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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió
Núm.:6/2022
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 13 de juny de 2022
Horari: de 20:00 hores a 23:26 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents
 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael  Rubio  Ferrer,  Marta  Cano  Roig  i  Miquel  Angel  Obrador
Escribano pel Partit Popular.

 Miquel Lluís Mestre Mestre, Maria Mesquida Artigues i  Pau Massutí
Ballester, pel Bloc per Felanitx-APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López  i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Juan Diego Vidal Jorquera, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàssar, per Vox Baleares.
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

En primer lloc, es veu l’acta de la sessió anterior.

El  Sr.  Duarte  manifesta  que  a  la  seva  intervenció  sobre  els  vestigis
franquistes, es va referir al carrer Nofre Ferrandell, quan realment volia dir
el carrer Bisbe Miralles. Demana la rectificació de l’acta en aquest sentit i
els presents l’accepten per assentiment.

Sotmesa a votació l’acta de la sessió ordinària de dia 9 de maig de 2022,
amb  la  rectificació  apuntada  pel  Sr.  Duarte,  resulta  aprovada  per
unanimitat.

2.  EXPEDIENT  2207/2018.  SUSPENSIÓ  DEL  PROCEDIMENT  DE
REVISIÓ D’OFICI DE LLICÈNCIA URBANÍSTICA

2.1  Proposta  de  suspensió  del  procediment  de  revisió  d’ofici  de
llicència urbanística, expedient 2207/2018

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de  suspensió  del  procediment  de  revisió  d’ofici  de  llicència



 
Ajuntament de Felanitx

urbanística, expedient 2207/2018, dictaminada prèviament per la Comissió
Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de
2022, que es transcriu a continuació:

«ANTECEDENTS

1. Iniciació del procediment de revisió d'ofici.

Mitjançant l'acord del Ple de l'Ajuntament de Felanitx de dia 14 de febrer de
2022 s'ha iniciat el procediment de revisió d’ofici amb l’objecte de declarar, si
procedeix, la nul·litat de ple dret dels actes administratius següents:

a) Acord de la  Comissió  de Govern de dia 17 de juliol  de 1989,  que va
concedir llicència municipal per a realitzar obres consistents en la construcció
d’un habitatge unifamiliar aïllat situat en els polígons 27 i 33 parcel·la 106 B
del terme municipal de Felanitx (full 32 de la llicència municipal d’obra major
exp. núm. 890181).

b) Acord de la Comissió de Govern de dia 4 de novembre de 1991, que va
aprovar el projecte d’execució corresponent (full 107 de l’exp. núm. 890181). 

c) Decret de la Batlia 945/2003, de 25 de juliol, pel qual es concedeix la
llicència de legalització de les modificacions realitzades durant el transcurs
de les obres (full 221 de l’exp. núm. 890181).

d) Certificat de final d'obra de dia 12 de desembre de 2005 (full 232 de
l’exp. núm. 890181).

2. Tràmit d'audiència.

Durant el tràmit d’audiència per formular al·legacions contra l'acord d'iniciació
del procediment de revisió d'ofici de dia 14 de febrer de 2022, s'ha presentat
l'escrit d'al·legacions de l'advocat Guillermo Sánchez de Miguel, actuant en
nom i representació d'Ulf Bacher i Ute Agnes Anna Bacher, de dia 25 de març
de 2022 E-RE 824. 

3. Proposta de resolució de dia 19 d’abril de 2022.

L'instructor  de l’expedient ha formulat  la  proposta de resolució  de dia 19
d’abril de 2022.

4. Segon tràmit d’audiència.

Durant el tràmit d’audiència per formular al·legacions contra la proposta de
resolució de dia 19 d’abril de 2022, s'ha presentat l'escrit d'al·legacions de
l'advocat Guillermo Sánchez de Miguel, actuant en nom i representació d'Ulf
Bacher i Ute Agnes Anna Bacher, de dia 11 de maig de 2022 E-RE 1335.
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5. Petició del dictamen al Consell Consultiu de les Illes Balears.

La  petició  del  dictamen  previst  a  l’article  106.1  de  la  Llei  39/2015,  d'1
d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les  administracions
públiques (en endavant, LPACAP) ha tengut entrada en el registre del Consell
Consultiu de les Illes Balears en data 24 de maig de 2022.

6. Informe jurídic municipal de dia 27 de maig de 2022.

L'informe  jurídic  municipal  de  dia  27  de  maig  de  2022,  ha  informat
favorablement  que  el  Ple  de  l'Ajuntament  de  Felanitx  adopti  l'acord  de
suspensió d'aquest procediment de revisió d'ofici de llicències urbanístiques.

FONAMENTS DE DRET

I. Termini màxim per dictar i notificar la resolució en el procediment
de revisió d'ofici.

L'article 106, apartats 1 i 5 de la LPACAP, sobre la revisió de disposicions i
actes nuls, disposa que:

«Artículo 106. Revisión de disposiciones y actos nulos 

1. Las Administraciones Públicas, en cualquier momento, por iniciativa propia o a
solicitud de interesado, y previo dictamen favorable del Consejo de Estado u órgano
consultivo equivalente de la  Comunidad Autónoma, si  lo  hubiere,  declararán de
oficio  la  nulidad  de  los  actos  administrativos  que  hayan  puesto  fin  a  la  vía
administrativa o que no hayan sido recurridos en plazo, en los supuestos previstos
en el artículo 47.1

(...)

5. Cuando el procedimiento se hubiera iniciado de oficio, el transcurso del plazo de
seis meses desde su inicio sin dictarse resolución producirá la caducidad del mismo.
Si el procedimiento se hubiera iniciado a solicitud de interesado, se podrá entender
la misma desestimada por silencio administrativo».

Per  tant,  el  termini  màxim  per  dictar  i  notificar  la  resolució  en  el
procediment de revisió d’ofici, és de sis mesos.

II. Suspensió del procediment.

Per la seva banda, l'article 22.1 lletra d) de la  LPACAP, sobre la suspensió
del termini màxim per resoldre, assenyala que

«Artículo 22. Suspensión del plazo máximo para resolver 

1. El transcurso del plazo máximo legal para resolver un procedimiento y notificar
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la resolución se podrá suspender en los siguientes casos:

(…)

d) Cuando se soliciten informes preceptivos a un órgano de la misma o distinta
Administración, por el tiempo que medie entre la petición, que deberá comunicarse
a  los  interesados,  y  la  recepción  del  informe,  que  igualmente  deberá  ser
comunicada a los mismos. Este plazo de suspensión no podrá exceder en ningún
caso  de  tres  meses.  En  caso  de  no  recibirse  el  informe  en  el  plazo  indicado,
proseguirá el procedimiento».

Atès que la petició del dictamen al Consell Consultiu de les Illes Balears és
un informe preceptiu previst a l’article 106.1 de la LPACAP, es pot suspendre
el termini  per resoldre i  notificar  aquest procediment de revisió  d'ofici de
llicències  urbanístiques  (expedient  electrònic  2207/2018).  El  termini  de
suspensió no podrà excedir, en cap cas, de tres mesos. 

Ara bé, s’ha de precisar que la suspensió del procediment no té efectes des
de la sol·licitud de l’informe preceptiu, sinó des de la decisió específica de la
suspensió. En aquest sentit, la Sentència del Tribunal Suprem de dia 19 de
febrer de 2016 (RJ 2016\4123) explica que:

«PRIMERO.- (…) En cuanto a la comunicación de la solicitud de informe, hay que
señalar  que  la  misma  es  en  efecto  obligada  según  impone  el  mismo  artículo
42.5.c/. Otra cosa es si la suspensión pospone su eficacia hasta que se produzca la
comunicación al afectado. Ciertamente la notificación es condición de eficacia de los
actos  administrativos  y  opera  asimismo como un requisito  de eficacia  en otros
supuestos  como  por  ejemplo  la  perención  del  procedimiento  o  el  silencio
administrativo. Ahora bien no es éste el planteamiento en el caso de la suspensión
del  plazo  para  resolver,  pues  el  artículo  42.5.c/  prevé  inequívocamente  la
suspensión entre la solicitud del informe y su recepción, no desde la comunicación
de aquélla -in claris non fit interpretatio-. En definitiva, la comunicación opera como
una carga jurídica vinculada a la suspensión del procedimiento, pero no como una
condición suspensiva de ésta.

Ahora  bien,  es  preciso  admitir  la  última  objeción,  y  es  que  hay  que  entender
necesaria una decisión específica de suspensión. No es suficiente la mera petición
del informe determinante en cuestión.

En efecto, de acuerdo con lo que dispone el artículo 83 de la Ley 30/1992, los
informes se deben emitir en el plazo de diez días salvo disposición específica en
contra o cuando el cumplimiento del plazo para resolver permite más tiempo. El
apartado 3 de este precepto permite al instructor continuar el procedimiento en el
supuesto de que no se haya emitido el informe en el plazo mencionado salvo que se
trate de un informe determinante, supuesto en el que se prevé la posibilidad de
suspender el procedimiento. Una decisión, en consecuencia, que debe adoptarse
formalmente. Cabe decir en este sentido que tanto el artículo 42.5, como el artículo
83.3 de la Ley 30/1992 habilitan la facultad administrativa de suspensión del plazo,
planteamiento que indica que no estamos ante una suspensión automática. 

Debemos señalar a sí mismo que el artículo 42.5, c/ admite una suspensión hasta
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tres  meses,  pero  ésta  no es  una duración estándar  sino  un límite  máximo.  La
Administración debe resolver  por  lo  tanto si  en efecto el  estado de tramitación
permite  obtener  el  informe  sin  necesidad  de  suspensión,  o  bien  la  misma  es
necesaria; situación ésta en la que debe determinar el tiempo de suspensión.

Finalmente hay que considerar que la suspensión es una excepción al plazo máximo
para  resolver;  aspecto  éste  que  tiene  su  sentido  en  tanto  que  garantía  del
interesado. Por lo tanto, considerando la cuestión desde la perspectiva subjetiva del
interesado, el principio de seguridad jurídica impone una decisión específica sobre
la suspensión del plazo y las circunstancias de la misma, así como la comunicación
de esta situación al afectado a efectos de mantenerlo informado en lo que le afecta.
Dicho  en  otras  palabras,  si  la  Administración  está  formalmente  obligada  a
comunicar inicialmente al afectado el plazo máximo de duración del procedimiento
–artículo 42.4 de la Ley 30/1992-, también lo está cuando modifique tal plazo».

Per  tant,  perquè  la  suspensió  d’aquest  procediment  de  revisió  d'ofici  de
llicències urbanístiques tengui efectes, no és suficient la simple petició del
dictamen al  Consell  Consultiu de les Illes Balears,  sinó que és necessària
l’existència d’una decisió  específica de suspensió,  així  com la comunicació
d’aquesta situació a les persones interessades.

D'acord amb els fets i fonaments de dret exposats, amb el dictamen previ de
la Comissió Informativa d'Economia i Assumptes Generals, es proposa al Ple
de l'Ajuntament de Felanitx l'adopció del següent acord:

Primer.  Comunicar  a  les  persones  interessades que la  petició  del
dictamen  previst  a  l’article  106.1  de  la  Llei  39/2015,  d'1  d'octubre,  del
procediment administratiu comú de les administracions públiques (LPACAP),
ha tengut entrada en el registre del Consell Consultiu de les Illes Balears en
data 24 de maig de 2022.

Segon.  Suspendre  el  termini  per  resoldre  i  notificar  aquest
procediment  de  revisió  d'ofici de  llicències  urbanístiques  (expedient
electrònic  2207/2018)  pel  temps  que  transcorri  entre  aquest  acord  de
suspensió i  la  recepció  del  dictamen  del  Consell  Consultiu  de  les  Illes
Balears a l'Ajuntament de Felanitx, que igualment s'haurà de comunicar a
les parts interessades. El termini de suspensió no podrà excedir, en cap cas,
de tres mesos. 

Tercer. Notificar  aquest  acord  de  suspensió  a  les  persones
interessades en forma legal.»

2.2 Votació

Atès que no hi ha intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor no adscrit) i 8 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears,
3 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda:
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Primer.  Comunicar  a  les  persones  interessades que la  petició  del
dictamen  previst  a  l’article  106.1  de  la  Llei  39/2015,  d'1  d'octubre,  del
procediment administratiu comú de les administracions públiques (LPACAP),
ha tengut entrada en el registre del Consell Consultiu de les Illes Balears en
data 24 de maig de 2022.

Segon.  Suspendre  el  termini  per  resoldre  i  notificar  aquest
procediment  de  revisió  d'ofici de  llicències  urbanístiques  (expedient
electrònic  2207/2018)  pel  temps  que  transcorri  entre  aquest  acord  de
suspensió i  la  recepció  del  dictamen  del  Consell  Consultiu  de  les  Illes
Balears a l'Ajuntament de Felanitx, que igualment s'haurà de comunicar a
les parts interessades. El termini de suspensió no podrà excedir, en cap cas,
de tres mesos. 

Tercer. Notificar  aquest  Acord  de  suspensió  a  les  persones
interessades en forma legal.

3. EXPEDIENT 644/2022. APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL 2021
DE L’ORGANISME AUTÒNOM CENTRE CULTURAL DE FELANITX

3.1 Proposta d’aprovació del Compte General 2021 de l’organisme
autónom Centre Cultural de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat, d’aprovació del Compte General 2021 de l’organisme autónom
Centre  Cultural  de  Felanitx,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió
Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de
2022, que es transcriu a continuació:

«Una vegada examinat el Compte General del Pressupost de l’exercici de
2021 de l’Organisme Autònom Centre Cultural de Felanitx per part de la
Comissió  Especial  de  Comptes,  emetent-se  informe  favorable  i  havent
finalitzat  el  termini  d’informació pública sense que s’hagui  presentat cap
al·legació. 

D’acord amb l’anterior, de conformitat amb l’article 212.4 del Text Refós de
la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu
2/2004, de 5 de març, i amb el dictamen previ de la Comissió Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals,  es  proposa  al  Ple l’aprovació  de
l’esmentat compte així com la seva remissió a la Sindicatura de Comptes de
les Illes Balears »

3.2 Votació

No es produeixen intervencions i se sotmet la proposta a votació.

En conseqüència, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del
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Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 8 abstencions (3 del
Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides
Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda: 

Primer.- Aprovar el  Compte General del Pressupost de l’exercici de 2021 de
l’Organisme Autònom Centre Cultural de Felanitx.

Segon.- Remetre l’esmentat Compte a la Sindicatura de Comptes de les
Illes Balears.

4.  EXPEDIENT/2022.  APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL 2021 DE
L’AJUNTAMENT DE FELANITX

4.1 Proposta d’aprovació del Compte General 2021 de l’Ajuntament
de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  d’aprovació  del  Compte  General  2021  de  l’Ajuntament  de
Felanitx,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de 2022, que es transcriu
a continuació:

«Una vegada examinat el Compte General del Pressupost de l’exercici de
2021  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  per  part  de  la  Comissió  Especial  de
Comptes,  emetent-se  informe  favorable  i  havent  finalitzat  el  termini
d’informació pública sense que s’hagui presentat cap al·legació. 

D’acord amb l’anterior, de conformitat amb l’article 212.4 del Text Refós de
la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu
2/2004, de 5 de març, i amb el dictamen previ de la Comissió Informativa
d’Economia i Assumptes Generals, es proposa al Ple l’aprovació de l’esmentat
compte així com la seva remissió a la Sindicatura de Comptes de les Illes
Balears.»

4.2 Votació

No es produeixen intervencions i se sotmet la proposta a votació.

En conseqüència, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del
Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 8 abstencions (3 del
Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides
Podem i 1 de Vox Baleares), s’acorda: 

Primer.- Aprovar el  Compte General del Pressupost de l’exercici de 2021 de
l’Ajuntament de Felanitx.

Segon.- Remetre l’esmentat Compte a la Sindicatura de Comptes de les Illes
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Balears.

5.  EXPEDIENT  758/2022.  APROVACIÓ  DE  L’ORDENANÇA
REGULADORA DE LES CONTRAPRESTACIONS ECONÒMIQUES PER A
LA  PRESTACIÓ  DEL  SERVEI  PÚBLIC  D’ATENCIÓ  A  LA  PRIMERA
INFÀNCIA  A  LES  ESCOLETES  MUNICIPALS  DE  L’AJUNTAMENT  DE
FELANITX

5.1  Proposta  d’aprovació  de  l’Ordenança  reguladora  de  les
contraprestacions econòmiques per a la prestació del servei públic
d’atenció  a  la  primera  infància  a  les  escoletes  municipals  de
l’Ajuntament de Felanitx

El  Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta Cano, d’aprovació de l’Ordenança reguladora de les contraprestacions
econòmiques  per  a  la  prestació  del  servei  públic  d’atenció  a  la  primera
infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx, dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals del dia 6 de juny de 2022, que es transcriu a continuació:

«ANTECEDENTS DE FET

1. De la necessitat d’aprovar l’ordenança
L’Ajuntament de Felanitx presta de manera continuada, des d’anys enrere,
el  servei públic d’atenció a la primera infància a les escoletes municipals (EI
Es Faralló, Pere Oliver i Domenge, Sa Miloca),  servei que en l’actualitat es
gestiona de forma indirecta.

Tenint en compte que La Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del
sector públic, per la qual es transposen a l’ordenament jurídic espanyol les
directives del Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de
26 de febrer de 2014, estableix un conjunt de modificacions d’àmbit fiscal i
tributari que afecten -entre d’altres- la naturalesa de les contraprestacions
econòmiques  derivades  de  la  prestació  del  servei  públic  d’atenció  a  la
primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx.

Així,  de  conformitat  amb  la  disposició  addicional  quaranta-tresena  de
l’esmentada  llei,  les  contraprestacions  econòmiques  establertes
coactivament  que  es  percebin  per  l’explotació  d’obres  públiques  o  la
prestació  de serveis  públics de manera directa,  mitjançant personificació
privada o gestió indirecta, tenen la condició de prestacions patrimonials de
caràcter públic no tributari, d’acord amb el que preveu l’article 31.3 de la
Constitució.

Així mateix, l'article 20. 6 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març,
pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals
(TRLRHL), en la seva nova redacció donada per la Disposició final dotzena
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de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, les contraprestacions econòmiques a
què es refereix l’apartat 4 de l’article, es regularan mitjançant ordenança.

Per  tant,  d'acord  amb  les  anteriors  consideracions,  resulta  necessària
l'aprovació d'una nova ordenança municipal que reguli les contraprestacions
econòmiques del servei de referència. 

La present ordenança no està inclosa dins el  Pla Normatiu  per al  2022,
aprovat per acord de Ple de 28 de desembre de 2022, si bé és urgent i
necessària la seva tramitació dins l’any en curs, tenint en compte que la
duració dels contractes de concessió del servei de referència finalitzen el
proper 31 d’agost de 2022.

L’objectiu  de la  norma és regular  les  tarifes  a  satisfer  per  les  persones
usuàries del servei, mitjançant la seva exigència per ordenança, que haurà
de seguir els tràmits administratius pertinents.

2. De la consulta pública
Dia 22 de març de 2022 s’ha tramitat a la web de l’Ajuntament de Felanitx
una  consulta  pública  per  tal  de  recaptar  l’opinió  dels  ciutadans,
organitzacions i associacions que així ho considerin.

3. Del projecte de reglament municipal
Dia 29 d’abril de 2022 es presenta l’esborrany de l’Ordenança.

4. Del tràmit d’informació pública
Dia 29 d’abril de 2022, s’ha publicat l’esborrany de l’Ordenança reguladora
de  les  contraprestacions  econòmiques  per  la  prestació  del  servei  públic
d’atenció a la primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de
Felanitx,  a  l’objecte  de  donar  audiència  als  ciutadans,  organitzacions  i
associacions que puguin veure’s afectats, amb la finalitat de recaptar les
aportacions addicionals que es puguin fer.

5. De l’informe de Secretaria i Intervenció
El secretari i interventor han emès informe favorable, en data 31 de maig
de 2022. 

FONAMENTS DE DRET

I.-  Consulta pública.  En  aplicació  de l'article  133.1  de  la  LPACP,  amb
caràcter  previ  a  la  redacció  de  l’Ordenança  reguladora  de  les
contraprestacions econòmiques per la prestació del servei públic d’atenció a
la primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx,
s’ha  de  dur  a  terme  una  consulta  pública,  a  través  del  portal  web  de
l'administració competent, on es recaptarà l'opinió dels subjectes i de les
organitzacions més representatives potencialment afectades per la futura
norma. Aquest tràmit va ser complit mitjançant anunci publicat al portal de
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transparència de la web de l'Ajuntament de Felanitx dia 22 de març de
2022, sense que constin a l’expedient aportacions durant aquest tràmit.

II.- Tràmit d'informació pública. Per tal de donar compliment a l'article
133.2 de la LPACP, el qual disposa que, sense perjudici de la consulta prèvia
a   la  redacció  de  l’Ordenança  reguladora  de  les  contraprestacions
econòmiques  per  la  prestació  del  servei  públic  d’atenció  a  la  primera
infància  a  les  escoletes  municipals  de l’Ajuntament  de Felanitx,  quan la
norma afecti els drets i interessos legítims de les persones, es publicarà el
text en el portal web corresponent, i es donarà audiència als ciutadans i
entitats  que  puguin  veure's  afectats,  amb  la  finalitat  de  recaptar  les
aportacions addicionals que es puguin fer. 

Aquest tràmit va ser complert mitjançant anunci publicat en el portal de
transparència de la web de l’Ajuntament de Felanitx dia 29 d’abril de 2022,
sense que constin a l’expedient aportacions durant aquest tràmit.

III.- Dictamen de la Comissió informativa.  Amb caràcter previ,  i  en
aplicació dels articles 123 a 126 i 134 a 138 del Reglament d'organització,
funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat per Reial decret
2568/1986, de 28 de novembre,  el  projecte de redacció  de l’Ordenança
reguladora de les contraprestacions econòmiques per la prestació del servei
públic  d’atenció  a  la  primera  infància  a  les  escoletes  municipals  de
l’Ajuntament de Felanitx, s'ha de sotmetre a assabentament de la Comissió
Informativa d'Economia i Assumptes Generals, perquè ha de dictaminar, de
forma favorable o desfavorable, en els assumptes que corresponen decidir
al Ple de l'Ajuntament. Els dictàmens tenen caràcter preceptiu i no vinculant
i s'aproven sempre per majoria simple dels membres presents.

A l’expedient consta el projecte de l’Ordenança de referència. (ANNEX I –
Esborrany  Ordenança  contraprestacions  econòmiques  servei  escoletes
municipals).

IV.-  Aprovació  inicial  pel  Ple  de  l'entitat  local. L'acord  d'aprovació
inicial correspon al Ple municipal i s'ha d'adoptar per majoria simple dels
membres presents, segons disposa l'article 94 de la LMRLIB i l'article 47 de
la Llei 7/1985, de 2 d'abril,  reguladora de les bases del règim local  (en
endavant, LBRL). 

V. Informació pública. Amb anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears
(BOIB) i en el tauler d'anuncis i en el tauler d’anuncis electrònic de la seu
electrònica de l'Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la
pàgina  WEB de  l’Ajuntament  de  Felanitx  (www.felanitx.org),  pel  termini
mínim  de  trenta  dies,  perquè  els  veïnats  i  les  persones  legítimament
interessades  puguin  examinar  l'expedient  i  formular  reclamacions,
objeccions o observacions.
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VI.- Audiència prèvia.  A les associacions de veïnats i de defensa de les
persones consumidores i  usuàries establertes al municipi de Felanitx que
estiguin inscrites en el registre municipal d’associacions veïnals i que els
seus fins guardin relació directa amb l’objecte del reglament.   Es donarà
audiència prèvia mitjançant  anunci per un termini de trenta dies al BOIB,
així com en el tauler d’anuncis i  en el tauler d’anuncis electrònic de la seu
electrònica de l'Ajuntament de Felanitx  (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la
pàgina WEB de l’Ajuntament de Felanitx (www.felanitx.org).  Així mateix, es
notificarà  l’audiència  prèvia  a  les  associacions  inscrites  en  el  Registre
municipal d'associacions amb el núm. 32, 77, 79 i 84.

VII.- Informe Institut Balear de la Dona. De conformitat amb l'article 5
de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de dones i homes, en totes les
disposicions de caràcter general dictades per les administracions públiques
de  les  Illes  Balears,  s'ha  d'adjuntar  l'informe  d'avaluació  d'impacte  de
gènere en base a les pautes que proposa l'Institut Balear de la Dona.

VIII.- Resolució de les reclamacions, objeccions o observacions

IX.- Aprovació definitiva pel Ple de l'entitat local. L'acord d'aprovació
definitiva correspon al Ple municipal i s'ha d'adoptar per majoria simple dels
membres presents, segons disposa l'article 94 de la LMRLIB i l'article 47 de
la LBRL. Ara bé, si no s'ha presentat cap reclamació o suggeriment, l'acord
d'aprovació inicial s'entendrà definitivament aprovat sense necessitat d'un
acord exprés.

X. Disposició derogatòria única. Normes que es deroguen
1.  Queden  derogades  totes  les  normes  municipals  que  s'oposin,
contradiguin o siguin incompatibles amb el que disposa aquesta Ordenança.

2. En particular, queda derogada l’Ordenança municipal reguladora del preu
públic per la prestació del servei d’escoletes municipals,  publicada en el
BOIB núm. 102 de dia 11 d’agost de 2016.

XI.-  Entrada en vigor.  Finalment,  i  en aplicació  de l'article  103 de  la
LMRLIB, el reglament entrarà en vigor quan s'hagi publicat íntegrament en
el Butlletí Oficial de les Illes Balears i quan hagi transcorregut el termini de
quinze dies hàbils que indica l'article 113 de la LMRLIB.

En base als fets i fonaments de dret exposats, amb el  dictamen previ de la
Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, PROPÒS al Ple de
l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Declarar l’existència de raons socials i d’interès públic en la
fixació  de  les  contraprestacions  econòmiques  per  la  prestació  del  servei
públic  d’atenció  a  la  primera  infància  a  les  escoletes  municipals  de
l’Ajuntament de Felanitx per davall del cost previst dels serveis.
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Segon. Aprovar  inicialment  l’Ordenança  reguladora  de  les
contraprestacions econòmiques per la prestació del servei públic d’atenció a
la primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx,
tal com es detalla a continuació.

Tercer. Sotmetre l’esmentada aprovació de l’Ordenança a informació
pública mitjançant anunci en el Butlletí  Oficial de les Illes Balears, en el
tauler d’anuncis i en el tauler d’anuncis electrònic de la seu electrònica de
l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la pàgina WEB de
l’Ajuntament  de  Felanitx  (www.felanitx.org),  pel  termini  de  trenta  dies,
perquè  els  veïnats  i  les  persones  legítimament  interessades  puguin
examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions.

Quart. Donar audiència a les  associacions inscrites en el  Registre
municipal d'associacions, pel termini de trenta dies, perquè puguin formular
al·legacions  i  suggeriments,  mitjançant  anunci  en  el  BOIB,  en  el  tauler
d’anuncis  i  en  el  tauler  d’anuncis  electrònic  de  la  seu  electrònica  de
l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la pàgina WEB de
l’Ajuntament  de  Felanitx  (www.felanitx.org).  Així  mateix,  es  notificarà
l’audiència  prèvia  a  les  associacions  inscrites  en  el  Registre  municipal
d'associacions amb el núm. 32, 77, 79 i 84.

Cinquè. Sol·licitar l’informe sobre l’impacte de gènere elaborat per
l’Institut Balear de la Dona.

Sisè. En  cas  que  no  es  presentin  reclamacions,  objeccions  o
observacions, el present acord d’aprovació inicial s’entendrà definitivament
aprovat, sense necessitat d’un nou acord exprés.

Setè. Derogar totes les normes municipals que s’oposin, contradiguin
o  siguin  incompatibles  amb  el  que  disposa  aquesta  Ordenança  i,  en
particular, queda derogada l’Ordenança municipal reguladora del preu públic
per la prestació del servei  d’escoletes municipals,   publicada en el BOIB
núm. 102 de dia 11 d’agost de 2016.

Vuitè. Publicar el present acord en forma legal.»

5.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 10 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor  no  adscrit  i  1  de  Vox  Baleares)  i  7  abstencions  (3  del  Partit
Socialista de les  Illes Balears,  3 del  Bloc  per  Felanitx-APIB i  1  d’Unides
Podem), s’acorda:

Primer. Declarar l’existència de raons socials i d’interès públic en la

http://www.felanitx.org/
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fixació  de  les  contraprestacions  econòmiques  per  la  prestació  del  servei
públic  d’atenció  a  la  primera  infància  a  les  escoletes  municipals  de
l’Ajuntament de Felanitx per davall del cost previst dels serveis.

Segon. Aprovar  inicialment  l’Ordenança  reguladora  de  les
contraprestacions econòmiques per la prestació del servei públic d’atenció a
la primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx,
tal com es detalla a continuació.

Tercer. Sotmetre l’esmentada aprovació de l’Ordenança a informació
pública mitjançant anunci en el Butlletí  Oficial de les Illes Balears, en el
tauler d’anuncis i en el tauler d’anuncis electrònic de la seu electrònica de
l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la pàgina WEB de
l’Ajuntament  de  Felanitx  (www.felanitx.org),  pel  termini  de  trenta  dies,
perquè  els  veïnats  i  les  persones  legítimament  interessades  puguin
examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions.

Quart. Donar audiència a les  associacions inscrites en el  Registre
municipal d'associacions, pel termini de trenta dies, perquè puguin formular
al·legacions  i  suggeriments,  mitjançant  anunci  en  el  BOIB,  en  el  tauler
d’anuncis  i  en  el  tauler  d’anuncis  electrònic  de  la  seu  electrònica  de
l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) i a la pàgina WEB de
l’Ajuntament  de  Felanitx  (www.felanitx.org).  Així  mateix,  es  notificarà
l’audiència  prèvia  a  les  associacions  inscrites  en  el  Registre  municipal
d'associacions amb el núm. 32, 77, 79 i 84.

Cinquè. Sol·licitar l’informe sobre l’impacte de gènere elaborat per
l’Institut Balear de la Dona.

Sisè. En  cas  que  no  es  presentin  reclamacions,  objeccions  o
observacions, el present acord d’aprovació inicial s’entendrà definitivament
aprovat, sense necessitat d’un nou acord exprés.

Setè. Derogar totes les normes municipals que s’oposin, contradiguin
o  siguin  incompatibles  amb  el  que  disposa  aquesta  Ordenança  i,  en
particular, queda derogada l’Ordenança municipal reguladora del preu públic
per la prestació del servei  d’escoletes municipals,   publicada en el BOIB
núm. 102 de dia 11 d’agost de 2016.

Vuitè. Publicar el present acord en forma legal.

«ORDENANÇA  REGULADORA  DE  LES  CONTRAPRESTACIONS
ECONÒMIQUES PER LA PRESTACIÓ DEL SERVEI PÚBLIC D’ATENCIÓ
A LA PRIMERA INFÀNCIA A LES ESCOLETES MUNICIPALS

Article 1.- Objecte i àmbit d’aplicació
L’objecte  d’aquesta  ordenança  és  la regulació  de  les  prestacions

http://www.felanitx.org/
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econòmiques a satisfer per les persones usuàries dels servei públic d’atenció
a la primera infància a les escoletes municipals de l’Ajuntament de Felanitx.

Article 2.- Naturalesa de les tarifes
Aquestes tarifes tenen la condició de preu privat, d'acord amb l'article 20
del  text  refós  de  la  Llei  reguladora  de  les  hisendes  locals,  aprovat
mitjançant  Reial  Decret  legislatiu  2/2004,  de 5  de marc,  es  tracta  d’un
servei que no té caràcter coactiu, atesa la sol·licitud o recepció voluntària
per als administrats i que el mateix sí es presta pel sector privat.

Article 3.- Fet imposable
Constitueix el fet imposable de la contraprestació econòmica l’assistència i
estada a les escoletes infantils municipals.

Article 4.- Quantia

De dilluns a divendres:

Matrícula 45 €/any

Escoleta  matinera de    07:30 a 09:00 30 €/mes
      08:00 a 09:00 25 €/mes
      08:30 a 09:00 20 €/mes

Escoleta matinera esporàdica 3 €/dia

Escolarització (09:00 a 14:00) 165 €/mes

De 14:00 a 15:30 descans 30 €/mes

De 15:30 a 17:00 joc lliure/recollida 30 €/mes

Recollida 15:30 esporàdic 3 €/dia

Recollida 17:00 esporàdic 3 €/dia

Servei d’enfortiment de les capacitats educatives de les famílies

Curs de massatges: 4 €/sessió
Espais familiars trimestrals 4 €/sessió
Tallers pares i mares 4 €/sessió
Altres: tallers específics 4 €/sessió

Article 5.- Bonificacions
5.1  Aquelles  famílies  que  tinguin  dos  o  més  fills/filles  matriculats  a  les
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escoletes  municipals  pagaran  una  tarifa  especial  d’un  80% de  la  quota
mensual que paguin per cada fill/filla.

5.2 Aquelles famílies que tinguin un/una fill/filla amb necessitats educatives
especials o amb minusvalidesa igual o superior al 33%, pagaran una tarifa
especial d’un 50% de la quota mensual que paguin per cada fill/filla.

Per  a  la  seva  aplicació,  les  famílies  hauran  d’aportar  l’informe  de
l’especialista corresponent, o bé la declaració administrativa de discapacitat
expedida per l’organisme o autoritat competent.

5.3  Pagaran  una  tarifa  especial  del  50% de  la  quota  corresponent:  les
famílies considerades nombroses segons la normativa vigent, i les famílies
en què la persona tutora de l’infant sigui familiar de segon grau o altres
parents.

5.4  Gaudiran  d’una bonificació  del  100% aquells  alumnes  provinents  de
famílies amb problemàtica socioeconòmica accentuada, i  que hagin estat
prèviament derivats pels Serveis Socials municipals.

5.5  Les  bonificacions  establertes  en  el  present  article  no  seran
acumulatives,  per  la  qual  cosa  només  es  podrà  gaudir  d’una  única
bonificació.

Article 6.- Obligats al pagament de les tarifes.
Estan  obligades  al  pagament  de  les  tarifes,  les  persones  físiques  o
jurídiques  i  les  entitats  a  què  es  refereix  l’article  35  de  la  Llei  general
tributària, que siguin  sol·licitants de les prestacions del servei o, si no és
així, les persones progenitores i tutor/es de l'infant beneficiat.

Article 7.- Normes de gestió, liquidació ingrés i recaptació
La  gestió  i  recaptació  de  les  tarifes  correspondrà  a  les  empreses
concessionàries o que presten el servei a les escoletes municipals.

a) La  percepció  de  la  contraprestació  econòmica  que  és  objecte
d’aquesta  Ordenança s’efectuarà  mitjançant  rebut  estès  per
l’administració de l’escoleta infantil que presta el servei.

b) Les tarifes mensuals es meritaran el dia primer del cada mes i
seran satisfetes dins dels primers deu dies de cada mes. 

c) Les altes que es produeixin dins dels primers cinc dies de cada
mes causaran la meritació de la quota mensual, que serà satisfeta
dins dels deu dies següents. Les que es produeixin després del dia
cinc de cada mes, causaran la meritació de quotes pels dies que
restin  fins  a  fi  de  mes,  i  el  liquidaran  aplicant  la  proporció
corresponent, en aquest cas es satisfaran dins dels deu dies del
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mes següent juntament amb les del propi mes.

d) Les  baixes  en  la  prestació  del  servei  de  les  persones usuàries
inscrites  s’hauran  de  notificar  a  l’administració  de  la  guarderia
infantil, almanco amb quinze dies d’anticipació.

e) Si l´infant no assisteix a l’escoleta durant tot un mes, per motius
justificats,  les  persones  progenitores  podran  sol·licitar  el
pagament de la meitat de la quota corresponent.

f) Les tarifes establertes en aquesta Ordenança no inclouen l’Impost
sobre el  Valor Afegit  (IVA) que els serà aplicable en cada cas,
d’acord amb la normativa vigent.

Disposició Final
Aquesta Ordenança entrarà en vigor quan hagi transcorregut el termini de
quinze dies  hàbils  que indica l'article  113 de la  Llei  20/2006,  de 15 de
desembre,  municipal  i  de  règim local  de  les  Illes  Balears  i  quan  s'hagi
publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.»

6. EXPEDIENT 1360/2022. ADHESIÓ DE L’AJUNTAMENT DE FELANITX
A L’ASSOCIACIÓ GALP MALLORCA

6.1 Proposta  d’adhesió  de l’Ajuntament  de Felanitx  a  l’Associació
GALP Mallorca

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  d’adhesió  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  a  l’Associació  GALP
Mallorca,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de 2022, que es transcriu
a continuació:

«Antecedents de Fet  

1.- L’Ajuntament de Felanitx va rebre de l’Associació GALP MALLORCA la
proposta d’adhesió a la seva associació.

Aquesta  es  va  constituir  amb  la  finalitat  d’impulsar  i  col·laborar  en  la
governança  de  les  zones  costaneres  de  l’illa  de  Mallorca,  participant
activament en la dinamització local, la creació d’ocupació, la diversificació
econòmica i el seu benestar social,  amb essencial vocació en el seu aspecte
pesquer  i  local,  i  abarca  les  múltiples  facetes  que  el  concepte  de
desenvolupament compta: econòmic, laboral, de suport social, ambiental,
tecnològic,  sanitari,  cultural  o qualsevol  altre que tingui  incidència en el
desenvolupament íntegre del territori.

L’associació pretén servir i es postula com a nucli de convergència, reflexió,
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impuls  i  representació  de  tots  els  agents,  públics  o  privats,  entitats  o
particulars,  interessats  en  el  desenvolupament  íntegre  del  seu  àmbit
d’actuació. Així, hauran de representar la composició socio-econòmica del
seu  àmbit  d’actuació,  mitjançant  una  representació  equilibrada  de  les
principals parts interessades, entre elles el sector privat, el sector públic i la
societat civil.

Té com a principal objectiu la impulsió del desenvolupament sostenible del
medi,  costaner  i  marítim  de  l’illa  de  Mallorca.  Interessen  especialment,
entre d’altres, el sector pesquer, rural, d’aixa, i demés oficis i medis que
estiguin relacionats amb la mar. Aquesta associació pretén intervenir  en
tots els àmbits que implica el terme desenvolupament, com per exemple ho
son  l’econòmic,  el  laboral,  el  social,  el  tecnològic,  el  mediambiental,  el
sanitari,  l’esportiu  i  el  cultural,  així  com qualsevol  altre  que pugui  tenir
impacte positiu en el progrés del territori i zones d’actuació.

L’associació té una manifesta finalitat dinamitzadora de l’entorn local en els
seus caires marítims, pesquers i  costaners,  i  es postula amb vocació de
servir  de nucli  axial  de les relacions humanes i  de tots els  agents  amb
l’entorn esmentat i l’àmbit territorial d’acció. Per altre lloc, té vocació de
servir com a plataforma de representació unificada de les necessitats del
sector, així com de millorar la seva visibilitat i la dels seus mèrits, a més de
potenciar al màxim la participació del sector pesquer en el desenvolupament
de les zones pesqueres i beneficiar les comunitats locals costeres.

L’article  25  atén  els  recursos  econòmics  de  l'associació.  Entre  d’altres,
l’associació preveu com a fonts d’ingressos les contribucions i quotes dels
socis. La quantia i periodicitat de les quotes i contribucions dels socis serà
acordada per  l’assemblea general,  que determinarà també com es faran
efectives.

2.- En data 31 de maig de 2022 s’emet informe de Secretaria i Intervenció
de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  en  el  qual  es  conclou  que  els  estatuts  no
concreten  l’impacte econòmic que pot suposar a la hisenda municipal.

I.  Dret d’associació. D’acord amb l’establert en els Estatuts de l’associació,
la  mateixa  es  constitueix  amb  voluntat  de  duració  indefinida,  com  a
associació amb un àmbit territorial d’actuació de tota la zona del litoral de
l’illa de Mallorca i tot el seu medi marí, així com una associació sense ànim
de lucre, a l'empara de l’article 22 de la Constitució Espanyola i de la Llei
Orgànica 1/2002, de 22 de març, reguladora del dret d’associació.

L’article 3 de la Llei orgànica estableix que:

“Podrán constituir asociaciones, y formar parte de las mismas, las personas
físicas y las personas jurídicas, sean éstas públicas o privadas, con arreglo a
los siguientes principios:

…

e)  Las  personas jurídicas  de naturaleza asociativa  requerirán  el  acuerdo
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expreso  de  su  órgano  competente,  y  las  de  naturaleza  institucional,  el
acuerdo de su órgano rector

…

g) Las personas jurídico-públicas serán titulares del derecho de asociación
en los términos del artículo 2.6 de la presente Ley, salvo que establezcan lo
contrario sus normas constitutivas y reguladoras, a cuyo tenor habrá de
atenerse, en todo caso, el ejercicio de aquél

...”

II. Competència municipal. En atenció a l’article 29.2.t) els municipis de les
Illes Balears, en el marc de les lleis, tenen en tot cas competència pròpia en
desenvolupament econòmic local, entre d’altres. 

III.  Procediment  d’adhesió. En  atenció  a  l’article  3  de  la  Llei  orgànica
reguladora  del  dret  d’associació,  les  persones  físiques  i  les  persones
jurídiques,  públiques o privades,  podran constituir  associacions,  i  formar
part de les mateixes, i detalla que «les persones jurídiques de naturalesa
associativa requereixen l’acord exprés del seu òrgan competent,  i  les de
naturalesa institucional, l’acord del seu òrgan rector. ».

L’article 22 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim
local  atribueix  al  Ple  municipal  els  acords  relatius  a  la  participació  en
organitzacions supramunicipals, amb el vot favorable de la majoria absoluta
(9 vots a favor) en atenció a l’article 47.2. g) de la mateixa norma.

El procediment d’adhesió, en aplicació al recollit a l’article 10 dels estatuts,
requerirà,  a  més,  fer  una  sol·licitud  d’adhesió  dirigida  al  president  de
l’Associació,  comprometent-se  a  complir  tots  i  cadascun  dels  requisits
senyalats en els estatuts i aportar els documents que ho acreditin.

IV.  L’article 7 de la Llei Orgànica 1/2002, de 22 de març, reguladora del
dret d’associació,  determina el  contingut que han de tenir  dels estatuts,
entre  el  qual  s’hi  ha de  fer  constar:   el  patrimoni  inicial  i  els  recursos
econòmics de què es pot fer ús.

L’article 22 de la mateixa norma atén els deures dels associats, entre els
quals figura “pagar les quotes, derrames i altres aportacions que, d’acord
amb els Estatuts, puguin correspondre a cada soci”.

L’article  25  dels  Estatuts  atén  els  recursos  econòmics  i,  com  a  fonts
d’ingressos detalla, entre d’altres, les contribucions i quotes del socis. En el
seu article 13 fa referència a  les obligacions dels associats, entre les quals
figuren,  entre  d’altres,  “contribuir  en  les  càrregues  econòmiques  de
l'associació  de  la  manera  que  vàlidament  es  determini”,  i  “pagar
puntualment les quotes d'entrada i les quotes periòdiques que legalment
s'estableixin”, entre d’altres.

Vists els antecedents abans exposats,  es proposa al  Ple de l’Ajuntament
l’adopció del següent acord:  
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Primer. L'adhesió  de l’Ajuntament de Felanitx  a l’Associació  GALP
Mallorca, els estatuts de la qual seguidament es transcriuen.

Segon. Facultar el batle perquè pugui signar qualsevol document que
sigui necessari per fer efectiu l’acord precedent.

Tercer. Publicar aquest acord en el BOIB.»

6.2 Debat

La Sra.  Maria  Vidal  vol  recalcar  que Vox esta  totalment d’acord amb el
contingut de la proposta, però troben a faltar un informe per saber l’impacte
econòmic  que  tendria  a  nivell  municipal.  Per  tant,  el  seu  vot  serà
l’abstenció, peró una abstenció positiva, no pel contingut, sinó per la manca
d’aquest informe.

El batle diu que, efectivament, ho duen a aprovació sense saber quina serà
la repercusió económica, però, en principi, el sentit és que no hi hagi cap
cost per a les administracions.

6.3 Votació

Sotmesa la proposta a votació, per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit
Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides
Podem) i 1 abstenció (de Vox Baleares), s’acorda:

Primer. L'adhesió  de l’Ajuntament de Felanitx  a l’Associació  GALP
Mallorca, els estatuts de la qual seguidament es transcriuen.

Segon. Facultar el batle perquè pugui signar qualsevol document que
sigui necessari per fer efectiu l’acord precedent.

Tercer. Publicar aquest acord en el BOIB.

        «ESTATUTS DE L’ASSOCIACIÓ GALP MALLORCA

TITOL I. DENOMINACIO, DURACIO, FINALITAT I DOMICILI.

Article  1.  Denominació.  Amb  la  denominació  de  GALP  MALLORCA,  endavant
associació, es constitueix una associació, d’acord amb l’article 22 de la Constitució
Espanyola  i  la  Llei  Orgànica  1/2002,  de  22  de  març,  reguladora  del  dret
d’associació, que es regirà per les citades normes i la resta que resultin d’aplicació,
pels presents estatuts, el reglament de règim intern, en el seu cas, així com pels
acords  vàlidament  adoptats  per  la  seva  assemblea  general  i  demès  òrgans  de
govern, dins de l’esfera de les respectives competències.

Article 2. Naturalesa Jurídica. L’Associació té personalitat jurídica pròpia i  sense
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ànim de lucre, plena capacitat d’obrar. En conseqüència podrà adquirir, posseir i
disposar de tota classe de bens i drets, així com dur a terme els actes jurídics de
disposició i  administració que convinguin als seus interessos, en els termes que
autoritzin  les  lleis  aplicables,  sense  perjudici  de  que  eventualment  pugui
desenvolupar activitats de contingut econòmic, incloses les prestacions de serveis,
en qualsevol  cas,  la  totalitat  dels  beneficis  generats  es  destinaran  obligatòria  i
exclusivament  als  fins  de l’associació,  sense  que,  en cap cas  procedeixi  el  seu
repart entre els associats.

Article 3. Capacitat Jurídica. Per a la realització de les seves activitats, l’Associació
tindrà plena capacitat jurídica i d’obrar per administrar i disposar dels seus bens i
recursos, independent dels seus socis.

Article 4. Duració. L’Associació tindrà una duració indefinida.

Article 5. Fins. L’associació es constitueix amb el fi d’impulsar i col·laborar en la
governança de les zones costaneres de l’illa de Mallorca, participant activament en
la  dinamització  local,  la  creació  d’ocupació,  la  diversificació  econòmica  i  el  seu
benestar social, amb essencial vocació en el seu aspecte pesquer i local, abarcant
les múltiples facetes que el concepte de desenvolupament compte:
econòmic, laboral, de recolzament social, ambiental, tecnològic, sanitari, cultural o
qualsevol altre que tingui incidència en el desenvolupament íntegre del territori.
L’associació pretén servir i es postula, com a nucli de convergència, reflexió, impuls
i  representació  de  tots  els  agents,  públics  o  privats,  entitats  o  particulars,
interessats en el desenvolupament íntegre del seu àmbit d’actuació. Així, hauran de
representar la composició socio-econòmica del seu àmbit d’actuació mitjançant una
representació equilibrada de les principals parts interessades, entre elles el sector
privat, el sector públic i la societat civil.
L’Associació té com a principal objectiu la impulsió del desenvolupament sostenible
del medi, costaner i marítim de l’illa de Mallorca. Interessen especialment, entre
d’altres,  el  sector  pesquer,  rural,  d’aixa,  i  demés  oficis  i  medis  que  estiguin
relacionats amb la mar. Aquesta associació pretén intervenir en tots els àmbits que
implica el terme desenvolupament, com per exemple ho son l’econòmic, el laboral,
el social, el tecnològic, el mediambiental, el sanitari, l’esportiu i el cultural, així com
qualsevol altre que pugui tenir impacte positiu en el progrés del territori i zones
d’actuació.

L’associació té una manifesta finalitat dinamitzadora de l’entorn local en els seus
caires marítims, pesquers i costaners, i es postula amb vocació de servir de nucli
axial de les relacions humanes i de tots els agents amb l’entorn esmentat i l’àmbit
territorial  d’acció.  Per  altre  lloc,  té  vocació  de  servir  com  a  plataforma  de
representació unificada de les necessitats del sector, així com de millorar la seva
visibilitat i la deus seus mèrits. A més de potenciar al màxim la participació del
sector pesquer en el desenvolupament de les zones pesqueres i beneficiar a les
comunitats locals costeres Per a assolir aquets objectius, l’Associació dura a terme,
entre d’altres que es determinin per l’assemblea, les següents activitats:

a)  Elaboració,  preparació  i  execució  de  programes  i  estratègies  de
desenvolupament local
participatiu  (amb  metodologia  Leader),  econòmic,  històric,  tecnològic,
mediambiental i social.
b) Elaborar, promoure projectes i actuacions, o encarregar programes d’investigació
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i  estudis  sobre  aspectes  relacionats  amb  les  finalitats  de  l’Associació  que
contribueixin al desenvolupament local i pesquer de l’illa de Mallorca.
c)  Gestionar  fons  públics  i  privats,  que  es  considerin  estratègics  pel
desenvolupament  de  l’illa  de  Mallorca  o  que  tinguin  objectius  afins  a  als  de
l’Associació.
d) La realització d’activitats docents, organització de conferències, publicacions i
promocions públiques sobre les activitats de l’Associació i el seu marc d’actuació
material i territorial.
e) Quantes activitats siguin necessàries o convenients per a assolir els objectius
mencionats, sempre que vinguin ordenades per l’Assemblea.
L’Associació aplicarà el seu patrimoni, rentes i recursos a les finalitats associatives,
donant sempre informació suficient d’aquests i les seves activitats, actuant amb
criteris no discriminadors en la determinació dels seus beneficiaris.
L’entitat garanteix els principis de col·laboració, objectivitat, imparcialitat, eficàcia,
eficiència, transparència, publicitat i lliure concurrència.

Article 6.- Domicili social. L’Associació GALP Mallorca te el seu domicili a C/ Guillem
Bujosa Rosello 1a, de Santa Maria del Camí, amb CP. Núm.07320.

Article 7. Àmbit territorial d’actuació. L’àmbit territorial d’actuació serà tota la zona
del litoral de l’illa de Mallorca i tot el seu medi marí. L’àmbit d’actuació senyalat no
limita les accions que, en benefici de l’illa de Mallorca es duguin a terme fora de la
mateixa, junt a d’altres institucions o comarques espanyoles o estrangeres i de les
actuacions  de  cooperació  nacional  e  internacional  de  recolzament  a  d’altres
territoris.

TITOL II. DELS ASSOCIATS

Article 8. Membres.

Podran assolir la condició de membres de l’associació totes les persones físiques i
jurídiques que manifestin la seva voluntat expressa en tal sentit, i estiguin dins de
l’àmbit corresponent als municipis del litoral, costaners de la zona d’influència de
l’illa de Mallorca prevists en el FEMPA sempre que reuneixin els següents requisits:
- Tenir capacitat jurídica o d’obrar suficient per poder-se obligar legalment.
- Bestreure les aportacions econòmiques establertes.
- Donar compliment a tots els deures establerts per aquests estatuts així com tots
aquells que l’Associació pogués adoptar legalment.
- Per a les persones jurídiques, tenir el seu àmbit d’actuació a la mateixa zona que
l’associació.

El número de socis serà il·limitat. Els òrgans de govern comptaran amb, almanco el
51% de la capacitat de decisió en mans del sector privat representatiu dels agents
econòmics i societat civil de l’àmbit territorial d’actuació. Ni les entitats públiques ni
cap grup d’interès concret, podrà representar més del 49% dels drets de vot en les
preses de decisions.

L’associació  haurà  d’estar  formada  per  un  conjunt  equilibrat  I  representatius
d’interlocutors  públic  i  privats  i  s’hauran de complir  les  següents condicions de
composició i funcionament.

a.  S’ha  de  garantir  una  representació  significativa  dels  sectors  de  la  pesca  i/o
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aqüicultura. Amb caràcter general, el sector marítim i pesquer estarà integrat per
confraries, associacions amb personalitat jurídica pròpia representatives del sector
marítim i  pesquer  local  o  amb interès  en les  EDLP  i  les  administracions  locals
competents.  Entre aquests interlocutors,  els representants del sector hauran de
comptar amb una representació qualificada en els òrgans de participació i decisió
competents en matèria de l’estratègia Fons Europeu Marítim i de Pesca, amb un pes
no inferior al 40% del total.
b. A l’assemblea del Grup el representants del sector primari (productors) hauran
de comptar amb una participació no inferior al 25% del total.
c. Ni les autoritats públiques ni cap altre grup d’interès concret podrà representar
més del 49% dels drets de vots en la pressa de decisions.
d. No podran formar part de l’Associació les persones físiques o jurídiques, que no
representin els interessos esmentats en el punts a anteriors.

Article 9. Naturalesa dels socis
L’associació  haurà  d’estar  formada  per  un  conjunt  equilibrat  d’entitats
representatives de l’àmbit públic, privat i societat civil:
a.  Sector  públic:  integrat  per  les  administracions  públiques  competents,  les
confraries de
pescadors, les federacions de confraries de pescadors i altres col·lectius pesquers i
aqüícoles amb personalitat jurídica pròpia declarades d’interès o àmbit públic.
b. Sector econòmic o privat: Integrat pels productors professionals, organitzacions
de  productors,  associacions  d’empresaris,  empreses  i  agents  econòmics  i
organitzacions sindicals
c.  Sector  social:  integrat  per  entitats  amb interès  en les  EDLP (Estratègies  de
Desenvolupament  Local  Participatiu),  socioculturals,  associacions  de  dones,  de
joves i associacions del sector marítim amb incidència amb l’economia blava.

Article 9 bis. Regles de composició i funcionament
Per a determinar la composició de l’Associació s’haurà de seguir les següents regles
de funcionament:
a. Els òrgans de govern comptaran amb almanco el 51% de la capacitat de decisió
en mans del sector privat representatiu dels agents econòmics i societat civil de
l’àmbit territorial d’actuació.
b. Ni el sector públic ni cap altre grup d’interès concret podrà representar més del
49€ dels drets de vots en la pressa de decisions.
c. El sector pesquer i aqüícola tindrà un pes no inferior al 40 %

Article 10.- Procediment d’admissió de socis.
L’interessat en associar-se ho sol·licitarà mitjançat escrit dirigit a la Presidència de
l’Associació, comprometent-se a complir tots i cadascun dels requisits senyalats en
els presents estatuts i aportant els documents que així ho acreditin, en el seu cas:
- Còpia dels estatuts
- Relació de socis
- NIF o CIF
- Memòria d’activitats
- Indicar el sector en el que pertany dels esmentats a l’article 9.

El  President  donarà  trasllat  d’aquesta  sol·licitud de  forma immediata  al  Consell
rector, que resoldrà en un termini no superior a 30 dies comptats des de la data
d’entrada de la sol·licitud.
En  cas  de  denegar-se  la  sol·licitud  l’interessat  podrà  interposar  recurs  davant
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l’assemblea general mitjançant escrit presentat en el pla no superior a dos mesos
comptats des de la notificació de la resolució denegatòria d’admissió.
Contra la desestimació del recurs no cap la interposició de cap altre recurs en via
associativa

Article 11.- Pèrdua de la condició d’associat o baixes del socis.
Seran causes de baixa en la condició de membre de l’associació les següents:
- La decisió de l’associat, sempre que ho manifesti per escrit directament al Consell
Rector.
- La pèrdua d’alguns del requisits necessaris per formar part de l’associació.
- La sanció imposada pel Consell Rector que comporti l’expulsió del soci o la sòcia,
segons el que es determini en el règim sancionador intern.
- La falta d’abonament de les despeses i quotes previstes.
- La mort de les persones físiques.
- La dissolució de les persones jurídiques.
El procediment d’expulsió d’associats s’ajustarà en el que es disposa en el títol VI.
La  baixa  per  qualsevol  causa  en  l’associació  no  eximeix  al  soci  de  satisfer  les
obligacions i compromisos de qualsevol naturalesa que tingués pendents.

Article 12.- Drets dels associats. Tots els membres d’aquesta associació tindran
dret a:
- Assistir amb veu i vot a la celebració de l’Assembla General.
- Elegir o ser elegits per formar part dels òrgans de I ‘associació.
- Exercir la representació que se'ls confereixi en cada cas.
- Intervenir en el govern i en les gestions, els grups de treball, els serveis i les
activitats de l'associació, d'acord amb les normes legals i estatutàries.
- Sol·licitar  i  obtenir  explicacions sobre l'administració, la gestió dels òrgans de
govern  de  l'associació  així  com  sobre  qualsevol  aspecte  del  funcionament  de
l’entitat.
- Rebre informació sobre les activitats de l’associació.
- Posseir un exemplar dels estatuts.
- Impugnar els acords dels òrgans de l'associació que estimi contraris a la llei o als
estatuts.
Tots aquells que la llei o aquests estatuts estableixin

Article  13.  Obligacions  dels  associats.  Tots  els  membres  d’aquesta  associació
quedaran, en la seva condició, obligats a:
- Ajustar la seva actuació a les normes estatutàries.
-  Assistir  a  les  reunions  de l'Assemblea General  i  acatar  els  acords vàlidament
adoptats.
- Realitzar les funcions i  les feines que li  encomanin els òrgans competents de
l'associació.
-  Contribuir  en  les  càrregues  econòmiques  de  l'associació  de  la  manera  que
vàlidament es determini.
- Pagar puntualment les quotes d'entrada i les quotes periòdiques que legalment
s'estableixin.
- Complir els presents estatuts i els acords vàlidament adoptats per l’assemblea i
demès òrgans de govern de l’associació
- Mantenir la col·laboració que calgui per al funcionament de l'associació.
- Totes aquelles que la llei o aquests estatuts estableixin.

TITOL III. DELS ÒRGANS DE L’ASSOCIACIÓ.
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Article 14. Òrgans de l’associació.
Per el  compliment dels  seus fins l’associació disposarà dels  següents òrgans de
govern:
- Assemblea General
- Consell Rector
- Presidència
L’associació podrà crear aquells òrgans addicionals que siguin necessaris per el bon
funcionament i desenvolupament de les seves finalitats

Article 15. L’Assemblea General.
L’assemblea General és l’òrgan suprem de l’associació i està integrada per tots els
socis, que en cap cas percebran cap retribució per tal concepte.
Cada soci tindrà dret a un vot, si be les autoritats públiques ni cap grup d’interès
concret podrà representar més del 49% dels drets de vot en la presa de decisions.
Per garantir aquest percentatge, se podrà ponderar el vot dels mateixos en el seu
cas.

El  percentatge de dret de vot que ostenti  en l’assemblea general,  els membres
econòmics  i  socials  privats  i  de  representació  directament  o  indirectament  no
administrativa,  com  també  les  associacions  privades,  que  formin  part  de
l’associació serà, com a mínim del 51%.
Per majoria simple es podrà decidir que les votacions sobre determinats punts de
l’Ordre del dia tingui caràcter secret.
L’Assemblea General degudament convocada decidirà per majoria els assumptes
pròpies de la seva competència. Les decisions de l’assemblea vinculen a tots els
socis, incús als dissidents i als que no hagin participat a la reunió.
Son competències exclusives de l’Assemblea General el coneixement i resolució dels
següents assumptes:
-  Fixar  les  directrius  generals  d'actuació  que  permetin  complir  les  finalitats
fundacionals de l'Associació.
- Fiscalitzar l'actuació del Consell Rector, que ha de respondre davant l'assemblea
de la seva actuació.
- Aprovar i modificar els estatuts.
- Realitzar les inversions convenients i justificades pels fins associatius i adquirir, a
títol  onerós  o  lucratiu,  tota  classe  de  béns  i  drets  que  tinguin  la  consideració
d’actius  essencials;  constituir  i  cancel·lar  hipoteques,  peces  i  altres  càrregues  i
gravàmens  reals  i,  en  general,  dur  a  terme  tota  classe  d'actes  de  disposició  i
administració dels béns i drets de l’associació.
- Acceptar herències, llegats, donacions, subvencions i altres liberalitats.
-  Cobrar  i  percebre  rendes,  fruits,  dividends,  interessos  i  qualssevol  altres
productes,  beneficis  i  quantitats  que per  qualsevol  concepte corresponguessin a
l’associació.
-  Atorgar  i  revocar  delegacions  i  poders  en relació  amb l'exercici  de  qualsevol
matèria, per a garantir el compliment dels fins associatius.
- I, en general, realitzar els actes, intervenir en negocis jurídics i atorgar qualssevol
contractes que fossin necessaris per a assegurar la millor administració i disposició
de  les  seves  rendes  i  béns  i  per  a  l'exercici  dels  drets  i  accions  que  fossin
procedents i per a la més adequada realització i compliment dels fins associatius,
inclosa l’adquisició i disposició de bens de l’associació.
-  Examinar  i  aprovar  els  comptes  anuals,  memòria  i  el  pressupost  anual  de
l’associació.
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- Acordar la fusió, la dissolució i la liquidació de l'associació.
- Aprovar el reglament de règim intern, en el seu cas.
- Elegir el Consell Rector i destituir i substituir els seus membres.
- Resoldre els recursos contra els acords relatius a l’admissió de socis adoptats pel
Consell Rector i contra els acords adoptats en matèria sancionadora de l’associació
- Controlar I ‘activitat i la gestió del Consell Rector, dels comitès, dels grups de
treball i de les comissions, en el seu cas.
- Fitxar les quotes que els membres de l'associació hauran de satisfer.
-  Aprovar  l’inventari  de  drets  i  bens  classificats  i  valorats  econòmicament  de
l’associació.
- Aprovar la realització duna auditoria amb la dotació pressupostària habilitada a tal
efecte.
- Totes aquelles que es determinin segons la llei 1/2002.

Article 16. Regles de funcionament de l’assemblea.
1. Les sessions podran tenir caràcter ordinari i extraordinari.
2. L’Assemblea General quedarà vàlidament constituïda en primera convocatòria
quan assisteixin, presents o representats almanco 1/3 de les persones amb dret a
vot. En segona convocatòria quedarà vàlidament constituïda qualsevol que sigui el
numero d’assistents presents o representats.
3.  La  representació  de les  persones  jurídiques s’ajustarà  a  les  normes de dret
comú, i en quan a les persones físiques cada soci podrà fer-se representar per un
altre soci, mitjançant la corresponent autorització per escrit per cada assemblea a
la  que  s’haurà  d’acompanyar  fotocòpia  del  document  identificatiu  del  soci
representat. Cap soci podrà representar a més de dos.
4. Els acords es prendran per majoria simple de vots de les persones assistents a la
reunió.
5. No obstant es requerirà el vot de 2/3 dels socis presents a representats per a
l’adopció dels següents acords:
- Aprovar o modificar els estatuts socials
- Dissoldre I ‘associació
- Fusionar o deixar absorbir l'associació per altres associacions
- Constituir federacions o associacions d'integració entre elles
- Adquisició o venta de bens de l’associació.
6. l’Assemblea General  Ordinària  haurà de ser  convocada per  la  Presidència  de
l’associació  dins  dels  sis  mesos  següents  a  la  data  de  tancament  de  l’exercici
econòmic, que coincidirà amb l’any natural.
Si transcorre aquest termini sense que la convocatòria tingui lloc el consell Rector
podrà instar-la a la Presidència i si aquesta no la convoca dins els següents quinze
dies,  podrà  sol·licitar-la  del  jutge  de  primera  instància  de  domicili  social  de
l’associació.  Així  mateix,  i  passat  aquest  termini  de  sis  mesos  sense  haver-se
realitzat la convocatòria de l’assemblea general, qualsevol soci podrà sol·licitar de
la referida autoritat judicial que ordeni la convocatòria.
7. L’assemblea general ordinària es celebrarà com a mínim en el termini de 15 dies
naturals comptats des de la data de convocatòria.
8. L’assemblea general es reunirà amb caràcter extraordinari a convocatòria del
Consell Rector, por pròpia iniciativa o a petició per escrit almanco d’una quinta part
dels socis. La convocatòria haurà d’efectuar-se amb una antelació mínima de 48
hores. Si el requeriment de convocatòria de fos atès pel Consell Rector dins del
termini de 15 dies, els sol·licitants podran instar al jutge de primera instancia del
domicili social de l’associació que ordeni la convocatòria.
9.  De  cada  una  de  les  reunions  celebrades  s’aixecarà  acta  que  autoritzarà  el
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secretari.
10. Les convocatòries de les sessions de l’assemblea general  es realitzaran per
escrit, expressant lloc, dia i hora de la reunió així com l’Ordre del Dia que inclourà
els punts sobre els que versarà la reunió.

Article 17.- Del Consell Rector. El Consell Rector és l’òrgan de govern i gestió de
l’associació.
Representarà i cuidarà la consecució dels interessos de l’associació d’acord amb les
disposicions de l’Assemblea General i els principis associatius.
El  Consell  Rector  estarà  format  per  13  membres  dels  quals  7  membres
correspondran al sector privat i 6 al sector públic

La part de representació del sector públic es distribuirà de la següent forma:
- 1 representant del Consell de Mallorca
- 2 representant dels Ajuntaments de Mallorca
- 3 representants de les Confraries i Federació de Confraries

La part de representació del sector privat es distribuirà de la següent forma:
-  3  representants  dels  pescadors  professionals  o  les  seves  Organitzacions  de
Productors de Pesca
- 1 representant del sector comercialitzador al client final.
- 1 representants de associacions amb especial referència a associacions de dones
i/o joves
- 2 representants de les organitzacions empresarials

Article 18.- Elecció del Consell Rector. Els m em bres del Consell Rector seran elegit
s per l’  Assemblea General d’entre els candidats presentats per a cada un dels
mateixos . L a votació es farà a títol general d’entre cada un dels dos grups de
candidat s -sector públic i sector privat- resultant elegits els sis y set candidats més
votats, respectivament.
El  Consell  Rector  és  elegit  per  períodes  màxims  de  4  anys,  poguent  els  seus
membres ser re elegits.
No  obstant  les  entitats  integrants  de  Consell  Rector  podran  canviar  als  seus
representants  en  qualsevol  moment,  mitjançant  comunicació  dirigida  a  la
Presidència de l’Associació.

A efectes d’elecció de Consell Rector, tots els socis tindran dret a estar integrats en
alguns dels grups amb dret a representació en el mateix, el qual quedarà establert
per la resolució d’admissió de Consell Rector.

En la seva primera sessió, el Consell Rector determinarà quin càrrec desenvoluparà
cadascun dels seus membres, essent que ha de comptar -com a mínim- amb les
figures de Presidència, Vicepresidència, Secretaria i Tresoreria.

Tots els càrrecs que composen el Consell Rector seran desenvolupats a títol  no
lucratiu. 

No  obstant  podran  ser  reintegrats  les  despeses  ocasionades  de  conformitat  al
desenvolupament a les finalitats de l’ associació, prèvia justificació.

Article 19. Competències del Consell Rector. Son competències del Consell Rector
les següents funcions:
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a. Totes les que no estiguin expressament atribuïdes a l’Assemblea General o als
comitès que es puguin formar, segons convingui, així com quantes es derivin de
qualsevol norma jurídica, dels presents estatuts i en general totes les facultats o
reservades normativa o estatutàriament a altre òrgan social
b. Administrar, dirigir i representar a l’associació de la forma més ample que la llei
permeti
c. Gestionar, en tots els seus àmbits, la contractació de l’associació.
d. Complir i fer complir els acords de l’Assemblea General.
e.  Aprovar  el  programes  d’actuació,  inversions  i  finançament  i  sotmetre’ls  a
ratificació per part de l’Assemblea.
f. Aprovar els projectes, segons la normativa aplicable en cada cas, i prendre totes
les decisions que afecten el seguiment dels expedients (pròrrogues, condicions i
altres).
g. Prendre els acords que facin falta en relació amb la compareixença davant els
organismes públics i per a exercir tot tipus d'accions legals i interposar els recursos
pertinents.
h. Presentar el balanç i l‘estat de comptes de cada exercici a I ‘Assemblea General
per a la seva aprovació i confeccionar els pressupostos per a l'exercici següent.
i. Elaborar la memòria anual d'activitat i sotmetre-la a l'aprovació de l'assemblea
general.
j. Contractar personal.
k. Resoldre sobre l'admissió o no de nous associats.
l. Elevar a públic tota mena de documents i actes així com atorgar representació i
poder, sempre rendint comptes a l’Assemblea General.
m.  Negociar,  concertar  i  atorgar  tota  classe  d'operacions  i  contractes,  en
documents públics o privats.
n. Concertar tota classe d'operacions bancàries actives i passives, la contractació de
serveis bancaris, concertar contractes de compte corrent, de compte d'estalvi, de
dipòsit  d'obertura  de  crèdit  documentari  o  no,  de  préstec,  de  descompte,  i
qualssevol altres contractes de fiança i serveis de transferències de fons, canvis de
divisa, i tots els actes i negocis accessoris o complementaris per a la plena eficàcia
dels anteriors contractes.
Els membres del Consell Rector cessaran:
- Per acord de l’assemblea general
- Per renúncia expressa
- Per revocació del sector de representació en el que s’enquadren

Article 20. Regles de funcionament del Consell Rector. El Consell Rector es reunirà
en qualsevol moment prèvia convocatòria de la Presidència, per pròpia iniciativa o a
instància d’almanco 1/3 dels seus membres, amb una antelació mínim de 24 hores
a la seva celebració.
Les reunions ordinàries d’aquest òrgan hauran de tenir una periodicitat mínima de
tres mesos El  Consell  Rector es reunirà vàlidament quan assisteixi  al  mateix la
meitat més un dels seus integrants i per a que els acords siguin vàlids hauran de
ser adoptats per majoria simple dels vots.
Cada integrant del Consell Rector tindrà un vot.
En cas d’empat el vot de la Presidència serà de qualitat o diriment.
De les reunions del Consell Rector s’aixecarà acta que autoritzarà la Secretaria.

Article 21. La Presidència Es contempla la figura del president, que ho serà tant de
l’associació com del Consell Rector. Ostentarà la representació legal de l’associació
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i,  en  defecte  de  altres  representants  que  es  puguin  instituir,  serà  la  persona
encarregada de visar els acords, les actes i les certificacions necessàries. Es preveu
que, en cas d’absència o vacant, pugui ser substituir per la vicepresidència, o en
cas de que no hi sigui present, pels vocals per ordre d’elecció

Seran funcions de la presidència les següents:
- Exercir la representació legal de l’Associació en tots els àmbits.
- Concedir poder de representació a aquelles persones a qui s’estimi necessari per a
assegurar el bon funcionament dels òrgans de l’associació.
- Presidir,  suspendre i  inaugurar les reunions dels  òrgans de govern, dirigir  les
deliberacions,  i  decidir  les  votacions  en  cas  d’empat  en  el  Consell  Rector,
mitjançant el seu vot de qualitat.
- Aprovar l’ordre del dia de les reunions.
- Dirigir i inspeccionar tots els serveis de l’associació.
- Exercitar accions legals en defensa de l’associació.
- Acceptar o rebutjar les subvencions, donacions, legats o herències de les quals
pogués ser beneficiaria.
- Totes aquelles actuacions que li atribueixi l’Assemblea General o el Consell Rector.
- Adoptar aquelles mesures urgents que, segons el reglament intern, en el seu cas
es  considerin  essencials  per  a  la  continuïtat  i  desenvolupament  d’activitats  de
l’associació. El Consell Rector fiscalitzarà aquesta activitat.

Article 22. La Secretaria. La secretaria durà el fitxer i el llibre registre de socis,
expedirà certificacions i custodiarà la documentació social.
S’encarregarà així mateix de la redacció de quantes funcions li venguin atribuïdes
per la normativa, els present estatuts o per acords socials vàlidament adoptats.

Article 22 bis. La Tresoreria. El tresorer té com a funció la custòdia i el control dels
recursos de l’associació, com també l’elaboració dels pressupostos, el balanç i la
liquidació de comptes. Ha de portar un llibre de caixa i signar els rebuts de quotes i
efectuar els pagaments ordenats per a la presidència.

Article 23. Altre òrgans. L’Assemblea General i el Consell Rector podran acordar la
creació d’altres òrgans de caràcter consultiu o tècnic a fi de delegar en ells facultats
concretes  o  encomanar-los  funcions  específiques  quan  les  necessitats  de
funcionament així ho aconsellin. Tals com grups de treball o comitès de seguiment

Aquests òrgans donaran compta de les seves activitats a l’òrgan del qual emanin.

Les seves decisions no seran de caràcter vinculant

TITOL IV. REGIM ECONÒMIC

Article 24. Patrimoni L’associació no compta amb patrimoni fundacional.

Article 25. Recursos Econòmics. L’administració i disposició dels recursos econòmics
d’aquesta associació correspon a l’Assemblea General, en els termes establers als
presents estatuts i amb expressa subjecció a les normes de la llei 1/2002, de 22 de
març, reguladora del Dret d’Associació. Els actes de disposició es duran a terme
sempre amb la màxima prudència, procurant conversar l’estatus de l’associació. Les
herències s’entendran sempre acceptades a benefici d’inventari.
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Entre d’altres, l’associació preveu les següents fonts d’ingressos:
- Contribucions i quotes del socis.
- Rendes del patrimoni afectat a l’associació.
- Les aportacions de béns, drets o serveis avaluables econòmicament rebuts de
persones físiques o jurídiques, públiques o privades.
-  Les  subvencions  o  aportacions  rebudes  específicament  de  la  Unió  Europea,
directament o a través de les Administracions Públiques.
-  Les  subvencions  o  aportacions  procedents  d'ajudes  nacionals  o  internacionals
rebudes directament o gestionades per altres institucions competents.
- Donacions i llegats dels que sigui beneficiaria l’associació.
- Subvencions públiques o privades.
- Tots els altres ingressos legalment assumibles segons la llei aplicable

La quantia i periodicitat de les quotes i contribucions dels socis serà acordada per
l’assemblea General que determinarà també com es faran efectives.

L’associació durà la comptabilitat exigida per la normativa vigent.

L’associació  ha  de  garantir  el  dret  a  la  informació  de  tots  les  seves  activitats,
particularment a tots els socis i a l’opinió pública en general.

L’exercici econòmic coincidirà amb l’any natural i es tanca a 31 de desembre.

Per a la disponibilitat del comte bancari de l’associació es precisarà solidàriament la
signatura de dos dels tres càrrecs següents: Presidència, Tesoreria i Secretaria.

TITOL V. CONTRACTACIÓ DE PERSONAL

Article 26. Contractació de personal. L’associació, en la contractació del personal
que precisi pel desenvolupament dels seus fins garantint els principis d’igualtat,
mèrit i capacitat.

TITOL VI. DISCIPLINA SOCIAL

Article 27. Infraccions Els actes dels socis contraris al Estatuts, al Reglament del
Règim intern, en el seu cas i resta de normativa d’aplicació que estiguin tipificats
com a infracció, podran ser sancionat en la forma que s’estableix en el present títol.
Les infraccions i responsabilitats al marge de la disciplina social es regiran pel Dret
Comú.

Constitueixen infraccions lleus:
a. No mantenir la discreció i reserva dels debats realitzats en l’assemblea general.
b. Manca de consideració entre socis.
c. Manca de consideració dels socis cap al personal tècnic i/o assessor.
d. Inassistència injustificada a les sessions degudament convocades dels òrgans
socials.

Constitueixen infraccions greus:
a. La greu desconsideració dels socis cap als tècnics i  assessors contractats per
l’associació.
b.  No  mantenir  la  discreció  i  reserva  els  membres  des  òrgans  de  govern,  del
contingut del debat de les sessions.
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Constitueixen infraccions molt greus:
a. Difondre per qualsevol mitjà o transmetre el contingut del que s’ha debatut en
els òrgans socials produint amb això un perjudici a l’associació, a alguns dels seus
socis o als fins d’aquesta.
b. Manca reiterada a les sessions dels òrgans socials
c.  Realitzar  actes  o  conductes  que  suposin  l’incompliment  de  les  obligacions
inherents a la condició de socis i de les pròpies dels càrrecs per als que hagués
estat anomenat la persona representant
d.  Infidelitat,  frau u ocultació  en el  contingut  d’estudis  o  projectes sotmesos a
l’associació.

Article 28. Sancions. Les infraccions donaran lloc a les següents sancions:
a.  Advertència:  procedeix  en  els  casos  d’infraccions  lleus  quan  no  existeixi
reincidència.
b. Multa: s’imposarà en el cas de infraccions fins a 300 euros i molt greus de 301
fins a 600
c. Pèrdua de la condició de soci temporal de fins a tres anys a definitiva: Només en
cas d’infraccions molt greus prèvia ponderació del cas concret

Article 29. Imposició de sancions El  procediment per a la imposició de sancions
s’iniciarà a instància del Consell Rector per pròpia iniciativa o per haver rebut escrit
d’algun soci  o qualsevol  persona donant coneixement de la  presumpta comissió
d’una infracció.

El Consell Rector acordarà l’encomanament d’un instructor que durà a terme totes
les indagacions necessàries per aclarir els fets, tot el que posarà en coneixement al
presumpte responsable donant trasllat per termini de 10 dies per al·legar allò que
en el seu dret li convingui.

Realitzades les al·legacions o transcorregut el termini d’audiència sense haver-se
realitzat,  l’instructor  formularà proposta de resolució,  proposant,  si  procedeix la
sanció  que  estimi  pertinent  i  l’elevarà  al  Consell  Rector,  que  resoldrà  el  que
procedeixi i ho comunicarà a l’interessat, qui podrà recorre contra dita resolució en
el termini de 15 dies davant l’assemblea general. L’assemblea en la primera sessió
que celebri resoldrà el recurs plantejat.

Article 30. Prescripcions d’infraccions. Les infraccions previstes en aquests estatuts
prescriuen:
a. Lleus: als sis mesos d’haver-se comès
b. Greus: als nou mesos d’haver-se comès
c. Molt greus als dotze mesos d’haver-se comès

TITOL VII. FUSIÓ, DISOLUCIÓ I LIQUIDACIÓ.

Article.  31 Fusió.  L’associació  es fusionarà amb una altra  si  així  ho acorda per
majoria qualificada de 2/3 dels socis presents i representats a l’Assemblea General

Article 32. Dissolució. L’associació es podrà dissoldre per alguna de les següents
causes:
a. Per la voluntat dels membres en decisió de l’assemblea general adoptada per
almanco 2/3 dels assistents presents i representats.
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b. Per haver perdut la  raó de la seva existència  o incompliment dels seus fins
essencials per les causes que es determinen en l’article 39 del codi civil
c. Per sentència judicial.

La  dissolució  de  l’associació  obri  el  període  de  liquidació,  conservant  la  seva
personalitat jurídica fins el final de la mateixa.

Llevat que la sentència judicial determini un altre cosa, l’assemblea general que
acordi la dissolució designarà una comissió liquidadora integrada per tres socis.

Article 33. Liquidació. Correspon a la comissió liquidadora:
a. Velar pel patrimoni de l’associació
b. Concloure les operacions pendents i efectuar les noves que siguin necessàries
per a la
liquidació.
c. Cobrar els crèdits de l’associació
d. Liquidar el patrimoni i pagar als creditors
e. Aplicar els bens sobrants de l’associació als fins prevists del estatuts
f. Sol·licitar la cancel·lació dels bens en el registre.

En cas  d’insolvència  de  l’associació,  l’òrgan  de  representació  o  si  és  el  cas,  la
Comissió  liquidadora,  han  de  promoure  immediatament  l’oportú  procediment
concursal, davant el jutge competent.

Els liquidadors tindran les funcions que estableix l’article  18 de la Llei  Orgànica
1/2002.

L’haver social s’adjudicarà pel següent ordre:

1 Saldar els deutes de l’associació.
2 L’actiu sobrant si hi fos, es destinarà directament a una entitat benèfica o a una
associació a federació sense ànim de lucre designada per l’assemblea general que
acordà la dissolució.

TITOL VIII. MODIFICACIÓ D’ESTATUTS.

Article 34. Modificació dels  estatuts.  La modificació dels  estatuts podrà fer-se a
iniciativa del Consell Rector o, prèvia presentació del text de modificació a petició
del 40% dels socis.

Una vegada redactat el projecte de modificació, el Consell Rector acordarà incloure-
ho en l’Ordre del Dia de la propera Assemblea General que se celebri.

A la convocatòria de l’assemblea s’acompanyarà el text de modificació.

Les esmenes a la proposta de modificació seran formulades per escrit, almanco 7
dies abans de la celebració de l’assemblea , havent-se de remetre al Consell Rector
per la seva inclusió en la documentació que haurà de proporcionar-se als socis, al
començament de l’assemblea.

La modificació dels estatuts que afecti al contingut previst a l’article 7 de la Llei
Orgànica 1/2002 s’ajustarà a lo disposat en l’article 16 de la citada Llei. I per la
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resta de modificacions s’estarà al que disposa en el paràgraf 2 del punt 1 del citat
article 16.

La inscripció de les modificacions estatutàries estan subjectes als mateixos requisits
que per la inscripció dels estatuts.»

7. EXPEDIENT 1361/2022. MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 10.2022 PER
CRÈDIT EXTRAORDINARI/SUPLEMENT DE CRÈDIT

7.1  Proposta  de  modificació  de  crèdits  10.2022  per  crèdit
extraordinari/suplement de crèdit

El Ple de l’ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de  modificació  de  crèdits  10.2022  per  crèdit
extraordinari/suplement de crèdit, dictaminada prèviament per la Comissió
Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de
2022, que es transcriu a continuació:

«Atesa  la  voluntat  d’aquest  equip  de  govern  de  dur  a  terme actuacions
necessàries per a la millora del municipi, les quals no disposen de crèdit al
pressupost corrent i no poden esperar fins a l’exercici següent, entre elles
l’adquisició solars per a la plaça de Cas Concos i l’adquisició d’un bé immoble
a S’horta.

Atesos els resultats de la liquidació de l’exercici 2021, aprovada mitjançant
Decret de batlia número 084/2022 de data 11/02/2022, es pot utilitzar una
part  del  romanent  líquid  de  tresoreria  per  assumir  les  despeses
esmentades.

D’acord  amb  tot  l’anterior,  vist  l’informe  d’intervenció  favorable  i  previ
dictamen  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals,
propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció dels següents acords:

Primer.- 
1. Aprovar inicialment l’apartat a) de l’expedient de modificació de

crèdit  núm.  10.2022  del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /
suplement de crèdit finançat amb càrrec al Romanent Líquid de Tresoreria,
d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ADQUISICIÓ SOLARS PER A PLAÇA CAS CONCOS 1532 600001  380.000,00 € 
ADQUISICIÓ BÉ IMMOBLE S'HORTA 9200 609000  200.000,00 € 

580.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 580.000,00 €
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2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial
de les Illes Balears,  per 15 dies, durant els quals els interessats podran
examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’acord es considerarà
definitivament aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per
resoldre-les. 

3. Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Segon.-
1. Aprovar inicialment l’apartat b) de l’expedient de modificació de

crèdit  núm.  10.2022  del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /
suplement de crèdit finançat amb càrrec al Romanent Líquid de Tresoreria,
d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ELEMENTS DE TRANSPORT. POLICIA LOCAL 1320 624000  18.000,00 € 
MANTENIMENT VIES PÚBLIQUES 1532 210000  50.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. JARDINS 1710 212000  25.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. PARCS 1711 212000  15.000,00 € 
CONTRACTACIÓ VERBENES, RECITALS 3384 227990   50.000,00 € 
INDEMNITZ. COVID SERVEIS PISCINES POLIESP. G.TIMONER 3420 227992  16.000,00 € 
INSTAL·LACIÓ PISTES MULTIESPORTIVES PORTOCOLOM 3420 622001  30.000,00 € 
CONSTRUC. COBERTA PISTA POLIESPORTIVA CAS CONCOS 3420 622004  12.000,00 € 
TRAMITACIÓ SUBVENCIONS TURISME PLA DE RECUPERACIÓ 4320 227990  18.000,00 € 
MANTENIMENT CAMINS RURALS 4540 210001  20.000,00 € 

254.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 254.000,00 €

TOTAL (a + b) 834.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial
de les Illes Balears,  per 15 dies, durant els quals els interessats podran
examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’acord es considerarà
definitivament aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per
resoldre-les. 

3. Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n



 
Ajuntament de Felanitx

remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»

Pren la paraula el batle per explicar que duen a aprovació una modificació
de crèdit en dos punts. El primer punt són dues partides concretes, una per
a l’adquisició d’un solar per acabar la plaça de Cas Concos, amb un import
de 380.000 €; i l’altra per dotar crèdit dins el Pressupost d’enguany per a
l’adquisició d’un bé immoble a s’Horta. El segon punt són modificacions de
crèdit específiques per augmentar partides que han considerat que s’han
d’augmentar,  perquè el  pressupost que hi  ha no basta,  per  un total  de
254.000 €. El total de la modificació de crèdit és de 834.000 €.
Quant a la modificació relativa a l’adquisició d’un bé immoble a s’Horta,
explica que es reservaran 200.000 € per poder-ne disposar enguany. La
idea  és  adquirir  algun  element  dins  s’Horta  que  pugui  resoldre  tenir-hi
l’Associació de la Tercera Edat, que ara està a un espai de l’Església; la
portassa de la Brigada; traslladar-hi part dels usos de l’actual Centre Cívic i
així donar més espai al Centre Cívic per a un punt de lectura o casa de
cultura dins s’Horta. Es farà el mateix procediment que per a la compra del
solar del carrer de s’Aigo,  és a dir, un procediment obert, el qual la situació
del superàvit no permet que s’executi tot enguany. Per tant, es farà una
reserva de crèdit per poder iniciar el procediment d’adquisició dins enguany.
Molt probablement al pròxim Ple hi duran un acord de plurianual perquè
aquesta despesa es pugui pagar en uns quants anys.
Diu que amb aquesta modificació de crèdit, queda romanent de Tresoreria
com per  poder  tancar  l’any  sense  previnguts  de  problemes  que  puguin
sortir. Per tant, la decisió és xapar-ho i pagar-ho en un parell d’exercicis. 

7.2 Debat

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  anuncia  que,  seguint  amb el  seu  criteri  i  en
atenció a la petició que havien fet en el seu moment, votaran a favor el
primer punt, quant als immobles de Cas Concos i s’Horta; no així el segon
punt,  perquè  tornen  entrar  dins  la  dinàmica  de  la  improvisació.  Varen
aprovar el Pressupost fa mig any i ara ja tornen a fer modificacions de coses
que no havien previst. Ja que el batle n’ha fet menció, li agradaria saber
com queda  el  romanent  de  Tresoreria  a  dia  d’avui,  després  d’aquestes
modificacions. 

El batle contesta que entre 530.000 i 550.000 €, més o menys.

El Sr. Francisco Duarte afirma que aquesta és la modificació de crèdit núm.
10 del Pressupost d’enguany. Creu que s’ha de remarcar que encara som al
mes de juny i ja en duim 10. Aquest és un fet important a destacar, ja que
vol dir que el Pressupost que es va aprovar el mes de desembre i que va
començar a ser efectiu el mes de febrer, no estava tan ben elaborat, perquè
no és que únicament no hagin previst actuacions de calat, com les dues del
primer punt, sinó que el fet de tampoc no haver previst actuacions petites
que ara sí  que preveuen,  diu molt  de la improvisació  a l’hora de fer  el
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Pressupost. No sap si això va vinculat al canvi d’àrees en el tema de la
gestió  econòmica,  però  és  anecdòtic  que  novament  treguin  doblers  del
romanent,  que cada vegada deixa el  calaix  més buit,  per  coses  que es
podien haver previst perfectament dins el Pressupost de 2022. Coses com el
manteniment i conservació de jardins, dels que ja es va buidar la partida i
ara s’incrementa; el manteniment de vies públiques, que es va baixar i ara
es torna pujar; elements per a la Policia Local, i no saben quins elements, si
es per comprar cotxes, o per comprar bicicletes, o per comprar algun altre
mitjà de comunicació per a la Policia. Diu que, en realitat, és un moviment
econòmic bastant poc clar. Que també s’agafin 50.000 € del romanent per a
les verbenes d’enguany, és, en definitiva, una falta de previsió total.
Creu que els dos temes importants són les partides més grosses, 580.000
€, que es treuen per a l’adquisició de solars. Quant  a Cas Concos, no hi ha
discusió sobre la seva destinació, ja estan assabentats de l’oferta que varen
registrar  les dues propietats,  per  una xifra similar  a aquest preu; volen
suposar que 80.000 € addicionals van destinats als costos de demolició.
Però l’adquisició de l’immoble de s’Horta sí que els ha xocat. Ja els va xocar
veure-ho a l’expedient, però ara els ha xocat més l’explicació que ha donat
el Sr. Monserrat, per varis motius. Si han d’analitzar què és el que necessita
la ciutadania de s’Horta, demana si necessita un nou espai per a activitats;
o  si  necessita  un  altre  espai  per  aparcar  els  cotxes.  Potser  no  s’han
plantejat quina és la necessitat real, ni s’ha fet una consulta ciutadana per
veure si volen un nou espai per acollir l’Associació de la Tercera Edat, una
portassa per a la Brigada, traslladar-hi unes activitats que ara es fan al
Centre Cívic i convertir-ho en un lloc com una casa de cultura. Endavant
amb  apropar serveis com una biblioteca, sempre és ben rebuda, n’hi hauria
d’haver més; però costa de pensar que, amb el personal que tenen, si han
de salvar dues biblioteques amb dues persones, ara hi vulguin afegir una
tercera.
Creu que no es pot votar a favor d’aquest punt, precisament perquè, així
com l’adquisició de terrenys per a la plaça de Cas Concos és bastant clar, a
s’Horta posen una cosa a l’aire que, fins i tot el batle ha reconegut que no
té  clar  quins  seran  els  usos  que  li  donaran.  Tampoc  no  saben  si  han
negociat amb el local de la Parròquia per seguir fent activitats; o si han
hagut de cavar la fosa amb el fet d’haver d’adquirir un immoble per d’acollir
un espai per a l’Associació de la Tercera Edat.  Creu que 200.000 € són
molts de doblers i deixaran el calaix, com ara mateix ha dit el batle, amb
530.000 €. Aplicat a l’anunci que el batle va fer fa un any al Ple, de que
reformarien l’auditori per fases, voldria saber si alguns d’aquests 530.000 €
amb els quals el batle va prometre que faria les fases per arreglar l’auditori,
hi aniran destinats.

La Sra. Catalina Soler afirma que comença a estar un poc sorpresa de les
intervencions  del  Sr.  Duarte.  Una persona  que no ha estat  mai  regidor
d’aquest Ajuntament, ni ha format part d’un equip de govern, potser que
corri el  risc de parlar del  tema de les modificacions de crèdit;  però una
persona que durant 4 anys ha estat membre d’un equip de govern i  ha
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gestionat,  hauria  de  saber  que  cada  subvenció  que  rep  un  ajuntament
d’altres administracions, suposa una modificació de crèdit en el Pressupost i
no vol dir haver fet un Pressupost malament, això ho toca saber. A més,
com a assessor parlamentari, suposa que és un dels 10 manaments que un
assessor parlamentari toca saber. Per tant, si el Sr. Duarte necessita que
l’assessora municipal també l’assessori, li pareix bé. Diu al Sr. Duarte que
també ha de saber  que la  incorporació  del  romanent  de crèdit  de l’any
anterior s’ha de fer sí o sí, no depèn de l’equip de govern. Per tot això, la
sorprenen aquestes crítiques de si el Pressupost estava ben fet o mal fet; i
la sorprenen per l’experiència del Sr. Duarte.
Quant  a  l’immoble  de  s’Horta,  afirma  que  el  seu  partit  sempre  ha
manifestat, i els ciutadans de s’Horta ho saben, que el PSOE a s’Horta mai
hi ha invertit. Amb l’explicació del Sr. Duarte, com a portaveu del PSOE i la
seva, com a portaveu del PP, queda demostrat que quan governa el PSOE,
no  és  certa  l’afirmació  que tots  som Felanitx,  Cas  Concos,  s’Horta  i  es
Port ...  Que demanin als ciutadans de s’Horta si  se senten estimats pel
Partit Socialista.

El  Sr.  Duarte  diu  que  no  sap  si  ara  la  Sra.  Soler  és  la  nova  regidora
d’Hisenda en funcions, perquè interpel·la la seva intervenció.

El  batle  replica  al  Sr.  Duarte  que  no es  preocupi,  que  ell  (el  batle)  ja
interpel·larà quan li toqui.

Continua el Sr. Duarte la seva intervenció i vol dir a la Sra. Soler que, ella
que sempre fa palès que fa més de 25 anys que es dedica a la política, que
ja té una edat considerable per donar lliçons a la gent, el to que usa és el
mateix des de l’any 95,  quan es va presentar  per  primera vegada i  va
perdre les eleccions, fins ara; la mateixa falta d’educació, la mateixa falta
de  respecte  i,  sobretot,  la  mateixa  falta  de  mires.  Li  demana que a  la
mitjana edat, guanyi seny, que intenti tractar un poc millor l’oposició i que
no esperi a que després li peguin bufetades, perquè és que les cerca. Afirma
que ell no ha nomenat la Sra. Soler i si el PSOE ha invertit o no a s’Horta,
ho han de dir els s’hortarrins. El que ha vengut a dir la Sra. Soler és que
amb aquest  Pressupost  volen  comprar  els  vots  de s’Horta,  que és  molt
distint; «anem a fer una cosa a s’Horta perquè ens votin». Aquesta és la
diferència entre el Partit Popular i el Partit Socialista. El PSOE fa les coses
per millorar la ciutadania; el PP, per garantir-se la cadira.

La Sra.  Soler  demana al  Sr.  Duarte si  sap el  refrany mallorquí  que diu
«s’ase  va  dir  al  porc  orellut».  Diu  que  el  Sr.  Duarte  li  dona  lliçons
d’educació, de respecte, de no insults i de política. Afirma que ella a Felanitx
no ha perdut mai unes eleccions, sempre les ha guanyat i diferents pactes
no varen deixar governar el seu partit. Cosa diferent ha estat que la seva
falta de confiança, de cada dia més demostrable, no l’hagin deixat mai ser
batle.  El  seu  orgull  és  haver  estat  dues  vegades  batlessa  amb  majoria
absoluta. Diu al Sr. Duarte que quan ell ho sigui, ja dirà.
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El  Sr.  Duarte,  ja  per  tancar,  només  diu  una  cosa  a  la  Sra.  Soler,  que
respecti, que és la única cosa que no ha fet des que és a la Sala. Afegeix
que, si tan orgullosa estava ella de Felanitx, no hagués dimitit quan era
batlessa.

El batle manifesta que, ara que han fet un repàs per la història de la política
de Felanitx, tornarà al Pressupost. Diu al Sr. Duarte que li tornarà explicar.

El Sr. Duarte interromp per dir que ha quedat clar.

El batle contesta que ara parla ell i replicarà com a regidor, com a batle, el
que li correspon.
Diu que adquiriran un solar per acabar la plaça de Cas Concos amb una
reserva que tenen de 380.000 €. No creuen poder dur a terme totes les
actuacions que requereix la plaça, però sí alguna part.
Quant a l’adquisició d’un bé immoble a s’Horta, no deu dir cap mentida,
quan a les Juntes de Govern de l’anterior legislatura, no dirà de l’anterior
composició, ja parlaven de tantejar el tema. Si està ben fet o mal fet, o si
està definit d’una manera o d’una altra, agradi no no al Sr. Duarte, ara li
donen forma.
Pel que fa a la resta de partides, efectivament, el Sr. Duarte és lliure de
votar-hi en contra o, fins i tot, d’escoltar quan li diuen que la partida de la
Policia és per a dues motos, no per cap bicicleta, ni per cap cotxe.
Demanar respecte i començar la intervenció qüestionant-se la capacitat del
regidor encarregat d’Hisenda, és tot un detall.
Explica al Sr. Duarte que modificar, generar crèdit és la forma que hi ha per
fer disposicions. La lladriola, hi és; s’agafen els doblers; el Pressupost es
quadra, perquè té dues partides que han de quadrar. Per tant, no poden
posar  dins  el  Pressupost  el  que  els  donaria  la  gana.  Afirma  que  el
Pressupost s’ha fet correctament i s’executa la competència de l’equip de
govern, que és generar crèdit per resoldre els problemes. 
Per  tant,  duen  aquesta  modificació  de  834.000  €  amb  intencions  de
gestionar  les  coses  millor,  per  envant  i  que  quedin  resoltes  a  Felanitx,
concretament a s’Horta i a Cas Concos.

El  Sr.  Juan Diego Vidal  manifesta  que,  després  d’haver  contestat  al  Sr.
Duarte, ha quedat un tema a l’aire, que troba que és molt important, i és
l’auditori.

El batle, quant a l’auditori, diu que és curiós haver presentat un projecte de
turisme on es demanen doblers per poder fer tot l’auditori i ara es qüestioni
si es farà amb els doblers que queden de l’any que ve. Molt probablement,
dins  els  doblers  que  queden  de  l’any  que  ve,  licitaran  el  projecte  de
l’auditori.  Dins  els  doblers  que  queden,  molt  probablement  licitaran  la
dotació de serveis per fer l’hospital. La pregunta és si molt probablement el
Govern, quan li arribi el projecte de fons europeu, li donarà la importància
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que ha de tenir; si molt probablement, a l’hospital, quan els felanitxers hi
hagin  posat  la  seva  dotació  de  serveis,  hagin  fet  el  clavegueram  i  ho
tenguin tot a punt, si pensaran que no només era inaugurar el de Manacor,
és a dir, que faran el de Manacor, sinó que pensin que el de Felanitx hi està
vinculat; les places que no fan a Manacor, són les que falten a Felanitx. Per
tant, diu el mateix, els 500.000 € que queden de romanent de Tresoreria,
creu que ens donen marge per acabar de gestionar l’exercici, sense passar
pena que sigui la modificació de crèdit núm. 10, o la núm. 27.
Agraeix la  intervenció del  Sr.  Vidal,  perquè no havia pensat a contestar
això. En definitiva, pel que fa a l’auditori, com a mínim, deixaran licitat el
projecte i, si ve el fons europeu, són 5.200.000 € que varen demanar.

7.3 Votació

A continuació, se sotmeten a votació separada els dos punts de la proposta.

Sotmès a votació el primer punt de la proposta, s’obtenen 12 vots a favor
(6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les
Illes i 1 del regidor no adscrit) i 5 abstencions (3 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares.

En coneqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.- 
1. Aprovar inicialment l’apartat a) de l’expedient de modificació de

crèdit  núm.  10.2022  del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /
suplement de crèdit finançat amb càrrec al Romanent Líquid de Tresoreria,
d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ADQUISICIÓ SOLARS PER A PLAÇA CAS CONCOS 1532 600001  380.000,00 € 
ADQUISICIÓ BÉ IMMOBLE S'HORTA 9200 609000  200.000,00 € 

580.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 580.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial
de les Illes Balears,  per 15 dies, durant els quals els interessats podran
examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’acord es considerarà
definitivament aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per
resoldre-les. 

3. Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit
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per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Seguidament, se sotmet a votació el segon punt de la proposta, s’obtenen 9
vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i  1 del
regidor no adscrit), 6 en contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 3
del  Bloc  per  Felanitx)  i  2  abstencions  (1  d’Unides  Podem  i  1  de  Vox
Baleares).

En coneqüència, per majoria, s’acorda:

Segon.-
1. Aprovar inicialment l’apartat b) de l’expedient de modificació de

crèdit  núm.  10.2022  del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /
suplement de crèdit finançat amb càrrec al Romanent Líquid de Tresoreria,
d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ELEMENTS DE TRANSPORT. POLICIA LOCAL 1320 624000  18.000,00 € 
MANTENIMENT VIES PÚBLIQUES 1532 210000  50.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. JARDINS 1710 212000  25.000,00 € 
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. PARCS 1711 212000  15.000,00 € 
CONTRACTACIÓ VERBENES, RECITALS 3384 227990   50.000,00 € 
INDEMNITZ. COVID SERVEIS PISCINES POLIESP. G.TIMONER 3420 227992  16.000,00 € 
INSTAL·LACIÓ PISTES MULTIESPORTIVES PORTOCOLOM 3420 622001  30.000,00 € 
CONSTRUC. COBERTA PISTA POLIESPORTIVA CAS CONCOS 3420 622004  12.000,00 € 
TRAMITACIÓ SUBVENCIONS TURISME PLA DE RECUPERACIÓ 4320 227990  18.000,00 € 
MANTENIMENT CAMINS RURALS 4540 210001  20.000,00 € 

254.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS 87000 254.000,00 €

TOTAL (a + b) 834.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial
de les Illes Balears,  per 15 dies, durant els quals els interessats podran
examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’acord es considerarà
definitivament aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per
resoldre-les. 

3. Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.
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8.  EXPEDIENT  3617/2017.  INDEMNITZACIÓ  PER  SUSPENSIÓ
PARCIAL  DEL  CONTRACTE DE  DISTINTS  SERVEIS  EN EL  PAVELLÓ
POLIESPORTIU MUNICIPAL GUILLEM TIMONER, PISCINES COBERTES
MUNICIPALS,  PISTES  DE  TENNIS,  PISTES  DE  PÀDEL  I  PISTES
POLIESPORTIVES EXTERIORS 

8.1 Proposta d’indemnització  per suspensió parcial del contracte de
distints serveis en el pavelló poliesportiu municipal Guillem Timoner,
piscines cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes
poliesportives exteriors. 

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta Cano, d’indemnització  per suspensió parcial del contracte de distints
serveis  en  el  pavelló  poliesportiu  municipal  Guillem  Timoner,  piscines
cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives
exteriors,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals del dia 6 de juny de 2022, que es transcriu
a continuació:

Antecedents

1.  Dia  27  d’agost  de  2018  es  va  firmar  amb  l’empresa  FERROVIAL
SERVICIOS, SA,  el contracte  de distints serveis en el pavelló poliesportiu
municipal Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis,
pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors.

2. Per acord del Consell de Govern de la Comunitat Autònoma de les Illes
Balears de dia 27 de novembre de 2020, es varen establir els corresponents
nivells d’alerta sanitària en relació a la situació ocasionada per la pandèmia
de la Covid-19, i es va aprovar el corresponent Pla de Mesures Excepcionals
de Prevenció, Contenció, i Coordinació per fer front a la crisi sanitària.

3. Per acord del Consell de Govern de la Comunitat Autònoma de les Illes
Balears de dia 11 de gener de 2021, es varen establir els corresponents
nivells d’alerta sanitària en relació a la situació ocasionada per la pandèmia
de la COVID-19, de conformitat amb l’acord del Consell de Govern de dia 27
de novembre de 2020, i es va disposar de mesures excepcionals per a la illa
de Mallorca i la d’Eivissa.

4.  Dia  2  de  febrer  de  2021  el  Sr.  +++,  en  representació  de  Ferrovial
Servicios  SA,  va  presentar  un  escrit  on  sol·licita  a  l’Ajuntament  l’acta
corresponent a la suspensió parcial sol·licitada, la qual es va signar amb
efectes a partir de dia 13 de gener de 2021.

5.  Dia  5  de  febrer  de  2021  el  Sr.  +++,  en  representació  de  Ferrovial
Servicios SA, va presentar un nou escrit on especifica que el servei que s’ha
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suspès  totalment  és  el  de  monitors  de  natació,  i  es  continuen  prestant
sense modificacions tots els altres serveis:
- Coordinador d’activitats esportives
- Socorristes
- Cap de recepció
- Recepció
- Cap d’activitats dirigides
- Tècnics d’activitats dirigides
- Cap de manteniment i neteja
- Manteniment
- Neteja 
- Coordinador del Ranking de Pàdel

6.  El  Ple  de  dia  8  de  març  de  2021  va  adoptar  l’acord  de  suspendre
parcialment  el  contracte  de  diversos  serveis  en  el  pavelló  poliesportiu
municipal Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis,
pistes  de  pàdel  i  pistes  poliesportives  exteriors  signat  amb  l’entitat
FERROVIAL SERVICIOS SA, amb efectes de dia 13 de gener de 2021, i fins
que la normativa ho permetés, pel que fa al servei de monitors de natació i
mantenir la resta de serveis.

7.  L’Acord  del  Consell  de  Govern  de  12  de  març  de  2021  pel  qual
s’estableixen els nivells d’alerta sanitària que han de vigir a la comunitat
autònoma  de  les  Illes  Balears  i  s’estableixen  mesures  excepcionals  de
prevenció de contagi de la COVID-19 aplicables temporalment a les Illes
especifica que es permet la  pràctica  d’activitat  física  en tots els  esports
assegurant el manteniment de la distància de seguretat de metre i mig i
evitant  en tot  cas les  situacions en què es produeixi  contacte físic.  Així
mateix es permetia que l’ocupació de les piscines cobertes fos del 50 % del
seu aforament.

8. Dia 13 de maig de 2021 el Sr. +++, en representació de FERROVIAL
SERVICIOS  SA  presenta  una  sol·licitud  d’indemnització  pels  danys  i
perjudicis soferts com a conseqüència de la suspensió parcial del contracte
des del 13 de gener de 2021 fins dia 16 de març del 2021, per un import de
15.494,52 €.

Els  conceptes  tenguts  en  compte  per  arribar  a  aquest  import  són  els
establerts als apartats 1 a 6 de l’article 208.2 a) de la Llei 9/2017, de 8 de
novembre, de contractes del sector públic. En concret:
- Recursos Humans adscrits al contracte durant el període de temps de la
suspensió. Import considerat de 14.924,80 €
- Assegurança: import considerat de 73,69 €
- Garantia definitiva: import considerat de 63,41 €
-  Treballs  executats:  import  total  corresponent  al  3%  del  preu  de  les
prestacions que hauria d’haver executat el contractista durant el període de
suspensió, conforme el  previst en el  programa de feina. L’import és de:
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432,62 €

9.  El tècnic municipal d’instal·lacions esportives dia 11.04.22 va signar un
informe en relació a la sol·licitud d’indemnització presentada per l’empresa
FERROVIAL SERVICIOS, SA,  com a contractista de distints serveis  en el
pavelló  poliesportiu  municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
amb el qual conclou que les dades aportades per l’empresa en relació a
l’import de la indemnització sol·licitada són correctes.

10. Dia 23.05.22 els serveis tècnics municipals han informat favorablement
la sol·licitud d’indemnització presentada per FERROVIAL SERVICIOS, SA  en
relació al contracte de distints serveis en el pavelló poliesportiu municipal
Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de
pàdel  i  pistes  poliesportives  exteriors,  per  la  suspensió  parcial  d’aquest
contracte entre dia 13 de gener de 2021 i dia 16 de març de 2021, d’acord
amb l’informe del tècnic municipal d’instal·lacions esportives, una vegada
descomptada la part del concepte que ja no és d’aplicació (432,62 €), el
que fa un import de 15.061,90 €.

Consideracions jurídiques

 L’article  208  de la  Llei  9/2017,  de 8 de novembre,  de contractes del
sector públic, regula la suspensió dels contractes. En concret, l’apartat 2
a)  d’aquest  article,  regula  els  conceptes  indemnitzables  pels  danys  i
perjudicis  causats  com  a  conseqüència  de  l’acord  de  suspensió  del
contracte per part de l’Administració.

Aquests conceptes vénen enumerats de l’1 al 6 d’acord amb el següent:

a) Despeses per manteniment de la garantia definitiva.
b) Indemnitzacions per extinció o suspensió dels contractes de treball

que  el  contractista  tengués  concertats  per  a  l’execució  del
contracte en el moment d’iniciar-se la suspensió.

c) Despeses  salarials  del  personal  que  necessàriament  hagi  de
quedar adscrit al contracte durant el període de suspensió.

d) Lloguers o costos de manteniment de maquinària, instal·lacions i
equips sempre que el contractista acrediti que aquests mitjans no
varen  poder  ser  empleats  per  a  altres  finalitats  distintes  de
l’execució del contracte suspès.

e) Suprimit.
f) Les  despeses  corresponents  a  les  pòlisses  d’assegurança

subscrites  pel  contractista  previstes  en  el  plec  de  clàusules
administratives vinculats a l’objecte del contracte.

  El punt 5 de l’article esmentat en la consideració jurídica anterior va ser
suprimit a partir de dia 1 de gener de 2021 pel Reial decret llei 36/2020,
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de 30 de desembre, el qual va modificar la lletra a) de l’apartat 2 de
l’article 208 de la Llei de contractes del sector públic. Per tant, durant el
període de suspensió del contracte, ja no és d’aplicació el que disposava
aquest apartat abans de la modificació de l’article en qüestió.

Atesa aquesta modificació, analitzada la sol·licitud presentada dia 13 de
maig de 2021 per FERROVIAL SERVICIOS, SA, no resulta d’aplicació cap
indemnització en concepte del 3% del preu de les prestacions que hagués
hagut d’executar el contractista durant el període de suspensió, conforme
al previst en el programa de treball o en el propi contracte. 

 En base  a  l’informe del  tècnic  d’instal·lacions  esportives  emès  dia  11
d’abril  de  2022  en  el  qual  es  conclou  que  les  dades  aportades  per
l’empresa  contractista  són  correctes,  i  en  atenció  a  la  modificació
normativa exposada en la consideració jurídica anterior, de l’import total
de  15.494,52  €  sol·licitat  per  FERROVIAL  SERVICIOS,  SA  com  a
indemnització  per  suspensió  del  contracte,  s’ha  de  restar  l’import
corresponent al concepte 5 de l’article 208.2 a) suprimit pel Reial decret
llei 36/2020, de 30 de desembre.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  jurídiques  apuntades,  es
proposa  a  l’Ajuntament  Ple,  amb  el  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord:

Primer. Indemnitzar  amb la  quantitat  de  15.061,90  €,  l’empresa
FERROVIAL  SERVICIOS,  SA com a  contractista  de  distints  serveis  en  el
pavelló  poliesportiu  municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
per la suspensió parcial d’aquest contracte entre dia 13 de gener de 2021 i
dia  16  de  març  de  2021,  d’acord  amb  l’informe  del  tècnic  municipal
d’instal·lacions esportives, una vegada descomptada la part del  concepte
que ja no és d’aplicació (432,62 €).

Segon. Notificar aquest acord a Ferrovial Servicios, SA.

Tercer. Comunicar aquest acord al tècnic municipal d’instal·lacions
esportives com a responsable del contracte i als departaments d’Intervenció
i Tresoreria municipals.

8.2 Votació

En no haver-hi inervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria de
13 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-
Proposta  per  les  lles,  1  del  regidor  no  adscrit  i  1  de  Vox  Baleares)  i  4
abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balars i 1 d’Unides Podem),
s’acorda:
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Primer. Indemnitzar  amb la  quantitat  de  15.061,90  €,  l’empresa
FERROVIAL  SERVICIOS,  SA com a  contractista  de  distints  serveis  en  el
pavelló  poliesportiu  municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
per la suspensió parcial d’aquest contracte entre dia 13 de gener de 2021 i
dia  16  de  març  de  2021,  d’acord  amb  l’informe  del  tècnic  municipal
d’instal·lacions esportives, una vegada descomptada la part del  concepte
que ja no és d’aplicació (432,62 €).

Segon. Notificar aquest acord a Ferrovial Servicios, SA.

Tercer. Comunicar  aquest  acord  al  tècnic  municipal  d’instal·lacions
esportives com a responsable del contracte i als departaments d’Intervenció i
Tresoreria municipals.

9. EXPEDIENT 636/2022. FORMA DE GESTIÓ DEL SERVEI PÚBLIC PER
A  LA  GESTIÓ  DEL  PAVELLÓ  POLIESPORTIU  MUNICIPAL  GUILLEM
TIMONER, LES PISCINES COBERTES, LA PISTA D’ATLETISME JOAN
PONS, LES PISTES DE TENIS I LES PISTES DE PÀDEL

9.1 Proposta de forma de gestió del servei públic per a la gestió del
pavelló  poliesportiu  municipal  Guillem  Timoner,  les  Piscines
Cobertes,  la  pista  d’atletisme Joan Pons,  les  pistes  de tenis  i  les
pistes de pàdel

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de  la proposta de la regidora Sra.
Marta Cano,  relativa a la forma de gestió del servei públic per a la gestió del
pavelló poliesportiu municipal Guillem Timoner, les Piscines Cobertes, la pista
d’atletisme Joan Pons, les pistes de tenis i les pistes de pàdel, dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals del dia 6 de juny de 2022, que es transcriu a continuació:

«Antecedents

    1. Arran de l’escrit presentat dia 7 de març de 2022 per FERROVIAL
SERVICIOS, SA, actual empresa contractista del contracte de diversos serveis
en el poliesportiu municipal Guillem Timoner, piscines cobertes municipals,
pistes de tenis i pàdel i pistes poliesportives exteriors, en el qual es posa de
manifest la impossibilitat d’acceptar la pròrroga d’aquest contracte per part
de  l’empresa  contractista,  l’Ajuntament  de  Felanitx  va  iniciar  un  nou
expedient per contractar els serveis esmentats i es va comunicar al tècnic
d’instal·lacions esportives per tal que redactés els documents necessaris per
iniciar la nova contractació. 
    2. Dia 1 de juny de 2022 el tècnic municipal d’instal·lacions esportives ha
emès un informe justificatiu de la idoneïtat de la contractació mitjançant un
contracte de concessió de serveis públics per la gestió del pavelló poliesportiu
municipal Guillem Timoner, les Piscines Cobertes, la pista d’atletisme Joan
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Pons, les pistes de tenis i les pistes de pàdel. En aquest informe s’analitzen
els següents aspectes:
    I. Situació actual del servei amb relació a la realitat física i poblacional.
    II.  Competència  municipal  amb  relació  a  la  promoció  de  l’esport  i
instal·lacions esportives.
    III. Característiques de les instal·lacions objecte d’explotació.
    IV. Avantatges del sistema indirecte de gestió mitjançant una concessió de
serveis. Destaca els següents arguments:
    • Possibilitat d’inversió per part de l’empresa adjudicatària per tal de
millorar la rendibilitat del servei
    • Major flexibilitat i agilitat en la gestió i presa de decisions
    • Major facilitat per incorporar avanços tecnològics
    • Control de l’execució mitjançant la figura del responsable del contracte
    •  Especialització  amb bons  resultats  de les  empreses que gestionen
centres esportius de les mateixes característiques
    V. Viabilitat del sistema indirecte de gestió mitjançant una concessió de
serveis, envers d’un contracte de serveis. Per tal de que això sigui possible
s’han de complir una sèrie de requisits:
    1) Que l’objecte del contracte es tracti de la gestió d’un servei públic propi
del municipi. És així d’acord amb el disposat a la Llei 7/1985, de 2 d’abril, en
relació amb la promoció de l’esport i instal·lacions esportives.
    2) Que la transmissió al concessionari de l’anomenat “risc operacional”
sigui  element  determinant  perquè no hi  concorri  el  contracte  de  serveis.
Queda argumentat en l’informe que es produeix aquesta transmissió, ja que
el concessionari tendrà una part important dels seus ingressos dependents de
la quantitat d’usuaris que facin ús de les instal·lacions, ja que serà aquest qui
es  farà  càrrec  del  cobrament  de  les  contraprestacions  econòmiques  que
correspongui, donant compliment al previst a la Llei de contractes del sector
públic, atès que es produeix una exposició real a les incerteses del mercat. 

L’informe conclou proposant iniciar l’expedient mitjançant un model de
gestió indirecta, per contracte de concessió de serveis.
    3. Dia 1 de juny de 2022 s’ha emès informe jurídic favorable al respecte,
d’acord amb les consideracions jurídiques següents.

Consideracions jurídiques

    I. L’article 22.2 f) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases
del règim local (LRBRL, en endavant), atribueix al Ple de la corporació, i amb
caràcter indelegable, l’aprovació de les formes de gestió dels serveis  que
presta l’Ajuntament.

    II. L’article 15 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del
sector  públic  (LCSP,  en  endavant)  defineix  el  contracte  de  concessió  de
serveis  com  aquell  en  virtut  del  qual  un  o  varis  poders  adjudicadors
encomanen a títol onerós a una o vàries persones, naturals o jurídiques, la
gestió  d’un  servei  la  prestació  del  qual  sigui  de  la  seva  titularitat  o
competència,  i  la  contrapartida del  qual  vengui  constituïda bé pel  dret  a
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explotar els servis objecte del contracte o bé per aquest dret acompanyat del
de percebre un preu.

    III. L’apartat 2 de l’article 15 de la LCSP, amb relació als contractes de
concessió de serveis, disposa que el dret d’explotació dels serveis implicarà la
transferència al concessionari del risc operacional, en els termes assenyalats
en l’apartat quart de l’article 14, el qual estableix que es considerarà que el
concessionari assumeix un risc operacional quan no estigui garantit que, en
condicions normals de funcionament, recuperi les inversions realitzades ni
cobreixi els costos contrets com a conseqüència de l’explotació. La part dels
riscos transferits al concessionari suposarà una exposició real a les incerteses
del mercat.

    IV. L’article 25.2 l) de la LRBRL estableix que el municipi exercirà en tot
cas  com  a  competència  pròpia  la  promoció  de  l’esport  i  instal·lacions
esportives i d’ocupació del temps lliure. 

A la vista dels antecedents i consideracions jurídiques apuntades, es proposa
a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa d’Economia i
Assumptes Generals, l'adopció del següent acord:

Únic. Determinar que la contractació de la gestió del pavelló poliesportiu
municipal Guillem Timoner, les Piscines Cobertes, la pista d’atletisme Joan
Pons, les pistes de tenis i les pistes de pàdel, es dugui a terme mitjançant un
model de gestió indirecta, per contracte de concessió de serveis.»

Pren la paraula el Sr. Juan Aznar i explica que la proposta que presenten és
una declaració d’intencions de gestionar aquest servei amb una concessió
administrativa.  És  a  dir,  això  només és  una primera passa,  en  base  als
informes dels tècnics municipals, de que, segons la seva forma de veure-ho,
la  millor  forma  de  gestionar  aquestes  instal·lacions,  en  base  a  moltes
casuístiques, és la que duen avui aquí. A partir d’aquí, s’haurà de fer molta
feina,  un  estudi  de viabilitat  per  saber  si  realment  aquest  és  el  sistema
adequat; però, en principi, no canviarà res de cara al serveis públics, ni a la
percepció que pugui tenir  la  ciutadania d’unes instal·lacions que duen 15
anys essent el referent a la comarca quant a gestió, quant a usuaris i a èxit
en sí mateixes.

9.2 Debat

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  manifesta  que  està  clar  que  es  farà  una  gestió
privada, però demana si es farà un estudi per aclarir si aquesta és la millor
forma de gestió o no. També demana si es tendrà en compte l’impacte que
tendrà sobre els treballadors, el preu econòmic i el servei. No té molt clar que
la del Poliesportiu de Felanitx sigui una de les millors gestions de la comarca,
perquè  sap  d’altres  pobles  que  tenen  una  gestió  millor  de  les  piscines
públiques.
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El  Sr.  Juan  Aznar  contesta  que,  evidentment,  s’ha  de  fer  un  estudi  de
viabilitat que tendrà en compte aspectes econòmics, tècnics, de personal, és
a dir, un estudi així com toca. Quant a que les instal·lacions de Felanitx són
un model dins la comarca, ho afirma perquè els números així ho diuen, tant
d’usuaris, com d’activitats que es duen a terme. Es basa en que, dins el llistat
d’usuaris, bona part vénen de pobles on tenen aquest servei, però decideixen
venir  a  Felanitx,  tant  per  horaris,  com  pel  personal  que  imparteix  les
activitats. I no és una cosa de fa dos anys, sinó que ve de molt enrere. Per
exemple, a Porreres ara mateix la tenen tancada; a Manacor no tenen cap
piscina pública, estan totes tancades; a Campos no acaba d’anar bé, perquè
l’Ajuntament ha perdut un poc el control i intenten veure com ho resolen. Per
tant, reafirma que la piscina i la resta d’instal·lacions són un model. I el fet
que durant aquests anys l’Ajuntament hagi duit el control i les decisions del
que s’hi  du a terme, de tenir els preus públics controlats amb una bona
ordenança fiscal, és el que fa que sigui un model a seguir i que la ciutadania
en general i, sobretot, els usuaris, tenguin un nivell de satisfacció bastant
elevat.

9.3 Votació

Sotmesa la proposta a votació, per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit), 1 vot en
contra (d’Unides Podem) i 7 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes
Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 de Vox Baleares), s’acorda:

Únic. Determinar que la contractació de la gestió del pavelló poliesportiu
municipal Guillem Timoner, les Piscines Cobertes, la pista d’atletisme Joan
Pons, les pistes de tenis i les pistes de pàdel, es dugui a terme mitjançant un
model de gestió indirecta, per contracte de concessió de serveis.

10. EXPEDIENT 108/2021. PROPOSTA D’ESTRUCTURA DE COSTOS I
FÓRMULES  DE  REVISIÓ  DE  PREUS  DEL  LOT  1  I  DEL  LOT  3  DEL
CONTRACTE DE SERVEIS DE RECOLLIDA, TRANSPORT DE RESIDUS I
NETEJA VIÀRIA, DEL TERME MUNICIPAL DE FELANITX

10.1  Proposta  d'acord  sobre  la  proposta  d’estructura  de  costos  i
fórmules de revisió de preus del lot 1 i  del lot 3 del contracte de
serveis de recollida, transport de residus i neteja viària, del Terme
Municipal de Felanitx  

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta d'acord de la regidora
Sra.  Marta  Cano,  sobre  la  proposta  d’estructura  de  costos  i  fórmules  de
revisió de preus del lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de recollida,
transport  de  residus  i  neteja  viària,  del  Terme  Municipal  de  Felanitx,
dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes  Generals  del  dia  6  de  juny  de  2022,  que  es  transcriu  a
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continuació:

«Antecedents de fet

1. L’Ajuntament Ple en sessió de dia 18 de gener de 2021, va acordar iniciar
l’expedient de contractació del servei de recollida i transport dels residus
municipals, gestió de les deixalleries i recollida de residus voluminosos do-
mèstics i neteja viària del municipi de Felanitx, en tres lots. Així mateix, va
encomanar a l’empresa GRAM la redacció del plec tècnic i altres aspectes a
tenir en compte en la licitació d’aquest servei; i es varen sol·licitar a cinc
operadors econòmics del sector les seves estructures de costos.

2. Durant el termini concedit a l’efecte, tres dels operadors econòmics varen
presentar les seves estructures de costos, les quals varen ser remeses dia
12 de febrer de 2021 a l’empresa GRAM, per tal que pogués redactar la cor-
responent proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del
servei.

3. Dia 30 d’abril de 2021 el Sr. +++, en representació de GRAM, va presen-
tar la proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del lot 1
del contracte de serveis de recollida, transport de residus i neteja viària, del
Terme Municipal de Felanitx.

4. L’Ajuntament Ple en sessió de dia 10 de maig de 2021, va acordar donar
conformitat a la proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de
preus del lot 1 del contracte de serveis de recollida, transport de residus i
neteja viària, del Terme Municipal de Felanitx, presentada dia 30 d’abril de
2021 per l’empresa GRAM.

5. Dia 14 de març de 2022, es va signar el nou conveni col·lectiu de treball
del sector de neteja pública viària, regs, recollida domiciliària d'escombrari-
es, neteja de platges, tractament i eliminació de residus, recollida selectiva,
punts verds, deixalleries, punts nets i plantes de reciclatge, que comporta
un increment important dels salaris dels treballadors del sector.

El  cost  de personal constitueix el  component econòmic més rellevant de
l’estructura de costos de l’activitat de recollida, transport de residus i neteja
viària, i aquests costos salarials venen condicionats pels convenis col·lectius
particulars aplicables a l’activitat, de manera que, les modificacions produï-
des en l’import salarial dels treballadors arran del nou conveni col·lectiu del
sector, suposa que s’hagin produït modificacions significatives en l’estructu-
ra de costos i fórmules de revisió de preus del lot 1 i del lot 3 del contracte
de serveis de recollida, transport de residus i neteja viària del Terme Muni-
cipal de Felanitx.
6. Dia 31 de maig de 2022, el Sr. +++, en representació de GRAM Sosteni-
bilitat SL, ha presentat una nova proposta d’estructura de costos i fórmules
de revisió de preus del lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de recollida,
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transport de residus i neteja viària, del Terme Municipal de Felanitx, tenint
en compte les circumstàncies derivades del nou conveni col·lectiu esmentat
en el paràgraf anterior.

Fonaments de dret

El Reial  decret 55/2017, de 3 de febrer,  pel  que es desenvolupa la Llei
2/2015, de 30 de març, de desindexació de l’economia espanyola, en el seu
article 9.7 estableix que per als contractes amb un preu igual o superior a
cinc milions d’euros, l’òrgan de contractació inclourà en l’expedient de con-
tractació un informe preceptiu valoratiu de l’estructura de costos, emès pel
Comitè Superior de Preus de Contractes de l’Estat. A aquests efectes, l’òr-
gan de contractació haurà de:

- Elaborar una proposta d’estructura de costos de l’activitat.
- Sotmetre la seva proposta d’estructura de costos a un tràmit d’in
formació pública per un termini de 20 dies.
- Remetre la seva proposta d’estructura de costos al Comitè Superior
de Preus de Contractes de l’Estat, que haurà d’evacuar l’informe pre-
ceptiu. En el cas de les entitats locals, aquest informe podrà ser re-
captat de l’òrgan autonòmic consultiu en matèria de contractació pú-
blica.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  jurídiques  apuntades,  es
proposa  a  l’Ajuntament  Ple,  amb  el  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord: 

Primer. Donar conformitat a la nova proposta d’estructura de costos
i fórmules de revisió de preus del lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de
recollida,  transport  de  residus  i  neteja  viària,  del  terme  municipal  de
Felanitx, presentada dia 31 de maig de 2022 per GRAM Sostenibilitat, SL.

Segon.  Sotmetre a informació pública per un termini de 20 dies la
proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del lot 1 i del
lot  3 del  contracte de serveis  de recollida,  transport  de residus i  neteja
viària, del Terme Municipal de Felanitx.

Tercer. Remetre a la Junta Consultiva de Contractació Administrativa de les
Illes  Balears,  una  vegada  transcorregut  el  termini  establert  en  el  punt
anterior, la proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del
lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de recollida, transport de residus i
neteja viària,  del  Terme Municipal  de Felanitx,  per  tal  que pugui  emetre
l’informe preceptiu valoratiu de l’estructura de costos.»

10.2 Votació

Atès que no hi  ha intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
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majoria de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 abstenció (de Vox Baleares),
s’acorda:

Primer. Donar conformitat a la nova proposta d’estructura de costos
i fórmules de revisió de preus del lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de
recollida,  transport  de  residus  i  neteja  viària,  del  terme  municipal  de
Felanitx, presentada dia 31 de maig de 2022 per GRAM Sostenibilitat, SL.

Segon.  Sotmetre a informació pública per un termini de 20 dies la
proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del lot 1 i del
lot  3 del  contracte de serveis  de recollida,  transport  de residus i  neteja
viària, del Terme Municipal de Felanitx.

Tercer. Remetre a la Junta Consultiva de Contractació Administrativa de les
Illes  Balears,  una  vegada  transcorregut  el  termini  establert  en  el  punt
anterior, la proposta d’estructura de costos i fórmules de revisió de preus del
lot 1 i del lot 3 del contracte de serveis de recollida, transport de residus i
neteja viària,  del  Terme Municipal  de Felanitx,  per  tal  que pugui  emetre
l’informe preceptiu valoratiu de l’estructura de costos.

11.  EXPEDIENT  1266/2022.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  DEL
PARTIT POPULAR, DE SUPORT I DEFENSA DE LA CAÇA A MALLORCA

11.1 Moció del grup municipal del Partit Popular, de suport i defensa
de la caça a Mallorca

Seguidament, es veu la moció presentada pel grup municipal Partit Popular
en data 11 de maig de 2022, amb núm. 2022-E-RE-1329, que es transcriu a
continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

A Mallorca ha existit des de sempre una gran afició per la caça. Avui dia
ningú  no  pot  posar  en  dubte  la  importància  de  l'activitat  cinegètica  a
Mallorca,  així  com la  importància  dels  caçadors  per  a la  conservació  de
finques, millora d'hàbitats, així com la preservació d'espècies. És per això
que, des de fa temps, els caçadors estan reivindicant el reconeixement de la
seva pròpia identitat i respecte.

Tot i que ningú posa en dubte la importància de l'activitat cinegètica, el cert
és que des de fa un temps el sector de la caça veu com s'estan posant
limitacions  a  la  seva  activitat  amb desenvolupaments  normatius  que,  si
prosperessin, posarien en perill la continuïtat d’aquesta activitat, amb totes
les conseqüències que això suposaria.
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Fa uns mesos, amb l'aprovació de l'avantprojecte de la Llei de protecció,
drets i benestar animal, vam veure com el sector de la caça va haver de
sortir a defensar la seva identitat i oposar-se a un text que, sens dubte, no
els té en compte, els perjudica i en limita l'activitat.

Hem pogut  assistir,  des  de  fa  un  temps,  a  atacs  deliberats  del  govern
central contra el sector cinegètic, com el de la intenció del Ministeri per a la
transició ecològica de declarar la guàtlera com a espècie en perill d'extinció,
cosa que suposaria  la  prohibició  de la  seva  caça,  sense  atendre  motius
tècnics reals – com s'ha demostrat per part del sector –  sinó simplement
per motius polítics – ideològics.

Ara hem vist com els caçadors de les Illes Balears han hagut de tornar a
manifestar la seva oposició davant una normativa autonòmica, l'aplicació de
la qual es pretén inicialment a Eivissa, però que sens dubte tindrà extensió
a la  resta  de les Illes  Balears,  que suposa la  prohibició  de caçar  tords,
tórtores i guàtleres.
El Govern Autonòmic resta importància a aquest assumpte, al·legant que es
tracta d’una mesura molt concreta i localitzada sobre un vedat de caça d’un
pla de gestió i que es fa basant-se en estratègies europees.

En  el  cas  d'Eivissa,  com  hem  dit,  abans  de  l'extensió  de  les  mesures
esmentades  a  les  altres  Illes,  es  pretén  declarar  zones  especials  de
conservació (ZEC) a determinats LIC i aprovar el Pla de Gestió de Natura
2000 Costa Oest d'Eivissa. Al text, dins l'anàlisi sobre els usos humans que
tenen incidència en la conservació, es fa referència a la caça, al·ludint al
declivi actual de la població de la tórtora europea, i proposant l'eliminació
d'aquesta espècie del llistat d'espècies cinegètiques.

En aquest mateix sentit es fa referència a la caça de la guàtlera i també del
tord,  a  causa  de  la  seva  important  funció  disseminadora  de  llavors
d'espècies rellevants.

Entre les funcions dels caçadors s'esmenta només les sembres que fa el
sector cinegètic,  obviant altres activitats com a millora d'hàbitats,  gestió
forestal, manteniment de guarets, aportació d'aliments i aigua, o control de
predadors, tot això funcions pròpies de l'activitat cinegètica, reflectides en
els  corresponents plans cinegètics,  que afavoreixen les espècies que ara
volen imposar la seva prohibició de caçar.

El Servei de Caça, dins les seves competències, realitza el control i el cens
d'aquestes  espècies,  i  duen  a  terme  les  actuacions  pertinents  per  al
manteniment de la seva població, per la qual cosa el pla de gestió que es
pretén  aprovar  –  ara  a  Eivissa  –  envaeix  competències  transferides  als
Consells Insulars per Decret 106/2010 de 24 de setembre, en matèria de
caça i de regulació, vigilància i aprofitament dels recursos cinegètics, com
també de pesca fluvial.
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També envaeix  les  competències  del  Consell  Insular  en  relació  amb els
terrenys cinegètics, ja que és competència dels Consells la gestió cinegètica
dels  terrenys  d'aprofitament  comú  que  regulen  amb  el  pla  tècnic
corresponent.

Per  tot  això,  entenent que tant  des del  Govern estatal  com l'autonòmic
s'ataca de forma deliberada el sector de la caça i la seva activitat, i es fa, a
més,  per  motius  merament  ideològics,  des  del  grup municipal  del  Partit
Popular, proposem l’aprovació dels següents

ACORDS

Primer.- L’Ajuntament de Felanitx reconeix la importància de l'activitat de
la caça i la imprescindible funció dels caçadors en el manteniment de les
finques, millora dels hàbitats i preservació de les espècies, i declara el seu
total  suport i  defensa del  sector cinegètic davant de les ingerències que
vulneren els seus drets i en limiten l'activitat.

Segon.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell  de Mallorca a garantir
l'exercici  de  les  seves  competències  en  matèria  de  caça  i  de  regulació,
vigilància i  aprofitament dels recursos cinegètics,  transferides per Decret
106/2010  de  24  de  setembre,  impedint  la  invasió  d'aquestes  per  part
d'altres administracions.

Tercer.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca a dur a terme
totes  les  actuacions necessàries  per  garantir  i  impedir  que els  Plans  de
Gestió  Natura  2000,  impulsats  per  la  Conselleria  de  Medi  Ambient  del
Govern de les Illes Balears, envaeixin les competències, prohibint la caça
d'espècies cinegètiques.»

11.2 Debat

La Sra. Maria Vidal avança que Vox donarà suport a aquesta moció. Creuen
que  a  Mallorca  hi  ha  una  gran  afició,  creuen  que  la  caça  és  de  gran
importància per a la societat i creuen en el món rural. Per tant, hi votaran a
favor.

El Sr. Juan Diego Vidal diu que, pel que ha entès, a la Sra. Soler no li pareix
bé que la tórtora estigui protegida i que es limiti o es prohibeixi la seva
caça. Afirma que la tórtora és bastant vulnerable i demana que ho expliqui.

La  Sra.  Soler  contesta  que ara  no  està  prohibit  a  Mallorca.  En  aquests
moments a Eivissa prohibeixen els tords, les tórtores i les guàtleres. Però
això no vol  dir  que no es faci  extensiu, de la mateixa manera que han
envaït una competència pròpia del Consell d’Eivissa. Això ho ha de regular
el propi Consell. Cada illa té el seu propi Consell de Caça. No fa falta que
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vengui  la  Comunitat  Autònoma  a  envair-nos  competències.  Si  és  una
competència pròpia i conferida al 100%, que sigui el propi Consell de Caça
de cada illa el que ho reguli. El que no necessitam és que en véngui un altre
a envair-nos les nostres pròpies competències.

El Sr. Vidal afirma que la Sra. Soler no ha contestat la seva pregunta, que
és si li pareix malament que es protegeixi una espècie que és vulnerable.

La Sra. Soler contesta que probablement el Sr. Vidal en sap molt de caça,
però ella només admetrà que una espècie és vulnerable si el Consell de
Caça  i  el  departament  de  Caça  del  Consell  de  Mallorca,  que  són  molt
professionals, demostren que és vulnerable. Que no dubti que per damunt
els  Consells  Insulars  de  Caça  i  per  damunt  nosaltres,  el  que  ens vigila
constantment en matèria de caça, és Europa. Per exemple, la caça del tord
la varen haver de regular més, perquè Europa hi va intervenir. Fins avui,
Europa no ha dit res de la tórtora a Mallorca i no diu que el Sr. Vidal no en
sàpiga molt. Si el Sr. Vidal diu que és una espècie vulnerable, ho deu ser,
però li agradaria veure els informes que ho emparin i, sobretot, que Europa
es manifestàs.

El Sr. Miquel Lluís Mestre diu que, com que la Sra. Soler no pot argumentar
desconeixement en la matèria, com a ex consellera de Medi Ambient del
Consell, i titular de l’àrea de Caça, creu que el que fa avui és demagògia
amb aquesta moció, i s’hauria d’haver plantejat seriosament si ella l’havia
de presentar o no a aquest Ajuntament. La resta de companys poden haver
parlat del fons, que el comparteixen, quant a la defensa de la caça com a
element que afavoreix la gestió cinegètica i el medi rural. El que no poden
compartir  és  el  fons  d’aquesta  moció.  La  raó  és  bàsica,  i  és  que el  PP
demana que una administració demani a una altra administració que defensi
les seves competències. Aixó no hi cap enlloc, el propi Consell ja ho farà, no
necessita que ningú li digui que ha de defensar les seves competències. El
problema és que en els àmbits de la xarxa Natura 2000, preval per damunt
la  resta  de  competències.  Per  tant,  el  Consell,  més  enllà  de  la  part
d’al·legacions dins les seves competències, no pot actuar. I això és el que
ha passat a Eivissa. Encara ara no s’han resolt, com sap la Sra. Soler, les
esmenes contra aquest pla. Per tant, li  demanaria votació separada dels
tres punts de la moció. Anuncia que no poden votar a favor del  tercer,
perquè no veu quin joc hi pugui haver en el tema de les competències.
Poden votar a favor del primer i del segon, ara bé, llevant el punt on diu
«davant  de  les  ingerències  que  vulneren  els  seus  drets  i  en  limiten
l'activitat», perquè no és així.
Per  tant,  proposa  que  la  redacció  del  punt  primer  sigui:  «Primer.-
L’Ajuntament de Felanitx reconeix la importància de l'activitat de la caça i la
imprescindible  funció  dels  caçadors  en  el  manteniment  de  les  finques,
millora dels hàbitats i  preservació de les espècies, i  declara el  seu total
suport i defensa del sector cinegètic».
També  proposa  que  la  redacció  del  punt  segon  sigui:  «Segon.-
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L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca a garantir l'exercici de
les  seves  competències  en  matèria  de  caça  i  de  regulació,  vigilància  i
aprofitament dels recursos cinegètics, transferides per Decret 106/2010 de
24 de setembre.» i llevar «impedint la invasió d'aquestes per part d'altres
administracions», perquè no fer-ho, seria il·legal per part del Consell; per
tant, aquest bocí també sobra.
Repeteix que hauran de votar en contra del tercer punt, per la forma en què
està  plantejada aquesta  moció,  amb l’excusa del  tema d’Eivissa,  que,  a
més, encara està en tràmit. És cert que l’exposició pública ha acabat, però
creu que quan el Partit Popular va començar a presentar aquesta moció a
diferents ajuntaments, encara no havia acabat l’exposició pública. Demana
que no utilitzin l’excusa del que ha passat a Eivissa per presentar aquesta
moció de defensa de la caça, amb l’excusa de les competències.
En definitiva, proposa votació separada, si accepten les esmenes als punts 1
i 2, llevant, si li permeten l’expressió, els «rintintins», i votaran en contra
del punt 3.

La Sra. Soler anuncia que acceptaran la votació separada. Diu al Sr. Mestre
que sap política, com ella; no està al  Consell perquè sí, a part que sigui un
gran tècnic, però ara parla de política, i el pla Natura 2000 es fa negociat i
la Conselleria de Medi Ambient del Govern està governada pel seu partit i el
president de la Comissió Balear de Medi Ambient és el Sr. Alorda i el Consell
Insular d’Eivissa és l’únic Consell on el Partit Popular governa. Per tant, no
ha interessat en cap cas al Govern d’aquestes Illes, negociar el pla de xarxa
Natura 2000, s’ha imposat. Ara estan en el moment de pactar al·legacions,
o de resoldre al·legacions, que no estan resoltes. Aquesta moció ve a dir
que, abans de fer un pla de xarxa Natura 2000, que s’asseguin tots els
Consells i tots els Consells de Caça i, a l’hora de redactar, que es tenguin
tots un poc en compte. Diu que nosaltres no estam afectats en res i ja li
agradaria que la Conselleria de Medi Ambient, o el Ministeri, ens fes tant de
cas amb el tema de l’ANEI de s’Algar. Parlant en plata, el Govern ha aprovat
un pla de xarxa Natura 2000, però no ha tengut en compte, per res, els
interessos  del  Consell  d’Eivissa,  d’aquí  les  al·legacions.  I  d’aquí  les
al·legacions del Consell de Mallorca, mitjançant el Consell insular de Caça,
al pla de xarxa Natura 2000 i el Sr. Mestre ho sap. Com també sap el tema
dels terrenys lliures, amb que ella no està en contra, hi està d’acord. Diu
que ella sap del que parla, però també han de parlar de que fan política i,
per tant, aquesta moció ve a dir que, amb la redacció del pla de xarxa
Natura 2000 i amb la redacció de la Llei de benestar animal i cinegètica del
Govern Sánchez,  a Mallorca els caçadors deixaran d’existir. S’ha d’admetre
que a la Serra de Tramuntana, i el Sr. Mestre ho sap, el món cinegètic hi ha
fet una gran feina durant molts d’anys i ha estat molt ben cuidada,  agradi o
no que cacin. S’ha recuperat la pedra en sec, i no només parets, sinó també
edificacions,  gràcies  als  caçadors;  s’han  recuperat  abeuradors  d’animals
gràcies  al  món cinegètic;  i  s’han posat  controls  de bocs gràcies al  món
cinegètic, ens agradi o no. Per damunt de tot hi ha la llibertat i el saber
valorar. Després hi haurà el que no en sap i matarà tot el que no pot matar,
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però això també hi és a la mar. Torna dir que accepta la votació separada i
les esmenes proposades pel Sr. Mestre.

El Sr. Francisco Duarte explica que volia fer una proposta en la mateixa línia
que la del Sr. Mestre. És cert que costa molt votar a favor del tercer punt,
precisament perquè va acabar l’exposició  de la xarxa Natura 2000 i  ara
mateix queda la  resolució de les al·legacions presentades,  que estan en
estudi. Com el Sr. Mestre, també tenien previst proposar posar punt final al
punt 2 després de «24 de setembre» i eliminar la frase de després. Diu que
en el tema de la caça hi ha una disputa política, per veure qui agafa aquest
terreny. A vegades han de polititzar un tema i creu que aquest és prou
interessant  com  per  haver-ho  de  fer.  Està  content  que  hagin  pogut
determinar la diferència cinètica entre caça i esport. En referència a unes
paraules de la Sra. Soler sobre un sopar que va tenir amb els caçadors,
potser si  haguessin convidat el  conseller de Vox, Sr.  Bestard, que és el
president  de  la  Federació  Balear  de  Caça,  li  hauria  pogut  donar  alguna
explicació, perquè té aquest càrrec, a la vegada que és conseller del Consell
de Mallorca.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre,  dóna les gràcies  a  la  Sra.  Soler  per  la  seva
explicació, perquè la seva explicació diu el que ella volia dir, no així la moció
que ha presentat, a la qual només li han canviat el nom del municipi. Li diu
que comparteix la seva explicació quant a que cadascú ha de fer la part que
li pertoca. El tercer punt va en contra de l’explicació que la Sra. Soler ha
donat, perquè han utilitzat l’excusa d’Eivissa per fer passar a la resta de
consells pel mateix sedàs. Remetent-se a la primera frase de la intervenció
de la Sra. Soler, recorda la dita «creu el lladre que tothom roba». Diu que
ell, com a gestor de lo públic, no pot acceptar que la Sra. Soler digui que,
perquè una Conselleria i una Comissió Balear de Medi Ambient és d’un color
polític, faci les coses en contra d’una altra administració que té per davall.
Repeteix  que  ell,  personalment,  com  a  gestor  de  lo  públic,  no  li  pot
acceptar, perquè si no, n’hi hauria molts que no importaria que fessin res
en el dia a dia, perquè la seva tasca consisteix en fer feina per a altres
administracions i, en aquest cas, esdevenen els seus administrats.

11.3 Votació

A continuació, se sotmeten a votació separada els tres punts de la moció,
amb la inclusió de les esmenes proposades.

Sotmès a votació el primer punt, s’obtenen 16 vots a favor (6 del Partit
Popular; 3 del Partit Socialista de les Illes Balears; 2 del Pi-Proposta per les
Illes; 2 dels Srs. Miquel Lluís Mestre i Maria Mesquida, del Bloc per Felanitx-
APIB, 1 del regidor no adscrit, 1 d’Unides Podemi 1 de Vox Baleares) i 1 en
contra (del Sr. Pau Massutí, del Bloc per Felanitx-APIB).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:
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Primer.- L’Ajuntament de Felanitx reconeix la importància de l'activitat de
la caça i la imprescindible funció dels caçadors en el manteniment de les
finques, millora dels hàbitats i preservació de les espècies, i declara el seu
total suport i defensa del sector cinegètic.

Seguidament, se sotmet a votació el segon punt, i hi voten a favor els 17
membres del Consistori.

En conseqüència, per unanimitat, s’acorda:

Segon.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell  de Mallorca a garantir
l'exercici  de  les  seves  competències  en  matèria  de  caça  i  de  regulació,
vigilància i  aprofitament dels recursos cinegètics,  transferides per Decret
106/2010 de 24 de setembre.

Finalment, se sotmet a votació el tercer punt, i s’obtenen 10 vots a favor (6
del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1
de Vox-Baleares) i 7 en contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3
del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Tercer.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca a dur a terme
totes  les  actuacions necessàries  per  garantir  i  impedir  que els  Plans  de
Gestió  Natura  2000,  impulsats  per  la  Conselleria  de  Medi  Ambient  del
Govern de les Illes Balears, envaeixin les competències, prohibint la caça
d'espècies cinegètiques.

12.  EXPEDIENT  1428/2022.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  DEL
PARTIT  POPULAR  SOBRE  LA  SUSPENSIÓ  TEMPORAL  DEL  CÀNON
SOBRE L’ABOCAMENT I  INCINERACIÓ DE RESIDUS DE LES ILLES
BALEARS  I  DEL  NOU  IMPOST  ESTATAL  SOBRE  EL  DIPÒSIT  DE
RESIDUS A ABOCADORS, INCINERACIÓ I COINCINERACIÓ

12.1 Moció del grup municipal del Partit Popular sobre la suspensió
temporal del cànon sobre l’abocament i incineració de residus de les
Illes Balears i del nou impost estatal sobre el dipòsit de residus a
abocadors, incineració i coincineració

Acte seguit, es veu la moció presentada pel grup municipal Partit Popular en
data 11 de maig de 2022, amb núm. 2022-E-RE-1329, que es transcriu a
continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de fa mesos, els ciutadans de les Illes Balears i del conjunt d’Espanya,
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observen amb molta preocupació com els preus de molts de productes de
primera necessitat s’han incrementat de manera exponencial.

A  més,  aquesta  enorme  escalada  de  preus  s’ha  vist  encara  molt  més
agreujada per la invasió d’Ucraïna, que ha disparat els preus de l’electricitat
i els carburants.

A conseqüència d’aquests fets, les famílies de les Illes Balears i del conjunt
d’Espanya  han  sofert  enormes  pèrdues  de  poder  adquisitiu  i  un
empobriment  que  afecta  molt  especialment  els  ciutadans  amb  rendes
mitjanes i baixes i els més vulnerables.

Per  això,  ara  que  tot  puja,  es  fa  absolutament  necessari  que  les
Administracions Públiques no afegeixin més imposts, com el cànon sobre
l’abocament  i  incineració  de residus de les  Illes Balears i  el  nou impost
estatal sobre el dipòsit de residus a abocadors, incineració i coincineració.

Tal com indica la Llei 3/2020, de 29 de desembre, de pressupostos generals
de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l’any 2021, es crea el
cànon que grava la  deposició  a  un  abocador  i  el  tractament  mitjançant
incineració,  amb o  sense recuperació  energètica,  del  rebuig dels  residus
domèstics  o  municipals  de  qualsevol  procedència,  tractats  a  les
instal·lacions  autoritzades  en  l’àmbit  territorial  de  les  Illes  Balears  i  té
previst entrar en vigor el pròxim 1 de juliol de 2022.

Un cànon que gravarà per tona de residu que produeixen els ciutadans, que
ara hauran d’assumir els ajuntaments, però que a partir de l’any que ve,
aquest nou impost repercutirà en les butxaques dels ciutadans.

Per  altra  banda,  la  Llei  7/2022,  de 8  d’abril  de 2022,  de residus i  sols
contaminants, introdueix un nou impost estatal sobre el dipòsit de residus a
abocadors, incineració i coincineració que es té previst que entri en vigor l’1
de gener de 2023.

Per tot això, el grup municipal Popular proposa l’adopció dels següents

ACORDS

PRIMER.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a
suspendre de manera temporal el cànon sobre l’abocament i incineració de
residus de les Illes Balears, que ha d’entrar en vigor el pròxim 1 de juliol de
2022, a causa de la difícil situació econòmica que vivim arran de la inflació.

SEGON.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern d’Espanya a suspendre
de manera temporal  el  nou impost estatal  sobre el  dipòsit  de residus a
abocadors, incineració i coincineració, que ha d’entrar en vigor el pròxim 1
de gener de 2023, a causa de la difícil situació econòmica que vivim.
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TERCER.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca a assumir
les despeses dels ajuntaments derivades del sobrecost de l’impost, perquè
no repercuteixi a les arques municipals ni als ciutadans, en cas que no se
suspengui de manera temporal el cànon sobre l’abocament i incineració de
residus de les Illes Balears.»

12.2 Debat

La Sra.  Maria  Vidal  ratifica  que la  guerra  ha ajudat  a  agreujar  aquesta
pujada, però abans de la guerra la inflació era d’un 7%. De totes maneres,
Vox vol dir que un problema ha estat aquest govern que tenim, presidit pel
Sr. Sánchez, que no fa més que pujar imposts. Diu que aquesta moció està
en la seva línia de no pujar imposts i  per aquest motiu Vox hi votarà a
favor.

El Sr. Juan Diego Vidal vol comentar que no ser el que ho fa pitjor no creu
que sigui el millor dels arguments. Hi ha coses que es fan millor, coses que
es fan  pitjor  i,  si  la  premisa  que hi  ha  ara  és  aquesta,  potser  haurien
d’haver espavilat abans.

El Sr. Miquel Lluís Mestre afirma que, una altra vegada, ha tornat ser millor
l’explicació que ha donat la Sra. Soler, que la moció que presenta. Potser
haurà de fer un exercici de millorar un poc les mocions, abans d’entrar-les
pel registre.
Diu que està relativament d’acord amb l’esforç que fa aquesta Casa per
solucionar el tema, però demana a la Sra. Soler que tampoc no ho dugui a
aquest terreny; ella és la primera que lleva contenidors de reciclatge. Si es
recicla més, s’incinera menys i això suposa menys cànon. Fórmules, n’hi ha
moltes. La Sra. Soler parla de terminis, però és que Hisenda, quan s’acaba
el termini per pagar la renda, si lo l’has pagada, t’imposa una sanció. El seu
grup no estava d’acord amb aquesta suspensió, perquè aquest cànon fa bo
allo de que qui contamina, paga; és a dir, qui més contamina, més paga. La
situació de Felanitx és la que és. Tots sabem d’on venim, on anam i on som.
La Sra. Soler està assabentada de com es dilaten tots els tempos i tots els
terminis administratius i procedimentals en els temes de contractació, i s’ha
trobat amb el conveni col·lectiu per enmig. Però no creu que això serveixi
com a argument a l’hora de defensar aquesta moció. Anuncia que el seu
grup s’abstendrà, no tant pel contingut, perquè torna ser una d’aquestes
mocions de  copia i aferra, sinó per fer valer els certs esforços que ha fet
fins ara aquest Ajuntament en matèria de residus.

El Sr. Francisco Duarte, diu que en la mateixa línia que el Sr. Mestre, la
directiva  europea de residus ja ho estableix i  la  Llei  de residus de sòls
contaminants  de  les  Illes  Balears  també establia  que,  si  el  2020 no es
complien els objectius marcats per la normativa vigent, com arribar al 50%
de  reciclatge  dels  residus  municipals,  el   Govern  de  les  Illes  Balears
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impulsaria l’establiment d’un cànon. Aquest objectiu, tot i la pandèmia, no
s’ha aconseguit. Vista la situació econòmica, la implantació d’aquest cànon
s’ha retardat  fins a dia d’avui.  L’esmentat  cànon intenta implantar  nous
mecanismes per incentivar pràctiques més sostenibles i circulars i, sobretot,
bonificar  els  ajuntaments  que  ja  practiquen  les  bones  pràctiques.  En
general,  creu  que  tots  són  conscients  que  han  d’anar  a  disminuir  la
generació de residus.
Quant  al  que  ha  dit  la  Sra.  Soler,  que  aquesta  nova  taxa  ofegarà  els
felanitxers, afirma que s’aplicarà de manera progressiva i el primer any serà
pràcticament simbòlica, entre 1 i 4 euros per tot. Suposa que tan simbòlica
com la baixada del 2% de l’IBI que el PP va aplicar.
Per altra part, la Sra. Soler ha dit que el Consell de Mallorca no fa res per
ajudar als municipis i afirma que això no és del tot cert. Suposa que la Sra.
Soler sap i si no, ho hauria de saber, el Consell va subvencionar la tarifa de
residus sòlids urbans en l’exercici de 2020, 2021 i 2022.
Com a resum, hi ha precedents que fan errònia l’afirmació i els vaticinis de
la Sra. Soler que això serà un desastre i que els felanitxers pagaran més.
Realment, la Sra. Soler va dur un fems europeu a incinerar a Mallorca, amb
l’excusa que, si no, havien de pujar 100 € la taxa de tractament de residus i
que  aquesta  era  l’única  manera  d’evitar  que  els  ciutadans  de  Mallorca
haguessin de pagar més pel rebut. La importació de residus es va aturar
l’any 2015 i no es paga més. Per tant, els vaticinis de la Sra. Soler, tot i que
estiguin carregats d’intenció política i, sobretot, de fer por, no s’ajusten a la
realitat.  Com  ja  ha  dit,  el  Govern  aplicarà  aquest  cànon  de  manera
progressiva i serà pràcticament simbòlic, entre 1 i 4 euros per tot.

La  Sra.  Catalina  Soler  agraeix  molt  les  paraules  del  Sr.  Mestre,  entén
perfectament la seva abstenció. Diu que intentaran pagar el  manco que
puguin,  perquè  si  retiren  contenidors,  és  perquè  ens  pagaran  part  del
plàstic, per exemple, el plàstic gruixat i no haurem de pagar tant. Però fins
que no estigui en aplicació al 100% la recollida porta a porta, i fins un any
després, no es pot valorar la baixada del rebut de fems. Diu al Sr. Duarte
que, entre 1 i  4 euros per tona, es notarà molt. Dia 1 de juliol entrarà
aquest cànon. De dia 1 de juliol a dia 31 de desembre, l’haurà de pagar
l’Ajuntament i veurà les tones que haurem duit a incinerar; veuran si ens
apliquen 1 o 4, i ho pagarem. A partir de dia 1 de gener, han de pagar els
ciutadans. Diu que entén el cànon que hi ha instaurat a Espanya. Espanya
ho ha fet  perquè Europa ens ho ha dit.  Espanya està  fatal  en  el  tema
d’incineració, té un munt d’abocadors que hauria de tenir tancats. Mallorca
va avançat, però Espanya va fatal; per això Europa ens ha imposat aquest
cànon, i el que ens imposarà més endavant, que fugirem de subvencions
europees, etc. Però no és just que castiguin precisament Felanitx.
Diu al Sr. Duarte que no digui que comparteix l’explicació del Sr. Mestre,
perquè la del Sr. Duarte i la del Sr. Mestre no han tengut res a veure. La del
Sr. Mestre ha estat una i la del Sr. Duarte, una altra. Ella comparteix la del
Sr. Mestre, i repeteix que entén i agraeix moltíssim l’abstenció per part del
Bloc, que entén la justificació de la moció com a tal.
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El Sr. Duarte manifesta que el fons real d’aquesta moció és posar una trava.
Creu que és l’objectiu que han de tenir i han d’aplicar. Demana cap a on ens
duen  les  directrius  europees,  a  disminuir  la  generació  de  residus,
incrementar la recollida selectiva i augmentar el reciclatge d’envasos i creu
que està clar que han d’anar cap aquí.
La Sra. Soler diu que el Consell de Mallorca té superàvit i que, per tant,
ajudi  als  ajuntaments.  Tal  vegada  podrien  afrontar  aquest  increment
abusiu, que la Sra. Soler vaticina que serà tan sagnant per als felanitxers,
amb el cànon que es va cobrar de més als negocis que varen tenir tancat
durant la pandèmia, que, al final, no els varen tornar, potser podrien acudir
a aquests diners que hi són, cobrats per gestionar uns residus que no es
varen gestionar. Diu que potser aquesta proposta està en la línia de la que
la Sra. Soler ha fet quant al Consell de Mallorca.

La Sra. Soler manifesta que el Sr. Duarte parla d’uns temes dels que no és
possible parlar-ne, perquè encara no li ha pogut dir quins ajuntaments no
han  cobrat  el  cànon  als  negocis  que  estaven  tancats.  Cosa  diferent  és
donar-los una subvenció, que sí que ho han fet alguns ajuntaments. A més,
és un tema que és als Jutjats i tendran resposta via judicial. El Sr. Duarte
mescla una cosa amb l’altra, i això no lliga.

12.3 Votació

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 10 vots a favor (6 del Partit Popular,
2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox Baleares),
4 abstencions (3 del Bloc per Felanitx i 1 d’Unides Podem) i 3 en contra (del
Partit Socialista de les Illes Balears).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

PRIMER.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a
suspendre de manera temporal el cànon sobre l’abocament i incineració de
residus de les Illes Balears, que ha d’entrar en vigor el pròxim 1 de juliol de
2022, a causa de la difícil situació econòmica que vivim arran de la inflació.

SEGON.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern d’Espanya a suspendre
de manera temporal  el  nou impost estatal  sobre el  dipòsit  de residus a
abocadors, incineració i coincineració, que ha d’entrar en vigor el pròxim 1
de gener de 2023, a causa de la difícil situació econòmica que vivim.

TERCER.- L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca a assumir
les despeses dels ajuntaments derivades del sobrecost de l’impost, perquè
no repercuteixi a les arques municipals ni als ciutadans, en cas que no se
suspengui de manera temporal el cànon sobre l’abocament i incineració de
residus de les Illes Balears.
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Abans  d’entrar  a  tractar  el  pròxim punt  de  l’ordre  del  dia,  el  batle  vol
demanar disculpes a l’oposició, com a regidor de Platges, perquè divendres
passat varen fer l’acte de posar les banderes i no els varen convocar, com
es feia els anys anteriors. Ningú no té la culpa més que ell mateix, que va
cometre aquest error i torna demanar disculpes.

El Sr. Duarte diu que anava a contestar, però creu que el batle ha estat
suficientment clar.

13. EXPEDIENT 1496/2022. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSOE
PER UNES PLATGES SENSE FUM

13.1 Moció del grup municipal del PSOE per unes platges sense fum

Seguidament  es veu la moció presentada pel grup municipal PSOE en data
31  de  maig  de  2022,  amb  núm.  2022-E-RE-1535,  que  es  transcriu  a
continuació: 

« Exposició de motius: 

En  una  societat  cada  vegada  més  conscienciada  amb  el  greu  problema
mediambiental que genera l'abandonament de residus en l'entorn, resulta
sorprenent  que  continuï  acceptant-se  com  una  cosa  normal  que  els
fumadors llancin les llosques dels seus cigars al  sòl. Un hàbit que molts
mantenen quan acudeixen aquests dies a la platja, i no dubten a apagar els
seus cigarrets en la sorra i hi deixent les restes. 

El gest de tirar les llosques de tabac al sòl, tant habitual en els fumadors,
com acceptat per tots, genera un dels residus més abundants i més tòxics
del planeta. A Espanya es consumeix, aproximadament, 32.800 milions de
cigarrets i els filtres del 15% acaba a les platges. Triguen una dècada a
degradar-se, però en el seu procés poden ser ingerits pels animals. Cada
llosca pot arribar a contaminar entre 8 i 10 litres d'aigua marítima, i fins a
50 litres d'aigua dolça. 

"Platges  sense  fum"  és  un  programa  de  salut  i  de  protecció  del  medi
ambient que es va iniciar el 2019 i que promou i potencia els estils de vida
saludables i els beneficis d'una vida sense tabac, amb la cura de les nostres
platges, lliures de fum i residus. L'objectiu és continuar sensibilitzant davant
aquest  gran  problema  de  salut  que  és  el  tabaquisme,  demanant  la
col·laboració ciutadana per a respectar aquests espais naturals. 

Cap platja del  terme municipal  de Felanitx es troba adherida a "Platges
sense fum". 

A favor, la Llei estatal 7/2022, de 8 d'abril, de residus i sòls contaminats per
a  una  economia  circular,  és  una  normativa  que  empara  legalment  els
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ajuntaments a impulsar mesures per a la prohibició de fumar a les platges i
cales. 

En termes de salut, el càncer de pulmó és el quart tumor més freqüent, si
es tenen en compte homes i dones. 

Més del 80% dels càncers de pulmó es diagnostiquen en estadis avançats.
La supervivència depèn, en gran manera,  de l'etapa en què es troba el
tumor en el diagnòstic. Malgrat els avenços terapèutics dels últims anys, la
supervivència del càncer de pulmó se situa al voltant del 15% i menys del
5% si només prenem els diagnosticats en etapes finals. 

El tabac és responsable del 81% dels càncers de pulmó i del 30% de les
morts per càncer. I és el principal factor de risc, està darrere el 90% de les
morts causades per càncer de pulmó. 

A Espanya en provoca 52.000 morts anuals. 

Els fumadors també tenen major risc de patir  altres càncers, com el de
boca, llavis, llengua, esòfag, mama, entre d'altres. 

S'estima que el càncer de pulmó es convertirà en un greu problema de salut
pública en els pròxims anys, principalment a causa de l'elevat nombre de
nous casos i la seva mortalitat i la tendència esperada en aquest sentit, i els
costos associats i la morbiditat. 

A  la  nostra  comunitat  autònoma,  segons  les  dades  de  l'Observatori  del
Càncer de l'Associació Espanyola Contra el Càncer, l'any 2020, la incidència
en càncer de pulmó va ser de 609 casos diagnosticats – davant els 576
casos diagnosticats el 2019 –, xifres que el situen en quart lloc després del
càncer de còlon, mama i pròstata; però és el primer tipus de tumor amb un
major nombre de defuncions: 533 l'any 2020 i una taxa del 66%, molt per
davant de les 320 defuncions per càncer colorectal. 

El nombre de persones que fumen diàriament a Espanya és del 24% de la
població diu que fuma diàriament o ocasionalment. A les Illes Balears és de
239.554, un 23% de la població de més de quinze anys. 

És  més,  durant  els  últims  anys,  el  Comitè  Nacional  de  Prevenció  del
Tabaquisme s'ha manifestat en favor d'una línia molt més dura de prohibició
de  fumar  en  qualsevol  lloc  amb  aglomeració  de  persones.  Això  també
inclouria llocs públics a l'aire lliure, com a platges, parcs o concerts a l'aire
lliure. 

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  municipal  del  PSIB-PSOE  a  Felanitx
proposa: 
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1.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  fer  totes  les  gestions
oportunes que condueixin a la prohibició de fumar a totes les platges del
municipi el més aviat possible.

2.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  que  totes  les  platges  del
municipi seran senyalitzades com a espais sense fum.»

El Sr. Francisco Duarte explica que el passat dimarts al Parlament va tenir
lloc una trobada amb l’Associació espanyola contra el càncer, precisament
per impulsar mesures per deixar espais urbans i, sobretot, platges, lliures
de fum. Al Parlament, a vegades, hi ha la sort de poder escoltar trobades i
ponències bastant interessants. N’hi ha que potser en aquell moment feien
fotocòpies per als seus fills i n’hi ha uns altres que aprofiten aquell temps
per poder fer feina en aquest aspecte. Continua la seva intervenció amb
l’explicació del contingut de la moció.

13.2 Debat

La Sra. Maria Vidal troba curiós que aquesta iniciativa ofega la Llei nacional
que va aprovar el Sr. Zapatero, que prohibia el tabac a interiors, però no a
exteriors.  És  cert  que  Vox  està  a  favor  de  la  salut  pública  i  tot  estan
totalment d’acord amb el que suposi la neteja del domini públic, en aquest
platges. No els sembla malament que existeixin advertències, rètols, que
puguin advertir o informar que hi ha cendrers per tirar les llosques, etc,
però el que ara proposa el grup Socialista és una altra retallada de llibertat.
Entenen que no s’ha de contaminar la platja, però és cert que és una altra
manera per poder tenir el ciutadà fermat per lligar-lo a una altra imposició
de multes. També és cert que aquesta mesura afectaria molts de turistes i,
tenint en compte la situació actual, consideren que seria massa restrictiva. 

El Sr. Juan Diego Vidal no té clar si estar a favor o no, perquè està d’acord
amb la salut pública, amb no embrutar els ecosistemes o els espais públics,
però  demana  fins  a  quin  punt  serà  efectiu.  Recorda  que  també  es  va
prohibir fumar a les zones annexes als hospitals i la gent hi segueix fumant.
Demana si hi haurà un efecte real, o simplement serà paper banyat. Per
altra part, hi ha platges que són espais molt grans i demana si no hi pot
haver gent que fuma dins tot aquest espai, i si els fumadors s’han d’amagar
per anar a fumar, que al final, és el que passa. Troba que prohibeixen i
prohibeixen i, al final castiguen els fumadors i els consumidors de qualsevol
tipus  de  drogues,  i  això  no  fa  que  deixin  de  consumir,  sinó  que  els
carreguen amb més multes, els fan la vida més complicada i fan que s’hagin
d’amagar. No creu que sigui el camí. Hi ha altres països on s’ha optat, per
exemple, que els majors de 18 anys, és a dir, les noves generacions, està
prohibit que puguin comprar tabac. Així, a llarg termini, s’aconseguirà que
la gent deixi de fumar. Però ara, amb aquestes mesures, intentar que la
gent ho deixi, no creu que sigui eficaç, ni que sigui el camí. Per tant, el seu
grup s’abstendrà.
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El batle anuncia que el seu vot serà l’abstenció, no perquè de cap manera
estiguin a favor del tabac, sinó perquè troba que és molt difícil regular que,
per exemple, a Cala Brafi no s’hi fumi. Creu que el model de gestió de les
platges, que no és nou, té 4 anys, incorpora campanyes de sensibilització,
de retirar llosques, de posar cartells de que les platges siguin sense fum ...
És a dir, la línia de la nova gestió municipal de les platges, va cap aquí;
però hi ha d’anar amb una normativa clara. El socorrista està per evitar que
algú no s’anegui, no està per entrar en cap conflicte de si és o no un espai
adient per fumar. Posar cartelleria no tendrà cap sentit; per tant, repeteix,
el vot de l’equip de govern serà una abstenció.

El Sr. Duarte diu que cada partit és lliure de votar el que consideri oportú, i
ho diu a la Sra. Soler, que, a vegades, fiscalitza el que voten els altres
partits.  Diu que ha sortit  la  paraula llibertat,  tant a la intervenció de la
representat de Vox, com a la del representat d’Unides Podem, però creu
que entren en conflicte més temes; potser també la llibertat de la persona
que vol estar tranquil·la a la platja sense fum. Tal vegada una persona està
amb  un  infant  i  no  vol  que  li  arribi  el  fum.  Considera  que  s’abusa
estrepitosament de la  paraula  llibertat  i  creu que no és així,  sobretot  a
aquesta moció. I sobretot perquè, ara mateix, el programa de platges sense
fum, no contempla cap tipus de sanció; totes les accions són reivindicatives
i informatives.
Diu a la Sra. Vidal que la Llei estatal 7/2022, de 8 d’abril, és una normativa
que empara legalment els ajuntaments a impulsar aquest tipus de mesures;
precisament prohibir fumar a les platges i a altres espais, com puguin ser
bars.
Està content que, segons ha pogut entendre, el Sr. Monserrat ha dit que a
futures licitacions de les platges, tendrien en compte aquest tema, que és
important.
En definitiva, ja ha proposat des del primer moment que, si volen que facin
alguna esmena o excepció, el seu grup hi està d’acord. Cas contrari, poden
votar la moció tal com està.

13.3 Votació

Se sotmet la moció a votació i s’obtenen 5 vots a favor (3 del Bloc per
Felanitx-APIB  i  2  del  Sr.  Francisco  Duarte  i  Gracia  González,  del  Partit
Socialista de les Illes Balears), 11 abstencions (6 del Partit Popular, 2 del Pi-
Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit, 1 d’Unides Podem i i 1 la Sra.
Damiana Massutí, del Partit Socialista de les Illes Balears) i 1 en contra (de
Vox).

En conseqüència, per majoria, s’acorda: 

1.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  fer  totes  les  gestions
oportunes que condueixin a la prohibició de fumar a totes les platges del
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municipi el més aviat possible.

2.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  que  totes  les  platges  del
municipi seran senyalitzades com a espais sense fum.

14. EXPEDIENT 1497/2022. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSOE
CONTRA L’HOMOFÒBIA, LA TRANSFÒBIA I LA BIFÒBIA

14.1  Moció  del  grup  municipal  del  PSOE  contra  l’homofòbia,  la
transfòbia i la bifòbia

Seguidament  es veu la moció presentada pel grup municipal PSOE en data
31  de  maig  de  2022,  amb  núm.  2022-E-RE-1535,  que  es  transcriu  a
continuació: 

 «Exposició de motius: 

El 17 de maig es va commemorar el Dia Internacional contra l'Homofòbia, la
Transfòbia i  la Bifòbia, data en la qual l'Assemblea General de l'OMS va
eliminar l'homosexualitat de la llista de malalties mentals, posant fi, amb
això,  a  la  percepció  internacionalment  institucionalitzada  de
l'homosexualitat  com una  “malaltia  susceptible  de  ser  curada”.  Això  va
ocórrer el 1990. Al nostre país, el Govern va adoptar oficialment aquest Dia
Internacional l'any 2009. 

Aquest any 2022, amb el lema “Els nostres cossos, les nostres vides, els
nostres drets”, les organitzacions internacionals per a la defensa dels drets
del col·lectiu LGTBI que formen part d'IDAHO, reclamen el dret de totes les
persones a expressar lliurement l'orientació i la identitat sexual, sense sofrir
per això cap mena de violència ni discriminació, exigint, a més, la fi de les
teràpies de conversió i  de l'esterilització  forçada de les persones trans i
intersex. 

Els avanços en els drets del col·lectiu LGTBI a nivell global des d'aquella
decisió  de l'OMS de fa més de 30 anys són notables i  han servit  per a
empoderar  i  protegir  les  lesbianes,  gais,  transsexuals,  bisexuals  i
intersexuals en un gran nombre de països. 

Segons les dades de l'últim informe Homofòbia d'Estat de ILGA Món, que és
el  més extens recopilatori  anual  dels  drets  del  col·lectiu  a  nivell  global,
actualment 58 estats i 28 jurisdiccions no independents, incorporen a les
seves legislacions disposicions que confereixen una àmplia protecció contra
la discriminació, basada en l'orientació sexual. 

Avui dia, centenars de milions de persones viuen en països on es protegeix
el dret a estimar lliurement; però, per desgràcia, encara són més els països
en els quals es persegueix i  es criminalitza aquest col·lectiu. Actualment
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existeixen  69  estats  amb  disposicions  que  penalitzen  els  actes  sexuals
consensuats entre persones adultes del mateix sexe. 

A més, en 6 països, la pena de mort és el càstig legalment prescrit per a les
relacions sexuals homosexuals mentre que, en altres cinc, diverses fonts
informen que podria imposar-se la mateixa pena.

El  nostre  país  es  va  convertir  en  referent  internacional  en  matèria  de
protecció de drets del col·lectiu, gràcies a la Llei del matrimoni igualitari, la
Llei reguladora de la rectificació registral de l'esment relatiu al sexe de les
persones, o les diferents lleis LGTBI i trans que s'han anat aprovant en les
comunitats autònomes. 

Som el vuitè país del món en aquesta matèria, però hem d'aspirar a més,
per això són molt importants iniciatives com la Llei d'igualtat de tracte i no
discriminació  (Llei  Zerolo),  que  es  troba  en  fase  de  tramitació
parlamentària, així com la pròxima llei LGTBI i trans. 

Som conscients de la importància dels avanços que s'han realitzat,  però
també sabem que encara ens trobem lluny del nostre objectiu final, que no
és un altre que la fi dels delictes d'odi i la discriminació als quals diàriament
s'enfronten les persones del col·lectiu LGTBI. 

Manca conèixer la distribució per tipologies, però sabem que l'any 2021 es
va  produir  un  increment  del  total  dels  delictes  d'odi  de  més  del  40%
respecte al  2020, i  s’han rebut,  segons dades del  Ministeri  de l'Interior,
1802 denúncies per delictes d'odi (530 més que l'any anterior), la qual cosa
suposa  un  trist  rècord  en  la  sèrie  històrica  des  que  es  comptabilitzen
aquests fets. 

És imprescindible assenyalar que, a més, entorn del 90% d'aquests delictes
es queden sense denunciar, com a mostra l'enquesta sobre delictes d'odi
del Ministeri de l'Interior, realitzada l'any 2021. 

Aquesta  enquesta  també  ens  mostra  que  la  majoria  de  les  víctimes
prefereixen acudir a les associacions del col·lectiu abans que a la policia i
que,  lamentablement,  més  del  50%  de  les  persones  que  sí  que  van
denunciar  haver  estat  víctimes  d'algun  delicte  d'odi,  consideren  que  el
tracte  rebut  per  part  de  qui  va  atendre  aquestes  denúncies,  així  com
l'assistència i el suport rebuts després de les agressions que van sofrir, van
ser insatisfactoris. 

Davant  aquests  resultats,  el  Ministeri  de  l'Interior  va  presentar,  el  mes
d'abril  passat,  el  Segon Pla d'Acció  contra els Delictes d'Odi 2022-2024,
amb el qual pretén corregir totes aquestes deficiències i fer aflorar tots els
delictes  d'odi  que ocorren  en realitat,  garantint  un tracte adequat  a les
víctimes i creant unitats específiques dins la policia, per a combatre aquests
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delictes. 

El pla, que està dotat amb més d'un milió d'euros, comprèn 8 línies d'acció,
que tenen les víctimes dels delictes d'odi com a eix prioritari; i per això, i a
la  vista  dels  resultats  de  l'estudi,  tres  d'aquestes  línies  són:  millorar
l'assistència i el suport a les víctimes; impulsar la formació, la sensibilització
i la conscienciació dels membres de les FCSE i incentivar la participació, la
col·laboració  i  les  activitats  amb  les  organitzacions  del  tercer  sector
encaminades cap a la millora constant en la lluita contra els delictes d'odi.

Per aquests motius, el grup municipal del PSIB-PSOE a Felanitx, proposa: 

1. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a augmentar i posar en marxa
els serveis de proximitat per a l'atenció a les víctimes de la LGTBI-fòbia.

2. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar i/o establir xarxes de
col·laboració amb les organitzacions del col·lectiu, que són en molts casos
l'avantguarda de l'atenció a les víctimes.

3.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  realitzar  campanyes  de
formació i sensibilització per a reduir els delictes d'odi en el nostre municipi.
 
4. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a promoure la formació de la
Policia Local  en matèria de prevenció i  atenció a les víctimes de LGTBI-
fòbia.»

14.2 Debat

La Sra. Maria Vidal manifesta que, efectivament, no és la primera vegada
que es presenta una moció similar. Recalca des del principi que Vox no és
un partit racista i que condemna qualsevol tipus d’agressió, sense tenir en
compte la condició sexual. Com ja ha dit molts de pics, l’article 14 de la
Constitució espanyola diu que els espanyols som iguals davant la llei, sense
que pugui prevaler cap tipus de discriminació per raó de naixement, sexe,
etc. Evidentment, estan en contra de la discriminació de qualsevol tipus i
estan totalment en contra dels moviments que suposin discriminació. Però
que Vox  considera  que  la  societat  no  ha  d’estar  dividida  en  col·lectius.
Efectivament, s’ha de condemnar tot, però han d’entendre que hi ha gent
que no vol ser assenyalada, ni vol ser identificada. Per tant, torna repetir
que condemnen qualsevol tipus d’agressió, però Vox, com ha fet en altres
mocions, perquè consideren que la única cosa que fan és classificar la gent,
no pot votar a favor d’aquesta moció. 

La Sra. Maria Mesquida avança que el Bloc hi votarà a favor. Precisament, si
la societat s’ha de compartimentar, creu que és perquè no tothom pot ser
qui vol ser. Per tant, des del Boc per Felanitx, totalment d’acord.
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La  Sra.  Marta  Cano  diu  que  li  agradaria  que,  en  temes  com  aquest,
poguessin compartir el mateix camí i presentar-ho com a declaració, perquè
la majoria de partits aquí presents hi estan d’acord i després, si no sortís, ja
es presentaria com a moció.
Anuncia  que,  evidentment,  l’equip  de  govern  votarà  a  favor  d’aquesta
moció. És sorprenent que actualment encara es produeixin discursos d’odi,
com es produeixen agressions, vulneracions, atacs als drets i a les llibertats
del  col·lectiu  LGTBI.  Quan parlen que hi  ha molts  de col·lectius  que no
poden materialitzar els drets que altres ciutadans sí que gaudeixen, és quan
ha d’entrar la institució pública, és quan han d’intentar garantir la igualtat
efectiva, en aquest cas, del col·lectiu LGTBI i de les seves famílies. I, com a
institució, com bé ha dit el Sr. Miquel Lluís Mestre, que són gestors de lo
públic, també han d’anar molt alerta amb què comuniquen i què projecten a
la ciutadania, perquè, com ha passat a l’Ajuntament de Palma, creu que és
vergonyós que representants polítics contractin, o gestionin, o vulguin fer
l’activitat que sigui i presentin un projecte que creu que, en aquest cas, no
representa ningú. Creu que això, el que fa a la llarga és separar, generar
bàndols i, en definitiva, és un fet que va en contra de tots. Creu que, a
nivell  d’Ajuntament,  principalment  han  de  fer  feina,  tant  de  manera
supramunicipal, com municipal. Diu que, per sort, l’Ajuntament de Felanitx
gaudeix d’uns Serveis Socials, d’unes educadores. d’una Policia Local i d’un
policia  tutor,  que són el  vincle directe que tenen amb els infants i  amb
l’alumnat, als que se’ls transmet qualsevol conflicte. Però moltes vegades
aquests recursos no són suficients. Avui mateix Ben Amics ha traslladat el
conveni  de  col·laboració,  on  ofereix  els  seus  serveis  d’informació,
d’integració, de suport als joves LGTBI de totes les Illes Balears, al qual ens
adherirem. Un dels exemples que poden posar enguany és el curs LGTBI de
formació per al professorat, que va ser una demanda de l’IES Felanitx i hi
varen participar un centenar de professors i professores del municipi. Diu
que  enguany,  per  celebrar  la  festa  del  dia  de  l’orgull,  l’Ajuntament
principalment farà una diada familiar per als infants del municipi, sempre
des  del  respecte  i  traslladant  els  valors  de  tolerància,  d’inclusió  i  de
diversitat i també per fomentar una societat lliure i tolerant. Faran aquesta
diada  el  dia  26  a  la  plaça  Pax,  a  base  de  tallers,  de  contacontes,  de
manualitats,  on estan tots convidats. En tenir la cartelleria, els ho faran
arribar. Des de les regidories d’Educació, de Joventut, d’Igualtat i tota la
resta de regidories, intenten que aquesta tasca sigui transversal per a tots i
continuen fent-hi feina per transmetre, a través de la coeducació, aquest
missatge als infants, que, segurament són més respectuosos i tolerants que
els majors. Des de la part forana, que és d’on som, feim camí en defensa
dels drets i la llibertat del col·lectiu LGTBI.

El Sr. Francisco Duarte agraeix les paraules de la Sra. Cano. Diu que la Sra.
Cano sap que sempre han tengut el seu suport en les propostes que ha fet,
i  ha  anat  bé  fer-les  junts.  Potser  enyoren  aquell  espai  de  la  Junta  de
Portaveus, que fa quasi un any que no s’ha convocat, i precisament temes
com aquest serien els que s’hi podrien tractar. 
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Cadascú defensa els seus ideals, però quant a les al·lusions a un article de
la  Constitució  que diu  que tots  som iguals  a  efectes  reals,  afirma que,
desgraciadament, no és així.  Desgraciadament, hi  ha nins que no saben
com han de ser ells mateixos perquè a l’escola els acceptin. Aixó passa. I
després, quan aquests nins són valents, i accepten i donen la passa a ser
qui són, és quan sofreixen, quan els persegueixen. Per tant, ser un mateix,
ser lliure per estimar, avui en dia es persegueix. Igual que es maten dones,
just pel fet de ser dones. Per tant, l’article de la Constitució és un fonament
que s’ha d’aplicar, però que, avui en dia, no és efectiu al 100%  i, mentre hi
hagi  agressions  com  les  que  hi  ha,  que,  desgraciadament,  no  serà  la
darrera, els que són gestors de lo públic, han de fer tot el que estigui en les
seves mans perquè cap tipus de col·lectiu no sofreixi cap tipus d’agressió
per ser qui són, per ser qui volen ser.

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  manifesta  que  no  es  vol  repetir,  perquè  els
companys ja han explicat, de sobra, de què va el tema. Efectivament, tots
hauríem de ser iguals davant la llei i ser tractats amb el mateix respecte, en
general. Però, com que no és així, s’han de fer col·lectius que defensin les
mateixes coses.

14.3 Votació

Finalitzades les intervencions, se sotmet la moció a votació i, per majoria de
16 vots a favor  (6 del  Partit  Popular,  3 del  Partit  Socialista de les Illes
Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 vot en contra (de Vox Baleares),
s’acorda:

1. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a augmentar i posar en marxa
els serveis de proximitat per a l'atenció a les víctimes de la LGTBI-fòbia.

2. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar i/o establir xarxes de
col·laboració amb les organitzacions del col·lectiu, que són en molts casos
l'avantguarda de l'atenció a les víctimes.

3.  L’Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  realitzar  campanyes  de
formació i sensibilització per a reduir els delictes d'odi en el nostre municipi.
 
4. L’Ajuntament de Felanitx es compromet a promoure la formació de la
Policia Local  en matèria de prevenció i  atenció a les víctimes de LGTBI-
fòbia.

En aquests moments, el batle anuncia un recés de 2 minuts.

15.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL
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15.1.1 Moció del grup municipal del PSOE per realitzar una auditoria
externa  envers  totes  les  inversions  fetes  per  l’Ajuntament  de
Felanits els anys 2020, 2021 i 2022

Represa la sessió, es veu la moció del grup municipal del PSOE per realitzar
una auditoria externa envers totes les inversions fetes per l’Ajuntament de
Felanits  els  anys  2020,  2021  i  2022,  que  es  transcriu  a  continuació:

«Exposició de motius:

El Consell de Ministres de dia 6 d'octubre de 2020 va adoptar l'acord de
suspendre l'acord del Consell de Ministres d'11 de febrer de 2020, pel qual
s'adeqüen els objectius d'estabilitat pressupostària i de deute públic per al
conjunt d'administracions públiques i de cadascun dels seus subsectors per
a  l'any  2020.  També  es  fixaren  els  límits  de  despesa  no  financera  del
Pressupost de l'Estat per a 2020, així com l'acord de Consell de Ministres
d'11  de  febrer  de  2020,  pel  qual  es  fixaren  els  objectius  d'estabilitat
pressupostària i de deute públic pel conjunt d'administracions públiques i de
cadascun dels seus subsectors pel període 2021-2023 per a la seva remissió
a les Corts Generals, i el límit de despesa no financer del Pressupost de
l'Estat per a 2021.

El que suposa que els objectius d'estabilitat i de deute públic, i la regla de
despesa, aprovats pel Govern l'11 de febrer de 2020, siguin inaplicables.

Aquesta proposta va ser  aprovada pel Congrés dels  Diputats en la  seva
sessió de 20 d'octubre de 2020 per majoria absoluta dels seus membres.

Aquesta  excepció  extraordinària  s'ha  mantingut  fins  el  dia  d'avui  i  està
previst que es mantingui al llarg de l'any 2023.

Fent ús d'aquesta excepció, han estat nombroses les modificacions de crèdit
que ha dut a terme l'Ajuntament de Felanitx des de octubre de 2020.

Els estalvis de la  ciutadana de Felanitx eren d'11 milions d'euros. A dia
d'avui, i després de les nombroses bestretes a les quals ha estat sotmès, es
troba en una situació crítica, contant amb un quàntum de 500.000 euros.

Els Socialistes de Felanitx hem denunciat des del mes d'octubre de 2020, la
pràctica política de mans foradades de l'equip de govern que ha suposat
deixar  el  calaix  dels  estalvis  dels  felanitxers  molt  a  prop  dels  nombres
vermells.

Davant l'absoluta falta d'explicació coherent i detallada de com s'han gastat
els doblers, com a exercici de transparència i deure d'informar el poble, el
grup socialista presenta aquesta proposta d'acord:
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Únic. - Que es dugui a terme una auditoria externa econòmica i de gestió de
l'Ajuntament de Felanitx dels exercicis 2020, 2021 i 1r semestre de 2022
que ens permeti conèixer les inversions efectivament realitzades i el seu
cost.»

La Sra. Gracia González explica que, vista l’enèsima modificació de crèdit
que s’ha aprovat el dia d’avui, i vist que ja fa bastantes sessions plenàries
que reivindiquen i demanen que els expliquin, que els informin, entenen que
els ciutadans de Felanitx han de saber com i en què es gasten els doblers
obtinguts amb els seus imposts.  

15.2 Debat

La Sra. Maria Vidal  anuncia que no votarà a favor de la  urgència de la
moció.  Si  el  Sr.  Duarte  vol,  que  la  presenti  per  al  pròxim Ple  i  estarà
encantada de debatre-la-hi.

El batle també avança que l’equip de govern no votarà la urgència. Diu al
Sr. Duarte que li donaran una oportunitat, que vagi a l’acta que aprovaran
en el pròxim Ple i miri si hi eren en els punts 3 i 4, on els membres del grup
socialista aprovaven el Compte General de 2021. Després, els durà un poc
més de feina, però, si de cas, que ho demanin al personal de l’Ajuntament,
que ho saben fer, i els remetran els acords que aquest Ple va enviar, l’estat
de comptes de 2020. I, si no queden satisfets, que facin una petició per
escrit,  cosa  que  habitualment  fan  i  se’ls  remet  en  temps  i  forma,  on
demanin un estat de comptes del Pressupost. 
Afirma que aquesta  moció  només  respon  a  una  cosa,  que els  del  grup
municipal del PSOE tenen la necessitat d’aferrar-se a que l’equip de govern
ho gestiona tot fatal i ho fa tot fatal i tuden els doblers, i mouen i lleven ...
Segueix dient que efectivament, 10 modificacions de crèdit enguany. Però
és  que  aquests  modificacions  de  crèdit  passen  a  Intervenció,  vénen
informades, se’n van a la Sindicatura de Comptes i retorna un informe. És
molt curiós que proposin una cosa que dubta que sigui legal. Dubta de la
legalitat que a una administració municipal s’hi faci una auditoria externa de
gestió, tenen la Sindicatura de Comptes. Avui s’han aprovat dos punts que
diuen que es remetran a la Sindicatura de Comptes. Diu al grup socialista
que  facin  el  que  saben  que  els  agrada  fer,  que  vagin  als  mitjans  de
comunicació. Insisteix dient que per molt que diguin, això està revisat per
Intervenció, està aprovat i  està passat a la Sindicatura de Comptes. Per
tant, aquesta moció només vol, una vegada més, que pareixi que tuden els
doblers. Sempre que demanen per escrit el que necessiten, se’ls facilita. Si
ara els del grup socialista necessiten que una empresa externa auditi els
comptes de l’Ajuntament, perquè no saben ni els punts que s’aproven dins
el mateix Ple, que la paguin ells. L’Ajuntament no encarregarà cap auditoria
externa econòmica i de gestió, perquè té un departament que té la funció
d’auditar i intervenir el que s’aprova a aquest Ajuntament. En definitiva, no
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votaran a favor de la urgència, anirà a la pròxima plenària, i perquè no
hagin de  cercar i fer perdre temps als funcionaris, damunt l’acta hi haurà
els  acords  on  queda  constància  i  els  informes,  que  haurien  d’estar
avergonyits de demanar, on la Sindicatura de Comptes diu on han fallat,
què és  el  que han fet  mal  fet,  perquè la  gestió  correspon a  l’equip  de
govern. Està clar que no tots els grups pensen igual, perquè, cas contrari,
potser només n’hi hauria un. Diu que això és una falta de respecte a la
Intervenció d’aquest Ajuntament i  als procediments d’auditoria que ja té
l’Administració. Repeteix que la duguin al pròxim Ple i tendran un mes per
motivar-la, per justificar-la, per tornar-la explicar, per treure-la al Felanitx.
Insisteix que, per molt de greu que els sàpiga, tot el que els socialistes
diuen  que  a  l’Ajuntament  tuden,  ha  anat  a  Intervenció,  ha  anat  a  la
Sindicatura de Comptes i ha tornat informat. Si tenen alguna cosa a dir de
la gestió d’aquest Ajuntament, que simplement demanin els informes per
escrit,  demanin  l’estat  del  Pressupost  de  2022 i  ho  sabran exactament.
Assegura que el grup socialista té accés a les factures.

La Sra. Catalina Soler assevera que això és feina.

El batle demana a la Sra. Soler que no l’interrompi, perquè després diuen
que  manipulen  el  Ple,  però  sí,  és  feina;  era  més  bo  de  fer  dir  que
l’Ajuntament no els vol facilitar la informació. Afirma que és una falta de
respecte al control financer d’aquest Ajuntament. Torna dir que no votaran
la urgència de la moció, i que el grup socialista la dugui al pròxim Ple i
tendran temps per preparar-la, malgrat que no ho sap si tendran temps,
perquè fins ara no n’han tengut per aclarir els exercicis de 2020 i 2021, que
suposa llegir dos informes.

La Sra. Gracia González agrairia al batle que pensàs les coses que li diu,
perquè, en primer lloc, que quedi ben clar, quan ella discuteix, o quan ella o
el seu grup fan una menció a la gestió d’aquest Ajuntament, ningú  parla ni
de  funcionaris,  ni  de  persones  concretes  que  facin  feina  a  aquest
Ajuntament.  Aquí  són polítics  i  vénen a parlar  de política i  de la  gestió
política que es fa dins aquest Ajuntament. Si al batle li  molesta que els
felanitxers li demanin explicacions de la feina que fa, està molt poc avesat a
fer feina per als demés, perquè quan un fa feina per als demés, ha de donar
explicacions. Afirma que ella no ha dit ni que han robat, ni que han tudat;
només ha dit que demanen que els indiquin expressament en què s’han
gastat 11 milions d’euros, perquè creu que, de sobra, tenen dret a saber en
què s’han gastat aquests doblers. Per tant, no creu que el batle s’hagi de
posar d’aquesta manera quan el seu grup no ha parlat ni de respecte, ni de
falta de respecte. Si  s’han de posar a parlar de faltes de respecte, dins
aquesta Sala n’hi ha hagut moltes i fora d’aquesta Sala, més. Afirma que
tenen dret a demanar i, com un dia va dir la Sra. Soler dins aquesta Sala,
els que fan l’examen són l’oposició a l’equip de govern i l’equip de govern
els ha de contestar. Si el batle no ho sap, que no li contesti; però que no li
doni lliçons de si sap llegir o no sap llegir un informe, perquè ella demanarà
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els  informes  que  consideri  oportuns.  Segueix  dient  que,  com  que  els
informes que considera oportuns, no li donen la claredat que ella necessita,
demanarà més informes. I si al batle no li agrada, mala sort. Fins el maig
de l’any que ve, l’haurà d’aguantar. Malgrat que no li voti la urgència, ella
continuarà fent feina, perquè ella sí que en fa de feina, més de la que es
pensa l’equip de govern, que sempre els diuen que no en fan.

El batle diu que la Sra. González té la capacitat de venir aquí a examinar, a
tornar dir que no entenen en què gasten els doblers i li  repeteix que la
Sindicatura  de  Comptes,  que  no  és  una  entitat  política,  informa  el
Pressupost  de  2020,  de  2021,  on  totes  les  modificacions  de  crèdit  que
aquesta Corporació ha fet, estan explicades. Amb aquesta moció, la única
cosa que la Sra. González vol venir a dir, és insistir que no expliquen les
coses,  i  això  és  una  mentida.  Diu  que tenen  ple  accés  a  la  informació
necessària, per considerar que no se li ha justificat qualsevol cosa. I el que
ha de fer, bé fent feina, o bé fent màgia, és demanar-ho. 

La Sra. González replica que ho ha demanat.

El batle ho nega. Diu que el que fa el grup socialista és demanar que es faci
una  auditoria  externa  econòmica  i  de  gestió  i  dubta  que,  legalment,
l’Ajuntament  la  pugui  encomanar.  L’auditoria  externa  de  gestió  es  fa  al
Centre  Cultural,  a  l’escola  de  música.  A  l’Ajuntament,  s’envia  a  la
Sindicatura de Comptes i ens tornen un informe on diu si hem fet o no hem
fet les coses ben fetes. Diu a la Sra. González que, d’aquí al  maig, pot
insistir totes les vegades que vulgui, però la remetrà allà mateix.

15.3 Votació de la urgència

En haver finalitzat  les intervencions,  se sotmet a votació  la  urgència de
moció, i s’obtenen 3 vots a favor (del Partit Socialista de les Illes Balears), 4
abstencions (3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem) i 10 vots en
contra (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no
adscrit i 1 de Vox).

En conseqüència, el Ple de l’Ajuntament no aprecia la urgència de la moció
del grup municipal del PSOE per realitzar una auditoria externa envers totes
les  inversions  fetes  per  l’Ajuntament  de  Felanitx  els  anys  2020,  2021  i
2022.

16.  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

A continuació, es dona compte de les Resolucions adoptades per la Batlia,
que van des de la núm. 2022-415 fins a la núm. 2022-551, i els presents en
queden assabentats.
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17.  DONAR  COMPTE  DE  LA  COMUNICACIÓ  DE  CANVI  DE
DENOMINACIÓ  SOCIAL  DE  L’ADJUDICATARI  DEL  CONTRACTE  DE
DISTINTS  SERVEIS  EN  EL  PAVELLÓ  POLIESPORTIU  GUILLEM
TIMONER,  PISCINES COBERTES MUNICIPALS,  PISTES DE TENNIS,
PISTES  DE  PÀDEL  I  PISTES  POLIESPORTIVES  EXTERIORS,  EXP.
3617/2017

Seguidament, es dona compte de la comunicació de canvi de denominació
social  de  l’adjudicatari  del  contracte  de  distints  serveis  en  el  pavelló
poliesportiu Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis,
pistges de pàdel i pistes poliesportives exteriors, de l’expedient 3617/2017 i
els presents en queden assabentats.

18. PRECS I PREGUNTES

18.1 Moscards a Cala Serena

La Sra. Maria Vidal recorda que a la Comissió Informativa va comentar el
problema dels moscards a Cala Serena i li  varen comentar que parlarien
amb l’empresa per  veure què es podia fer.  Demana com està  el  tema,
perquè no n’han passat.

La Sra. Catalina Soler contesta que el batle i ella varen poder aclarir que els
moscards  vénen  d’una  piscina  privada  bruta.  Loquímica  va  anar  a  Cala
Serena, però la Sra. Vidal entendrà que a una piscina privada amb aigua
estancada, l’Ajuntament no hi pot intervenir.  Varen tenir l’oportunitat de
parlar amb la persona que havia fet arribar la queixa i va reconèixer que a
veïnat hi té una piscina privada amb aigua estancada i l’Ajuntament, dins
una propietat privada, no hi pot intervenir. L’Ajuntament ha intervengut en
tema de cuques i en tema de rates al carrer, però dins una finca privada
l’única cosa que pot fer és parlar amb el propietari perquè no doni perjudicis
als veïnats.

18.2 Aparcaments il·legals a Cala Sa Nau

El Sr. Pau Massutí diu que divendres va sortir publicat que el GOB havia fet
una denúncia d’explotació il·legal de dos aparcaments per part de l’empresa
concessionària  del  xibiu  de  Cala  Sa  Nau.  Demana  quina  postura  té
l’Ajuntament respecte a aquesta denúncia i si fa comptes fer cap intervenció
en aquesta explotació suposadament il·legal.

El batle contesta que l’explotació d’aquests aparcaments és competència de
l’Agència de Disciplina. Que aquesta setmana en varen parlar per telèfon i
l’Ajuntament no està vinculat a aquest espai i desconeix si realment l’ús de
la parcel·la està vinculat a l’empresa explotadora de la platja, o simplement
se’n fa ús. Diu que traslladaran la informació que hi hagi dins l’Ajuntament
a l’Agència de Disciplina i entén que, essent l’òrgan competent en aquest
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tema, tramitarà l’expedient. Explica que un és l’aparcament que tota la vida
hem vist a Cala Sa Nau. Quant a l’altre, suposa que es refereix al que hi ha
al camí que baixa per darrere, on és cert que a vegades hi ha cotxes i no
sap fins  a quin punt és un aparcament,  o  un camí  que utilitzen com a
aparcament.  En  tot  cas,  la  competència  és  de  l’Agència  i  el  que  farà
l’Ajuntament  serà  assabentar-la  i  traslladar-li  la  informació  que  ens
requereixi.

18.3 Aparcament irregular de caravanes a les platges

El Sr. Francisco Duarte vol fer una pregunta al Sr. Sebastià Adrover, que ja
li han fet a distintes plenàries, distints companys, relativa a l’aparcament
irregular  de caravanes a platges com s’Algar.  Demana quines mesures i
quines actuacions s’han duit a terme el darrer mes, ja que n’hi ha hagut
més que altres mesos d’enguany.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que tots saben que és un problema. Si
parlen de s’Algar, és una zona que no és competència de l’Ajuntament; la
única cosa que podem fer, és demanar-los que no s’hi instal·lin. L’atra zona
és la de l’Arenal petit, on tan sols no hi ha aparcament, hi ha un redol on
aparquen i l’Ajuntament no té cap manera per poder actuar, perquè no és
competència seva. Ni  per part  de Ports,  ni  per part  del  Govern, no ens
acaben  de  donar  la  solució.  Assegura  que  hi  fan  feina,  ho  demanen,
demanen ajuda. Una solució que hi va haver, creu que a l’anterior equip de
govern, era tancar el camí de s’Algar; però tancar aquest camí afectaria
tothom, no només les caravanes. L’equip de govern n’ha parlat avui mateix
i  ell  personalment  n’ha  parlat  més  d’una  vegada  amb  la  Policia  Local.
Assegura que, si algú de l’oposició té alguna solució, l’escoltaria amb gust.

El Sr. Duarte manifesta que el Sr. Adrover ha dit que l’Ajuntament no té
competència dins aquests terrenys, i no li discutirà, però després sí que hi
ha  estacionaments,  a  la  mateixa  zona,  dins  zona  municipal,  on  les
caravanes es calcen i es converteixen en habitatge i romanen així tot el
vespre, a zones com, per exemple, el mirador de s’Arenal. 
El que demanava és quines mesures s’han pres i si s’han posat sancions.

El Sr. Adrover contesta que és cert que n’hi ha d’estacionades, però no s’ha
sancionat ningú. És cert que les caravanes es calcen, però des del moment
que no han extès tendalls, no han creat, ni han ocupat més espai del que hi
ha.

18.4 Cablejat d’alta tensió

La Sra. Maria Vidal demana quin és el procediment a seguir quan hi ha una
queixa  amb  el  cablejat  d’alta  tensió  de  les  cases  particulars,  bé  per
despreniment, bé per qualsevol altra causa. Diu que a Portocolom hi ha
hagut queixes de veïnats per un cablejat d’alta tensió que penja i han parlat
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amb la Policia, però sap que no s’ha fet res.

El batle contesta que, si es fa una petició pel perill  que pot suposar, els
arquitectes tècnics o l’enginyer podran informar i valorar el que s’ha de fer.
En tot cas, revisarà si n’estan assabentats i ho traslladin a qui correspongui,
perquè a vegades, el problema és que ni tan sols s’hi poden acostar per
tancar o delimitar la zona.

18.5 Competències de l’Ajuntament en caravanes

El Sr. Miquel Lluís Mestre diu al Sr. Adrover que ha quedat estorat amb la
seva resposta a la darrera pregunta. Està clar que les caravanes no creen
més espai del que hi ha; l’espai és el que és. Les caravanes, en tot cas,
l’ocupen. El  problema és com l’ocupen i  creu que és públic  i  notori  que
l’ocupen més enllà  d’un simple estacionament.  Creu que seria tractar  la
ciutadania de beneita dir-los que les caravanes no estan acampades, perquè
baixen estris suficients de la caravana, bé sigui a s’Algar, bé sigui en el
Babo,  bé  sigui  a  la  Cova  Gran,  com  per  acampar.  Discrepa  amb  que
l’Ajuntament no té competències; l’Ajuntament té aquelles que són seves i
no creu que la Policia Local, en altres moments, hagi sancionat, si no tenia
la competència, perquè anirien en contra del criteri legal de la Policia Local
en aquest sentit. Pot entendre que l’equip de govern no hi vulgui fer res,
que ja els vagi bé. Creu que les propostes han d’anar amb una solució més
global al  problema de les caravanes i,  tal  vegada, sigui  cercar  un espai
adequat poder afavorir  aquest tipus de turisme, si  és el  que vol  aquest
Ajuntament. No ho sap què és el que vol aquest Ajuntament, ja li dirà el Sr.
Adrover.  Repeteix  que  discrepa  en  que  no  tenen  competències.  Les
competències les tenen, són les que són. Les caravanes acampen; està clar
que acampen, basta veure-ho i la Policia Local hi passa per davant, passa
per s’Algar en moments que hi ha caravanes fan ús de l’espai en mode
campament. També vol recordar una altra cosa, i és que l’any passat, no
sap si abans o després de l’estiu, el batle va reconèixer que farien cas del
pla de gestió que va proposar la plataforma Salvem Portocolom, respecte a
s’Algar. Creu que valdria la pena refrescar-lo a aquell pla, o bé per rebujar-
lo, o bé per posar-lo en pràctica. Demana que, així com està la pressió
social,  i  així  com  està  la  pressió  humana  a  Portocolom,  no  tractin  la
ciutadania de beneita, quan aquest cap de setmana hi havia més de quinze
caravanes, entre autocaravanes i furgonetes camper. Han de diferenciar el
que és una autocaravana i una furgoneta camper, sobretot, per una qüestió
molt pràctica, perquè les autocaravanes duen un bany químic integrat i les
furgonetes camper, no. Si no duen vàter químic, o en duen, però no duen
dipòsit d’aigües brutes, és més fàcil anar a fer les feines darrere les mates,
que utilitzar un dipòsit que després has de manipular. Troba que val la pena
agafar el  bou per les banyes, perquè som el juny i no és que es pugui
desbordar més, és que ja no n’hi caben pus. De fet, a algun lloc ja han
mogut  les  pedres.  No  sap  si  l’equip  de  govern  fa  comptes  fer  o  no  fa
comptes fer, però havien dit que farien. Les competències són les que són i
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demana que les exerceixin, perquè vendrà Costes, o Ports, o el Ministerio i
diran que les competències no són seves, sinó que són de l’Ajuntament.

El  batle  diu  que  l’altre  dia  va  sortir  que  el  Consell  sortiria  a  camí  als
ajuntaments per intentar ajudar a resoldre el problema i va manifestar que
era competència municipal. La competència és nostra. Si volen, també ens
farem  nostra  la  incompetència.  Que  és  un  problema  i  que  no  és  bo
d’arreglar,  és  una realitat.  Si  hi  ha caravanes desplegades i  els  han de
pressionar, sancionar, ser més diligents en l’obertura d’expedients i la seva
efectivitat,  aquí  ho  tenen.  Varen  enviar  a  Costes  el  pla  de  Salvem
Portocolom i no va funcionar. El varen agafar a l’Ajuntament, el varen dur a
Costes i no va ser interessant. El que ens diu Costes és, pràticament, si em
demanau on han d’aparcar, no vos dirè res, ni poc, ni molt, ni gens. Diu que
es plantegen posar un horari de tancament a la zona de s’Algar, decidir que,
a partir d’unes hores, no s’hi pugui accedir i pernoctar, tendran la garantia
que no hi  quedaran a romandre.  Tenen propostes privades per  habilitar
espais dins rústic, i aquí entra en conflicte, on la pernoctació de caravanes
sense contaminació, sigui possible. Hi ha hagut consultes de ciutadans per
poder fer això , amb el compromís de l’Ajuntament de traslladar la consulta
al Consell per veure si aquesta opció es pot estudiar. Repeteix que és un
problema i  enguany pareix que tot  va més ràpid,  turísticament,  que els
altres anys. Les línies a estudiar per resoldre, són aquestes; es veurà quins
resultats donaran.

Al Sr. Miquel Lluís Mestre li pareixeria perfecte que posassin un horari en el
camí de s’Algar, però si posen la mesura, la que posin, l’han de poder fer
complir. Que no plantegin una opció que potser no podran fer complir. El
que  la  proposa,  ha  de  tenir  les  garanties  i  els  mecanismes  per  fer-la
complir.

El batle replica que aquesta és la feina. El problema no agrada, en general, i
la  solució  no  és  fàcil.  Les  caravanes  no  són  un  problema  exclusiu  de
Felanitx,  són un problema a tot  l’àmbit  autonòmic.  A  nosaltres  ens han
tocat dues zones calentes de bon de veres. Ara són al punt de veure si
tanquen, i què passa en haver tancat. Potser surti na opció de qui sigjui
competent en això. Potser els inspectors de Costes hauran de sortir a fer
feina a la nit. També n’hi ha que ho fan bé, però ara pareix que tots ho fan
malament.  Si  surt  una  via  clara  per  ordenar,  l’Ajuntament  hi  serà  per
ordenar-ho.  Els  ajuntaments  no tenen  tots  els  recursos,  però  ganes  en
tenen moltes.

18.6 Hores extres de la Policia Local

La Sra.  Damiana Massutí  demana al  Sr.  Adrover si  ja  pot confirmar les
hores de la Policia Local durant el mes d’abril.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  contesta  que,  com bé va  dir  la  Sra.  Massutí  a
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l’anterior Plenària, són 21.700 €. També vol dir que ha mirat més enrere,
per veure si anavem tan malament i el 2019, es varen fer 2.000 € manco
d’hores, però en el 2019 hi havia 41 policies i en el 2022, n’hi ha 31.

18.7 Caravanes

La  Sra.  Maria  Vidal  diu  que,  en  referència  al  tema  estrella  d’avui,  les
caravanes, l’any passat va fer una pregunta relacionada amb un registre
d’entrada  d’un  particular  que  sol·licitava  un  lloc  d’estada  adaptat  per  a
aquestes caravanes, per evitar molts dels problemes que es comenten avui.
En batle ha mig dit que la intenció és cercar un lloc. En el seu moment li va
comentar que no estava previst. Demana si vol dir que ara sí que hi està
previst.

El batle contesta que l’any passat hi havia una proposta i, d’un any ençà,
n’hi ha hagut una altra.

La Sra. Maria Vidal diu que el problema l’any passat ja hi era.

El  batle  contesta  que  sí,  però  l’Ajuntament  no  pot  autoritzar  aquesta
activitat dins rústic. S’ha obert un debat per veure si a aquesta activitat se li
ha de donar una forma que es pugui resoldre. Anem a definir com i amb
quines condicions ho autoritzarien. Costa de pensar que les condicions no
tenguessin  un  perfil  proteccionista  i  inquietuds  mediambientals.  Si
proposam  una  solució,  potser  els  requisits  mínims  que  admetrien,  ens
sorprendrien i potser seria un model turístic nou que voldria complir amb
uns  requisits  mediambientals  amb mesures  que els  ajuntaments  ni  han
proposat. No es tracta de fer una explanada de 6.000 m2 i plantar-hi uns
banys; per ventura ens sorprendriem del que poden ser aquests espais.
Però no és competència nostra.

18.8  Ocupació  d’espai  públic  per  l’empresa  concessionària  de  la
platja de Cala Sa Nau

El Sr. Pau Massutí vol tornar a Cala Sa Nau. El batle li ha dit que no és
competència  nostra,  i  que  traslladarà  la  informació.  Però  és  que  és
l’Ajuntament qui va fer una licitació  a una empresa privada, a un espai
públic. Aquesta empresa ocupa un espai públic d’una manera que no és
corrent, i vol saber si ho fa fora de licitació, o dins licitació. Si aquest espai
està inclòs a la licitació, entén que l’Ajuntament n’és responsable. Si està
fora, entén que ho és l’empresa.

El batle explica que aquesta parcel·la no està vinculada en res a l’expedient
de la concessió de la platja de Cala Sa Nau, ni  a aquesta licitació,  ni a
l’anterior. Hi ha un ús indegut d’aparcament dins una parcel·la, però no està
vinculat amb la gestió municipal de la platja. No té res a veure una cosa
amb l’altra.
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El Sr. Massutí aclareix que ell fa referència a l’aparcament segon, que està
dins la platja. El que el batle li ha dit abans és que al camí s’hi aparca. Però
la denúncia en concret, fa referència a que a la platja a vegades hi havia
una furgoneta que duia estris i menjar al xibiu, per no haver de baixar per
les escales o a peu. Però enguany no només hi ha aquesta furgoneta que fa
el manteniment de la platja, per pujar i baixar fems o menjar, sinó que hi
aparquen més vehicles. I aquella zona sí que ja és espai natural, espai de
Costes, espai  que licita  l’Ajuntament.  El  de dalt  ja  sap que és un espai
particular, però el de baix, és un espai de platja.

El batle contesta que és cert que el de baix estaria afectat dins la zona
pública de la platja, per tant, no s’hi pot aparcar,. Allà abaix no hi pot haver
un aparcament. Una cosa és que hi hagi una aturada puntual per carregar,
perquè per darrere hi ha un camí d’accés, però un aparcament, no. S’hi pot
davallar, descarregar i tornar-se’n.

El  Sr.  Massutí  insisteix  que,  per  tant,  l’empresa  concessionària  està
incomplint la normativa, perquè ocupa un espai que no hauria d’ocupar.

El batle contesta que, si l’empresa fa aquesta activitat a aquest lloc, se li
notificarà que s’ha denunciat l’activitat i que no la pot fer. El batle afirma
que aquesta denúncia ja s’ha traslladat a l’Agència de Disciplina Urbanística.
Diu que la concessió és nostra i, si hem de reiterar que no autoritzam que a
la part de baix hi hagi un aparcament, ho farem. Ara pareix una novetat
que  l’Ajuntament  gestioni  denúncies  sobre  actuacions  a  les  zones  de
platges, i l’any passat varem haver d’arribar a posar un misser per estudiar
totes les que hi havia. Hi ha un plec de condicions i, si s’incompleix, s’obrirà
un expedient.

18.9 Tancament de la platja de Cala Sa Nau per una festa privada

El Sr. Pau Massutí diu que els han informat que fa unes setmanes aquest
espai públic de Cala Sa Nau va quedar tancat, perquè al xibiu s’hi va muntar
una festa privada. Demana fins a quin punt el xibiu té permís per tancar la
seva zona de forma privada, quan té una concessió pública, per donar un
servei públic d’ús públic. Demana si pot tancar el xibiu l’accés a tothom,
perquè hi havia una festa privada amb uns famosos.

El batle contesta que desconeix el format d’aquesta festa. No sap que hi
hagués una festa, ni sap res del tancament. Entén que gestionen el seu
espai.

El Sr. Massutí replica que és un servei públic, no és el seu espai.

El batle contesta que, efectivament, és un servei públic, però no sap fins a
quin punt, ni si està acotat. Ho mirarà, farà una consulta per saber com
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tenen  definit  això.  No  sap  quina  diferència  hi  ha  entre  que  ells  hagin
omplert amb una reserva de 40, i que hagin omplert amb 10 reserves de 4.
Revisarà el plec i mirarà si contempla això o no. És atípica una reserva de
40, però creu que la pot fer, malgrat que pareixi que bloqueja el servei.
Repeteix que s’ha de mirar.

18.10 Declaració a Hisenda dels vals descompte a comerços locals

El Sr. Francisco Duarte vol fer una pregunta al Sr. Rubio, en base a unes
queixes que els han fet arribar per la convocatòria de vals per a comerços.
Es veu que han tengut problemes a l’hora de fer la declaració, per fer-ho
com a ingrés, o com a ajuda, o com a subvenció. Li demana si li pot explicar
què és el que ha passat i  si  l’Ajuntament té prevista alguna solució per
aquesta situació sobrevinguda.

El  Sr.  Rafael  Rubio  explica  que  és  cert  que  la  setmana  passada  un
establiment dels que es varen adherir, els va fer arribar aquesta queixa. Diu
que la publicació de la convocatòria en el BOE de l’any passat, a l’objecte de
la subvenció,  ja  deia que era un atorgament de subvenció en règim de
concessió directa, per raó d’interès públic, social i econòmic als ciutadans i
ciutadanes de Felanitx majors de 18 anys. Per tant, el BOE de dia 10 d’abril
ja deia que era una subvenció directa al ciutadà de Felanitx. El problema
que hi ha hagut enguany és que, resulta que el febrer de 2022 presenten,
com la majoria d’empreses, el model 347, on es declaren les empreses amb
les que s’ha tengut relació laboral o contractual de més de 3.000 €. Els
ajuntaments,  a  més,  estan  obligades  a  relacionar,  dins  aquest  model,
aquelles empreses que reben una subvenció de l’Ajuntament. El problema
era que, qui rebia la subvenció, era el ciutadà, però a qui feien l’ingrés, era
al comerç. Aquí hi va haver un petit conflicte, on, teòricament, no és el
finalista, però sí que l’Ajuntament pot dir que ho ingressa a un comerç, però
que es reparteix  entre X ciutadans,en funció  del  que es comprava.  Han
parlat amb els tècnics de la Casa i és cert que hi va haver un tractament de
les  dades  fiscals  que  no  esperaven;  pensaven  que  la  subvenció  anava
directament  al  ciutadà.  Els  tècnics  municipals  varen  ser  els  primers
sorpresos,  quan  varen  treure  l’esborrany  i  varen  veure  que  alguns
comerços, no en quantitats molt elevades, però sí en una quantitat que no
era normal, ho havien de declarar com a subvenció. Al final, creu que els
únics els afectats poden ser un parell de comerços que tenen el concepte de
mòduls; la resta, que van per declaració estimada, en principi, no tenen cap
problema, només és que és una declaració duplicada, perquè en el moment
que varen justificar aquests bonos, ja es va emetre un tiquet de caixa, o
una factura simplificada i es va adjuntar a la plataforma. Per tant, aquella
quantitat que li han donat de subvenció, l’Ajuntament l’ha hagut de declarar
com a subvenció, no com a ingrés diferit per part d’un consum que hauria
fet un consumidor puntual. L’equip de govern, juntament amb els tècnics,
creu  que,  una  vegada  que,  en  el  seu  moment,  varen  publicar  que  el
beneficiari era el ciutadà o la ciutadana de Felanitx major de 18 anys que
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s’adherís a la campanya, i atès que dins la mateixa plataforma ja hi ha cada
un dels tiquets dels ingressos que han rebut, basta que, en fer la declaració,
diguin que això és un ingrés, més que una subvenció i que, possiblement,
per les quanties que parlen, no tendran més problema. Sí que és veritat que
està pendent de demà depurar el tema amb un tècnic fiscal  i  que té el
compromís,  amb  tots  els  comerciants  que  varen  participar  a  aquesta
campanya 2020-2021, de tenir una reunió i suposa que la faran aquesta
setmana, a la qual hi assistirà el batle, per explicar tot aquest tema, que no
va ser més que confusió tècnica, de la qual se’n dona la culpa, perquè no
sap gaire d’aquest tipus de fiscalitat administrativa. Això és una fórmula, no
es pot donar una subvenció a una persona i ingressar-la a una altra, és a
dir, aquell  a qui s’ingressa, és el beneficiari de la subvenció i  aquest ha
estat el tractament que, fiscalment, ha hagut de donar l’Ajuntament, que ve
donat així pel sistema informàtic que té la Casa. També és cert que Felanitx
no va ser el primer que es va inventar els bonos, abans hi havia hagut
Calvià i Manacor que, juntament amb Alcúdia, Llucmajor, Palma i fins i tot el
Consell, han tengut el mateix problema. Per això enguany es mira que ho
faci una entitat externa, que podria ser la Cambra de  Comerç, a la que
donarien la subvenció, a canvi d’un percentatge per la gestió, que donaria
directament els bonos als ciutadans, que era l’objectiu quan varen posar la
campanya en marxa.

El Sr. Duarte agraeix l’explicació tècnica, no la discutirà, està d’acord que
s’hagués  de  fer  així.  Però  el  Sr.  Rubio  ha  assumit  que  no  va  poder
determinar que això passaria així, que això ha afectat i efectivament, un
determinat nombre de comerços sofriran unes penalitats; se’ls podria fer
una  inspecció  i  els  penalitzarien  novament.  Creu  que,  per  a  una  altra
convocatòria,  tot  i  que  estigui  publicat  en  el  BOE  o  en  el  BOIB,  s’ha
d’explicar  clarament  a  cada  un  dels  adherits  les  condicions  que  hi  ha,
perquè  segurament  alguns  no  s’hi  haguessin  adherit,  si  ara  els  han  de
penalitzar.

El Sr. Rubio assegura que no és una penalització. Suposa que el Sr. Duarte
és conscient que durant la pandèmia els comerços i empresaris varen rebre
moltes subvencions i això forma part del seu tractament. Per tant, no és
cap tipus de penalització; va ser una fórmula que va venir obligada i donada
i l’Ajuntament no se’n ha adonat fins ara, que l’han informat.

18.11 Cintes al torrent del Clot des Pou

La Sra. Maria Vidal manifesta que el torrent del Clot des Pou, des del darrer
fogueró, es va precintar amb cintes de la Policia i encara hi son. Demana si
hi ha algun perill o si s’ha de tenir algun tipus de precaució a aquest torrent.
Si les cintes hi són perquè és un perill, no serveixen per res; i si realment
no hi ha cap perill, fan mal d’ulls.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que es va senyalitzar primer, perquè és un
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torrent; segon, perquè és una zona privada. Es va deixar senyalitzat perquè
els darrers que hi varen fer un fogueró ho varen deixar tapat, i perquè la
gent no veu on trepitja. És a dir, està senyalitzat per precaució.

La Sra. Vidal assegura que la senyalització està a la part de darrere del
torrent. Per tant,  el vianant primer ha de passar per damunt el torrent,
abans  d’arribar  a  la  cinta  de  precaució.  Per  tant,  no  entén  la  finalitat
d’aquesta cinta.

El Sr. Adrover explica que hi va passar un veïnat amb el seu tractor, i va
rompre la cinta.

La Sra. Vidal demana que es torni posar, si realment hi ha un risc.

18.12 Projectes Next Generation

El Sr. Miquel Lluís Mestre confessa que està preocupat amb la presentació
dels  projectes  Next  Generation  que  ha  fet  aquest  Ajuntament,  per  dos
motius. Un, perquè dia 1 de juny tenen un requeriment d’esmena de la
Conselleria, on diu que fan falta set documents administratius i que es veu
que han presentat més projectes dels que poden. L’altra, és que hi ha una
publicació de la Direcció General de Salut Pública sobre tots els requisits
que han de complir els projectes en matèria d’aigua. I passa molta pena
que aquest Ajuntament, tot i les alertes que el seu grup va llençar des dels
dos darrers Plens, no pugui optar a cap d’aquests projectes. Demana que el
tranquil·litzin i que li diguin que tot anirà bé i que tendran els projectes i
quins projectes tendran, perquè passa pena que, amb els 10 dies hàbils que
hi havia per respondre, i la notificació va arribar dia 6, no tenguin temps de
respondre totes les esmenes.

El Sr. Juan Aznar explica que no sap si tranquil·litzarà el Sr. Mestre o no,
però  està  en  mans  de  l’enginyer  municipal  des  del  primer  dia  que  va
arribar. Segons les reunions que han tengut, no hi ha cap tema que no es
pugui resoldre en el termini que ens exigeixen. És cert que havien de triar
un dels dos projectes que havien presentat i ja ho han decidit i està en
marxa. Des del primer dia, l’enginyer hi està damunt.

18.13 Hores extres de la Policia Local

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover per les hores extres de la
Policia  Local  del  mes  de  maig.  Demana  si  el  quadrant  nou,  que  el  Sr.
Adrover va dir que serviria per baixar hores extres, té efectivitat .

El Sr. Sebastià Adrover contesta que aquesta pregunta ja la varen tractar a
la darrera sessió plenària, i a l’anterior. Ja varen dir que aquest quadrant
està pensat per a la plantilla completa. Si tot va bé, dia 1 de juliol vendran
7 policies més, que ompliran el quadrant. En tenir tota la plantilla, aquest
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quadrant serà efectiu. Diu que les  hores extres es posen sempre i que hi ha
actes per als que necessiten un reforç. Si no es necessita un reforç, no es
posen hores extres.

18.14 Discriminació del Sr. Adrover a la Sra. Vidal en la comissió de
festes de s’Horta

La Sra. Maria Vidal demana al Sr. Adrover com pot ser que l’any passat per
aquestes  mateixes  dates,  després  de  leds  festes  de  s’Horta,  on  el  Sr.
Adrover la va discriminar, i va discriminar l’associació de veïns de s’Horta,
enguany es torna veure en la situació que li envia un missatge que està
convocada a una reunió; per motius personals, no  hi pot assitir; li diu que
la llevarà d’una llista difusió; posteriorment demana al Sr. Adrover que,k
per favor, l’avisi si hi ha una reunió; li contesta que sí que l’avisarà; i, a dia
d’avui, no en té notícia. Aixó sí, va rebre el  programa de festes que, per
cert, més d’un es va imprimir malament. També li demana que li expliqui.
Voldria saber quin problema té el Sr. Adrover en convocar-la, ja no com a
regidora, sinó com a associació de veïns de s’Horta. Diu que no necessita
intermediaris que, en el seu moment, li hagin fet el favor de venir. No sap si
el Sr. Adrover tè algun tipus de problema pequè ella hi assisteixi; si és una
competència  per  al  Sr.  Adrover;  si  té  problemes  a  s’Horta  si  ella  hi
assisteix; si té un problema de discriminació de partit, i hi ha d’assistir gent
del  partit  del  Sr.  Adrover  per  solapar-lo,  en  el  tema  de  les  festes.  Li
agradaria saber per quin motiu, per segon any consecutiu, la discrimina i no
pot assitir, ni dir res a una reunió de la comissió de festes de s’Horta.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que l’any passat, era un regidor com la
Sra. Vidal, no va organitzar, ni va estar a cap reunió de festes. I a la segona
cosa, no li vol contestar.

La Sra. Vidal li demana si no sap què ha de dir.

El Sr. Adrover replica que sí que sap que ha de contestar. Li va enviar més
d’un missatge  i  cada vegadao bé  no es  va  presentar,  o  bé li  va  posar
excuses.

La  Sra.  Vidal  afirma  que  el  Sr.  Adrover  té  un  problema  seriós  de
discriminació, molt seriós, perquè si vessin els missatges, quedaria clar.

18.15 Sol·licitud del Club Nàutic d’abocament d’aigües de la zona de
varada a la mar

El  Sr.  Pau Massutí  diu  que ha entrat  pel  registre  una sol·licitud  perquè
l’Ajuntament  digui  si  està  conforme  amb  la  petició  del  Club  Nàutic  de
Portocolom respecte a una autorització d’abocaments d’aigües a la mar de
la zona de neteja de la varada. Demana quina opinió té l’Ajuntament, si ho
ha mirat o no.
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El batle contesta que s’està mirant.

18.16 Dotació de serveis de l’hospital

La Sra. Gracia González demana al batle com està la dotació de serveis de
l’hospital.

El batle contesta que creu que el projecte està consensuat amb Carreteres i
creu que no es torbarà gaire  a ser  a l’Ajuntament.  Ha duit  molta  feina
perquè, al principi, Carreteres havia de fer la redona; després l’Ajuntament
havia de fer la seva feina; després havien de fer l’hospital. Llavors varen
canviar  les  tornes  que  la  carretera  no  saben  quan  la  faran;  que
l’Ajuntament fes la seva feina i es decantàs de la zona de Carreteres, per no
interferir, i després ja faran l’hospital quan podran. Però creu que, si tot va
bé, ho podran licitar enguany.

En  aquest  moment,  a  les  23:11,  la  Sra.  Maria  Vidal,  de  Vox  Baleares,
manifesta que no té més preguntes, demana que l’excusin i abandona la
Sala.

La Sra. González torna prendre la paraula i afirma que batle acaba de dir
que la dotació de serveis de l’hospital es licitarà dins enguany. Diu que fa
una estona, quan parlaven de la modificació de crèdit que s’ha duit a aquest
Ple, el batle ha explicat que part d’aquest romanent que queda de 500.000
€, s’utilitzaria per a aquesta licitació. Li fa un prec, quan el batle diu al grup
de la Sra. González que mirin els papers, que els estudiïn i que vagin amb
esment amb la Sindicatura de Comptes, li agrairia que ell, que és el batle
d’aquest Ajuntament, també miri els papers i recordi les modificacions de
crèdit que ha fet durant tot aquest any, que a la modifiació núm. 4 de 2022
es va aprovar treure 330.000 € per a la dotació de serveis de l’hospital, que
ja en varen parlar i també els va contar el mateix, que era culpa del PSOE,
del Govern, de que no s’ha fet la carretera, de que no s’ha fet l’hospital ... i
sí que s’havia de licitar la dotació de serveis, i es varen treure 330.000 €.
Després, el batle se sorprèn de que li demani una auditoria.

El batle contesta que la Sra. González té raó. Que no té clar que estiguin pel
PSOE,que creu que és una mescla, que és un poc de tot. El que té ben clar
és que, quan el projecte sigui aquí, el licitaran. Potser s’ha equivocat, ja ho
tenia  previst i ja li hauria agradat poder-ho tenir licitat i no li tenen. Diu
que el  projecte té  un rècord,  és el  projecte que l’enginyer ha hagut de
modificar més vegades des que fa feina d’enginyer, el projecte de dotació
de serveis  on els felanitxers hi faran una inversió que no es veurà, perquè
la posaran davall terra i llavors vendrà dit i ben beneït con a una inversió
gran del nostre Govern Autonòmic. Promet que, en ser aquí, amb el temps
mínim necessari per anar a una Junta de Govern, es licitarà.
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18.17 Trasters en el soterrani del mercat municipal

El Sr. Francisco Duarte, quant als trasters que s’han eliminat per fer més
places d’aparcament al soterrani del mercat, demana al Sr. Rubio quants en
quedarien buits i quants s’utilitzen pels concessionaris en aquests moments,
amb aquesta modificació.

El  Sr.  Rubio  contesta  que  s’ocupen  els  pàrquings  que  s’ocupen,  i  es
reformen  els  trasters  que  estaven  buits,  perquè  no  s’empraven  com a
càmeres, tot eren problemes d’humitat, s’hi fa ventilació i  s’han eliminat
alguns altres per poder fer els pàrquings. En aquests moments, s’utilitzen
els que ja hi havia, la floristeria, la peixateria i els tres que té la fruiteria i
verdureria. El bar està pendent que els trasters de baix estiguin reformats
per  poder-hi  accedir,  perquè  a  l’hora  de  presentar  l’oferta,  va  cometre
l’error de no demanar-ne cap.

18.18 Gravadora a la Policia Local

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover com està el tema de la
gravadora de la Policia, si l’arribaran a posar, o no.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que sí, que estan amb el tema, però hi ha
un problema de protecció de dades i hi fan feina.

18.19 Trasters en el mercat municipal

El Sr. Francisco Duarte, continuant amb la pregunta sobre els trasters, diu
que el Sr. Rubio ha dit que ara s’arreglaran i després es treuran perquè, els
que han quedat sense, hi puguin optar. Per tant, entén que no s’hi podran
presentar nous licitadors a llocs que varen quedar deserts al mercat, fins
que els trasters no estiguin arreglats. Demana al Sr. Rubio si és així.

El  Sr.  Rafael  Rubio contesta que el  que ha dit  és que, una vegada que
tenguin els trasters, con quan el  Sr. Duarte era el responsable, es liciten
quan hi ha interessats. Una vegada que estiguin finalitzats i algú demani un
traster,  es licitaran i,  lògicament,  licitaran tots els  espais  que tenguin a
disposició.

El Sr. Duarte diu que, com que el Sr. Rubio ha dit que el concessionari del
bar va oblidar demanar un traster i ha dit que ara s’arreglen, per això li
demana si ho treurà tot, o únicament treurà un trasper perquè a aquesta
persona que no ha pogut optar al traster, ho pugui fer, o si ho treurà en
conjunt i tothom hi pugui optar.

El Sr. Rubio manifesta que potser no s’ha explicat bé. Torna dir que, igual
que quan el Sr. Duarte era regidor del mercat, es licitava en funció que hi
hagués demanda. Per un traster, l’únic que fan és una ampliació. Per fer
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una ampliació,com que tenim molts de trasters buits encara, per desgràcia,
si només volen un traster i no hi ha cap interessat per als locs de dalt, no es
licitarà tot una altra vegada perquè quedi desert.

En aquest moment, a les 23:20, el Sr. Juan Diego Vidal, d’Unides Podem,
demana que l’excusin, però ha de deixar la sessió per motius de treball i
abandona la Sala.

18.20 Funcions del subinspector

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover que li expliqui les funcions
que té a càrrec el subinspector de la Policia Local.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que en tenim dos. Un du el tema quadrant
i personal; i l’altre, subinspector en cap, du tota la gestió i organització dels
oficials i assigna les feines diàries, que en coordinació amb els oficials, i
amb ell com a regidor de la Policia, es compleixen.

La Sra. Massutí demana si ja no hi ha un oficial que se’n encarrega. Entén
que hi ha dues persones que fan el mateix. Demana si no hi ha un oficial
que ja du el tema de personal.

El Sr. Adrover contesta que hi ha un oficial de gestió. El quadrant el du un
subinspector, en coordinació amb un oficial, que du gestió i altres funcions.
Després, cada oficial té una funció.

18.21 Licitació de trasters en el mercat municipal

La Sra. Damiana Massutí manifesta que, quan es varen licitar els llocs del
mercat, es varen licitar trasters. Demana al Sr. Rubio per què diu que ara
no n’hi ha cap de disponible, si n’hi havia i n’hi ha.

El Sr. Rubio contesta que, quan es varen licitar, no havien començat les
obres i ja no es varen licitar els que feien comptes esbucar. Insisteix que no
havien començat  les obres.  Ara,  com que no tenen l’opció  de poder-los
entregar  en  el  moment  que  es  licitin,  estan  pendents  que  finalitzin  les
obres. Una vegada que hagin finalitzat,  si  hi  ha interessats en els llocs,
licitaran tots els llocs altra vegada. Si només hi ha una persona interessada
en un traster, miraran de quina manera es pot fer. Com que és la primera
vegada que ho fa, no ho sap. Quan sigui en el punt que li demanin el traster
perquè ja estigui finalitzat, miraran de quina manera ho fan.

La Sra. Massutí demana com funciona aquesta empresa sense magatzem.

El Sr. Rubio contesta que no ho sap, perquè no ho va a demanar. Hi ha
altre empreses que no en tenen. Suposa que la pregunta deu ser perquè
utilitzen el de devora puntualment, perquè ha vist que el company de la
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Sra. Massutí li ha assenyalat, i contesta que el bar sempre havia utilitzat
dos llocs de dalt, dues terrasses que mai havia licitat i  tres trasters que
tampoc  no  utilitzava  al  100%.  Per  tant,  l’anterior  regidor  feia  i  desfeia
puntualment. Ara, perquè començaven i esteien en obres, provisionalment
hi  han deixat  coses  puntualment,  però la  idea és  que,  una vegada que
tenguin el seu traster acabat, es liciti si s’ha de licitar. Ara, de moment, ha
utilitzat una setmana, de forma puntual, el local que té devora.

El Sr. Duarte diu al Sr. Rubio que està content que ara vulgui posar ordre
en aquest tema. La licitació del bar i les terrasses del mercat municipal, s’ha
fet sempre d’aquesta manera i, si no, el convida a mirar com ho havien fet
regidors  del  partit  que  el  Sr.  Rubio  representa,  abans  de  fer  segones
afirmacions de qui feia parts i quarts. Creu que no és molt correcte quan fa
determinades acusacions.

18.22 Robatoris a la zona de la plaça d’Espanya

El Sr. Francisco Duarte diu al Sr. Adrover que al darrer Ple li va fer una
pregunta sobre uns robatoris que s’havien produït a la zona de la plaça
d’Espanya. Li va demanar com havien anat les investigacions. El fet és que
la preocupació segueix i demana quins avanços hi ha hagut, perquè es crea
inseguretat  entre els  restauradors  i  particulars  que,  malauradament han
tengut robatoris aquest darrer mes. Demana quines mesures duen a terme.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que tenen constància que han augmentat
els robatoris. Estan molt en contacte amb la Guàrdia Civil, que és qui du el
tema.

En no haver-hi més preguntes, el batle aixeca la sessió, de la qual, com a
secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge. 


